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П р а д м о в а ,

Прпўысньне Унівэрсыіпэту выпускае гэты зборнік, прысьвечаны 
10-годзьдзю Кастрычнікпваіі Рэвалюцыі.

Бсларускі Дзяржаўны Унівэрсытэт быў вызваны да жыцьця 
тпАькі дзякуючы Кастрычнікавап Рэвалюцыі, і 3 прычыны гэтага 
сьаяткаваньне ІО-годзьдзя Кастрычнікавап РэваЛюцыі зьяўляецца для 
БДзУ асабліва ўрачыстым.

Гэты зборнік у  карогпкіх рысах знаёміць 3 гісторыяа і стано- 
вішчам БДзУ напярэдадні Ю-годзьдзя Кастрычнікавай Рэваліоцыі. 
Псіпорыя заснаваньня і разьвіцьця Унівэрсытэту сьведчыць аб тым, 
Ш’по толькі дзякуючы напружанай працы прафэсароў і студэнцтва, 
пры дапамозе Беларускага ўраду, Наркамасьвепш, парпшйных і п! а- 
фэсыйных арганізацыіі уд а м ся  заснаваць Унівэрсытэт на тэрыторыі 
Савецкай Беларусі.
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Беларускі Дзяржаўвы Унівэрсытэт напярэдадні 
.годзьдзя Кастрычнікавай Рввалюцыі־10

I. Гісторыя Унівэрсытэту.

Першая вышэіішая шкJлa на 
Беларусі была з а с п а в а п а  ў 
XVI стагодзьдзі, калі распара• 
джэньнем Сьцяфаыа Баторыя бы- 
ла адчынеыа Вілеыская Іезуіцкня 
Акадэйія, якая па свабй аргані- 
зацыі ставіла мэтай падрыхтоўку 
прафэсыйных дзеячоў на рэлі- 
гійным груньце. Гэта канфэсыя- 
нальная школа была у той час ! 
школай шляхецкай па свайму 
сацыяльнаму складу. У апошнія 
гады існаваньня РэчыПаспалітан.
Віленская Іезуіцкая .А.кадэяі; 
была зачынеыа і рэфармавана \
Галоўную Школу. Рэфарматары 
Вышэйшай Шко.чы мелі на ўваге 
арганізацыю такой вышэйшай 
школы, якая-б больш адпавядй- 
ла тагачаснаму жыцьцю і ткм 
поглядам, якія ўтой час зьяўля- 
ліся пануючымі. Ня гледзючы на 
рэформу, Галоўная Вышэйшая 
ІПкола заставалася каталіішай і

Праф. В. I. Пічэта.

шляхецкай. Галоўнал Вышэйшая 
Школа, указам 17 чэрвеня 18Ь3 г., была рэфармавана ў Віленскі 
Унівэрсытэт, у  складзе факультэтаў: Мэдыцынскага, Фізыка-Матэ- 
матычнага, Навук Моральных і Палітычных, Славеснага 1 Вольных 
Мастацтв.

Віленскі Унівэрсытэт, у  арганізацыі якога прымаў дзейны ўдзел 
кн. .\дам Чартарыйскі, стаў цэнтрам ііольскай культуры і асьветы. 
Будаўнікі Віленскага Унівэрсытэту запрасілі для выкладаньня най- 
больш выдатныя сілы таго часу. Дзякуіочы таму, што найбольш 
адукаванай клясаю зьяўлялася духавенства, вельыі значная частка 
кафэдр была занята прадстаўнікамі духавенства, якія былі захоплены 
клерыкалыіымі тэндэнцыямі. 1 ў саііыялышх адносінах Віленскі 
унівэрсытэт заставаўся ўнівэрсытэтам шляхецкім. Нельга адмаўляць 
таго, што Віленскі $’’нівэрсытэт, ня гледзючы на свае польскія тэн- 
дэнцыі, часткова зьвяртаў увагу на літоўска-беларускую культуру 
ў яе .міні’лым. Дзеячы Віленскага Унівэрсытэту паклалі пачатак на- 
вуковай распрацоўцы гістарычных, гісторнка—юрыдычных проблем
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якія былі зьвязаны 3 ыінулай культурай Беларускай краіны. Праў- 
да, гэтыя проблемы разглядаліся скрозь прызму полёнафільскага 
настрою і сьветапогляду, але ўсё-ж такі расіірацоўка цэлага шэрагу 
проблем мае сваё навуковае значэньне і ў сучасны момант.

Паўстаньне 1830 г. было крытычным момантам у гісторыі Вілвн- 
скага Ўнівэрсытэту, студэнты якога былі прыхільнікамі рэвалюцый- 
ных ідэй і настрояў. Мікалай I, маючы на ўвазе правядзеньне русі- 
Фікатарскаіі палітыкі, пачаў апошнюю 3 зачыненьня Віленскага 
Унівэрсытэту, лічучы, што да таго моманту, пакуль Існуе навуковы 
цэнтр, як Віленскі Унівэрсытэт, барацьба 3 польскім уплывам на 
тэрыторыі Літвы і Беларусі будзе вельмі цяжкаіі. 3 прычыны гэтага 
ўрадавым указам air 1-га ־мая1832־ году Віленскі Ун-т быў зачынены. 
3 гэтага моманту Беларусь засталася бяз вышэйшай навучальнай 
установы.

Урад Мікалая I падымаў пытапьне аб арганізацыі вышэйшай 
навучальнай установы ў іншым месцы на абшарах Беларусі, але 3 
гэтых прапаноў нічога ня выйшла. 1 ў далейшыя часы падымалася 
пытаньне аб арганіэацыі вышэйшай школы на Беларусі. Надыма- 
ЛІСЯ розныя гутаркі, хадайнічалі перад Урадам прадстаўпікі Гарадз- 
КІХ Дум І Зёмстваў, але 3 гэтых хадайніцтваў нічога ня вышла. 
Царск! урад баяўся дацьна Беларусі вышэйшую школу зтым, каб яна 
ня стала цэнтрам апазыцыйнага, иацыянальна-культурнага і палітыч- 
нага руху.

У часы нямецкай акупацыі, беларускія буржуазный дзеячы 
таксама паднялі пытаньне аб арганізацыі Уйівэрсытэту па тыпу 
старых унівэрсытэтаў, уключаючы сюды і Багаслоўскі Факультет 3 
аддзяленьнямі розных рэлігійных вызнаньняў. .\диак, і гэтыя пра- 
экты засталіся толькі ііраэктамі.

Толькі 3 момантў ўтварэньня Беларускай Сацыялістычнай Са- 
вецкай Рэспублікі зьявілася мажлівасць адчыненьня вышэйшай 
школы, ня гледзячы на тое, што Беларусь, дзякуючы вайне I гра- 
мадзкай б^ацьбе, знаходзілася ў вельмі вялікім гаспадарчым зруй- 
наваньні. Б^еларускі Савецкі ўрад добра зразумеў неабходнасьць 
арганізацыі вышэйшай школы на Беларусі, каб, 3 аднаго боку, 
адчыніць сьцены Ун-ту прадоўным масам, якія да сучаснага моман- 
ту не маглі ўвайсьці ў  сьцены Ун-ту, а 3 другога боку, каб мець 
пракгычныу дзеячоў працоўнага складу для будаўніцтва новай 
культуры, а таксама для гаспадарчага І иацыянальна-культурнага 
адраджэньня Беларусі.

Па ініцыятыве Беларускага Ўраду, пад агулышм кіраўніцтвам 
Наркамасьветы БССР, была арганізавана камісія для падрыхтоўкі 
адчыненьня Ун-ту. Тэта Камісія падзялілася на дзьве часткі: адна 
працавала ў Менску, другая ирацавала ў Маскве. У склад апошияй 
увайшл! выдатныя вучоныя сілы 3 ліку маскоўскіх вучоных.

Маскоўская Камісія займалася распрацоўкай ыавучальных пля- 
наў, запрашэньнем прафэсароў і навуковых сіл для Беларускага 
Дзяржаўнага Унівэрсытэту, а таксама пакупкай неабходнага навуко- 
ва-навучальнага ійвэнтару. Наркамасьветы РСФСР, які меў вопыт у 
арганізацыі вышэйшых школ, даваў агульнае кіраўніцтва гэтай Ка- 
місіі і дапамагаў апошнян у яе працы.

Уся праца па арганізацыі Унівэрсытэту была скончана ў пачат- 
ку красавіка 1921 году. На 3-яй сэсіі Цэнтр. Выканаўчага Кайітэту 
Савету БССР было пастаноўлена аднавіць праэкт адчыненьня ў 
Менску Беларускага Дзяржаўнага Унівэрсытэту, адчыніць апошні ў 
складзе факультэтаў, Рабочага, Грамадзкіх Навук, Мэдыцыпскага,



Сельска—Гаспадарчйга 1 Фізыка—Матэматычнага. Прымагочы пад 
увагу агульнае чканамічпае становішча, было пастаноўлена адчыніць 
у першую чаргз^абочы Факультэт,І^іэдыцынскі.^раыадзкіх Навук, 
у ЯКІХ асабліва адчувалася патрэба. У сувязі 3 гэтым ЦБК Савету 
БССР выдаў пастанову, каб усе органы лічылі ўсе пытаньні ў су- 
вязі 3 арганізацыяіі Ун-ту тэрміновымі, 1 ў  першую чаргу дапама- 
галі задавальняць патрэбы Ун-ту. Ня гледзячы на розныя матар'яль- 
ныя перашакоды, усе пытаньні, у сувязі 3 арганізацыяй Ун-ту былі 
вырашаны, і Урад БССР знайшоў магчымым фармалыіа прыступіць 
да аргааізацыі Ун-ту.

іі-гл_ліленя 1921 году, у дзень вызваленьня гораду Менску 
ад палякаў, адбылося ўрачыстае пасяджэньне, на якіы прысутні- 
чалі ўрад БССР і прадстаўнікі партыйных і прафэсыйных арганіза- 
цыіі. На гэтым пасяджэньні быў агалошаны дэкрэт Ураду аб адчы- 
неньні Беларускага Дзяржаўнага Унівэрсытэту, а таксама быў ага- 
лошаны склад ІІраўленьня Ун-ту, 3 рэктарам У. І. ПІЧЭТА, які 
быў прызначаны Наркамасьветы БССР 10-га ліпеня 1921 году. 
Дзень l i  ra ліпеня застанецца вельмі памятным у гісторыі нацыя- 
нальна-культурнага а.1 раджэньня і ў гісторыі Савецкай улады на 
Бсларусі, якая знайшла мажлівым палажыць пачатак вышэніаай 
школе на Беларусі. На ўрачыстым пасяджэньні прадстаўніком Бела- 
рускага ўраду, А. Г. Ч.\РВЯКОВЫМ, адказным сэкратаром Цзнт- 
ральнага Бюро КГІ(б)Б, т. В. Г. КНОРЫНЫМ, а такеама Нар. Камі- 
сарам Асьветы, У. М. ІГН.\ТОЎСКІ.М, і цэлым шэрагам партыйных 
і прафэсыйных прадстаўнікоў былі выражаны пажаданьні, каб Б.Дз.У. 
стаў сапраўдным цэнтрам навуковаГі марксыцкай думкі і месцам, 
дзе-б працоўныя масы маглі атрымаць сваю вышэйшую адукацыю.

30-га кастрычніка 1921 году адбылося Фактычнае адчыненьне 
Бсларўскага Дзяржаўнага УнІВЭремтяту Ня ўрпчыетым пяояпаддйт.нГ 
прысутн1׳ииг1 йрадічаўНТкІ беларускага ўраду, на чале 3 А. Г. Чар- 
вяковым, а таксама І іірадстаўнікі прафэсыйных, партыйных і гра- 
мадзкіх арганізацый. 3  1-га лістападу 1921 году пачаліся заняткі 
на ўсіх факультэтах. Да іэтага моманту ўдалося запрасіць цэлы 
шэраг выдатных навуковых працаўнікоў, а таксама 1 падрыхтаваць 
будынкі I памяшканыіі для навучальных заняткаў.

Б. Д. У. быў заснавапы ў вельмі цяжкіх абставінах, калі гас- 
падарка Бсларусі была зьнішчана, а краіна наогул была зруйнава- 
на, Аднак, ня гледзячы на ўсе гэтыя перашкоды, Б. Д. У. да мо- 
манту свай го адчыненыія меў усё^ неабходнав для навучальных 
заняткаў. У першы год Існаваньня Ўн-ту здарыўся вяпікі голад на 
Нава.тожжы, што таксама аказала вядочы ўіілыў на арганізацыйную 
працу па будаваньню Ўн-ту. Ун т адчуваў адсутнасьць неабходных 
сродкаў, што затрымлівала^ўзрост навучальнага абсталяваньня. Пер- 
шыя два гады існаваньня Ўн-ту былі асабліва цяжкімі. Пачынаючы 
3 3-га году, калі Ўн-т ужо меў неабходны сталы бюджэт, матар‘яльнае 
становішча Ун-ту палепшылася, а ў  сувязі 3 гэтым зпачна павялічы- 
лася 1 навуковае абсталяванье Б. Д. У.

2. Арганізацыя Кіраўніцтва Унівэрсытэтам.
У момант адчыненьня Беларускага Дзяржаўнага Ўнівэрсытэту 

ў аснову яго кіраўніцтва былі пакладзены ЎнівэрсытэцкІ статут, 
які быў прадметам абгаварэньня ў Маскве, на сходзе прадстаўнікоў 
розных навучальных устаноў. У гі т̂ ы м  статуце былі толькі намеча- 
ны агульныя прынцыпы, і Б. Д. У. прыходзілася ўносіць свае



-  & -

папраўкі, прымаючы пад увагу мясцовыя ўмовы. І8־га кастрычніка 
1021 году было апублікавана палажэньне аб вышэйшых навучаль- 
ных установах. Апошняо было ўведаена ў жыцьцё Б. Д. У. *

1 І0ВЫ ўнівэрсытэцкі статут утвараў новыя формы жыцьця, 
якія былі невядомы ў старых унівэрсытэтах. Студэнцтва Ун-ту 
павінна было прымаць значны ўдзел у справах Ун-ту. Унівэрсы- 
ТЭЦКІЯ арганізацыі складаюць неабходную частку ўнівэрсытэцкага 
яшцьця. Иовы ўнівэрсытэцкі статут скасаваў старыя факультэцкія 
і ўнівэрсытэцкія саветы, I цэнтр унівэроытэцкага жыцьця аеранёс 
у прадметныя Камісіі, у якіх прымалі ўдзсл ня толькі навуковыя 
працаўнікі, а таксама прадстаўнікі студэнцтва ў вядомаГі прапорцыі.

Лік Прадметных Камісій устанаўліваўся ІІраўленьнем Ун-ту: 
паседжаньні Прадметных Камісііі маглі быць таксама аб'яднанымі, 
на якіх разглядаліся розныя пытанып, якія датычыліся ўсяго уні- 
вэрсытэцкага выкладапыія. Новы упівэрсытэцкі статут будаваўся на 
прынцыпах цэнтралізацыі 1 індывідуальнаіі адказнасьці перад ура- 
дам за ўсё тое, што адбывасцца ва Ун־це. Дэканы факультэтаў так- 
сама зьяўляліся адказнымі перад Праўлепы1е.м Уп-ту за ўсб тое, 
што адбывалася ва Ун-це. Иовы упівэрсытэцкі статут уводзіў. Саве- 
TLLiliajcyjibiajaÿ 1 Саье1ы.Ді1 ту., .\днак, гэтыя ўстановы былі шшымі 
па складу ў параўнаныіі 3 уііівярсытэтамі даравалюцыйных часоў. 
У Савет факультэту ўваходзілі Старшыні прадметных камісій, прад- 
стаўнікі ад выкіадчыкаў і цавуковых супрацаўнікоў, прадстаўнікі 
ад студэнцтва, а таксама прадстаўнікі ад тых прафэсыйных арга- 
нізацый. якія наіібольш былі зацікаўлены ў жыцьці факультэту. 
Што датычыцца да складу Gaaeiy, то ў склад яго ўваходзіла 
IIpi>ÿyjftU.bj1e Уц-ту. прадста'УнІкГмІж саюзпых праф.ясынных аб'яднань- 
няў, п]ШСтауп1к1 зацікаўленых наркаматаў альбо іншых устаноў, 5 
прадстаўнікоў ад прафэсароў, 5 ад навуковых супрацоўнікаў і 
5 ад студэнтаў. Дэканы факультэтаў таксама уваходзілі ў  склад Са- 
ветаў.

Удзел прафэсыйных арганізацыіі і ўрадавых устаноў у Савеце 
Факультэтаў Ун-ту меў сваёй мэтай зьвязаць Ун-т, як вышэйшую 
навучальную ўстанову, 3 прафэсыіінымі і ўрадавымі арганізацыямі, 
каб даць мажлівасьць апошнім арганізацыям прыняць значны ўдзел 
у працы вышэйшаГі установы.

Рабочы факультэт заняў асаблівае месца. У яго арганізацыю 
былі пакладзены прынцыпы аргапізацыі рабочых факультэтаў РСФСР. 
Рабочы факультэт 3 псршага момапту складаў састаўную частку 
Ун-ту наогул, і на гэтым груньце ня было ні якіх непаразуменьняў. 
Йрадмстныя Камісіі, Саветы факультэтаў 1 Савет Ун-ту, разглядалі 
ўсе пытапьні, якія датычыліся жыцьця Ун-ту. Свае думкі Ирадмет- 
ныя Камісіі прадстаўлялі на разгледжаныіе Дэканату; думкі Савету 
Факультэтаў іірадстаўляліся на зацьвердяганьне ІІраўленьня Ун-ту і 
пастановы Савету Ун-ту—на зацьвердясаньне органаў Йаркамасьветы.

Иовы унівэрсытэцкі. статут біыў уведзены ў жыцьцё, але 
досыць хутка ён ітказаў сваю нямзтазгоднасьць. Жыцьцё наказала, 
што унівэрсытэцкія саветы не зьяўляюцца ясывымі арганізацыямі. 
Полная мажлівасьць даводзіць да ведама ўраду і ІІаркамасьветы аб 
патрэбах Ун-ту рабіла лішнімі унівэрсытэцкія саветы, і ўдзел у іх 
прадстаўнікоў Ураду, ІІаркамасі веты 1 прадстаўнікоу прафэсыйных 
арганізацый. Дзякучы гэгаму, Уцівэрсытэцкія Саветы фактычпа 
спынілі сваё існаьаньне. 3 лругога боку 1 Саіетьг факультэтаў так- 
сама паказалі сябё, як вельмі добрыя арганізацыі. Для Наркамась- 
веты БССР была яснай неабходнасьць, каб ў  справах агульна уні-
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пэрсытэцкага :ісыцьця прымалі ўдзел усс працаўнікі факультэту. Для 
гэтаіі ыэтй былі арганізаваіш аб'ядйаішя пасядясэньні ўсіх Прад- 
мотішх Камісій, 3 удзелам ст5׳дэнцтва ў ліку 50 проц. агульнай 
колькасьці павуковых працаўйікоў. Лкрамя гэтага, Наркамасьветы 
БССР лічыў неабходііыы прадаставіць Прадметішм Камісіям мэта* 
дычнуіо іірацу, абгаварэньно розиих пытайьняў, у сувязі 3 аргані* 
зацыяй кафэдры 1 пастаноўкай выкладайьня, папаўнейьйе навуко* 
ва-навучалышм ійвэйтаром і г. д. Пытайьні аб запрашэньні новых 
выкладчыкаў былі перададзены 8 Прадметных Камісій непасрэдііа 
ў Дэканаты, якія даручалі спэцыялістйм складаць навуковыя вод- 
зывы аб запрошанйх кандидатах і, на ііадставе апошніх, рабіў свао 
заключэньне, якоо нотым наступала на зацьверджаньие Праўленьня 
Ўн-ту і ІІаркаыасьветы БССР.

Статут аб навуковых, працаўціках. апублікаваны ўрадам БССР 
ад 8 111Я7 уносіў парадак ў сііраву запрашэньня
вйкладчйкаў, і, такім чинам, ўтвараў сталия нормы, 3 якімі патрэбна 
было лічыцца при запрашэньні розных навуковых працаўнікоў на 
кафэдры, а таксама прызначэньно таму альбо Іншаму павуковаму 
працаўніку стану: асьпіранта, асыстэнта, дацэнта і прафэсара. Той- 
жа сами статут утвараў навуковую ступень доктара адпаведнай 
навукі пасьля абаррны дысэртацыі ў адпаведных навуковых устано- 
вах. Пратакол, як1 прызначаў навуковую ступень, быў павінен па- 
отупіць на зацьверджаиьне Праўленьня і потым Наркамасьветы 
БССР.

Згодна ўнівэрсытэцкага статуту, Рэктар Ун-ту і сябры Праў- 
леньня зацьверд5кваліся Наркамасьветы БССР, 3 ліку капдыдатаў, 
якія был! прадстаўлены навуковымі працаўнікамі, студэнцтвам, пар 
тіннымі і прафэсыйнымі арганізацыямі і урадавымі ўстановамі 
Аднак, так! парадак існаваў у пряцягу толькі 3-х год. Жыцьцё па 
казала, што гэта арган!зац,ыя зьяўляецца вельмі складанай, 1 3 пры 
чыны гэтага, згодпа дазволу Наркамасьветы БССР, капдыдаты на па 
саду Рэктара ! сяброў Праўлепьня намячаліся 2-ма апган!аацыНм!: 
навўковым! нрацаўнікамі і_студэнцкім1 аргапізацыям!. КШГЙдаты, 
вызтланыя аоодвымі арганізацыямі, прадстаўляліся на зацЬверджа- 
ньне Наркамасьветы. Сучаснае ўн!вэрсытэцкае жыцьцё паказала 
неабходпасьць сталагз. ўн!вэрсытэцкага статуту. Па даручэньню 
Наркамасьветы, апошн! быў складзены .Праўленьнем Ун-ту 1 прад- 
стаўлены ў Наркамасьветы для далейпіага разгледжаньня.

3 пачатку арганізацы! Ўн!вэрсытэту, агульнае к!раўніцтва, дзей- 
насьцю апошняга знаходзілася пад уплывам Галоўпрафасьветы 
РСФСР. Наркамасьветы БССР пакінуў за сабрю кантроль над ажыць- 
цяўлсньнем тых пастаноў, як!я рабіл!ся адносна вышэйшай школы 
Галоўнрафасьветай РСФСР. Такая залежнасьць была на іірацягу 
2-х год. Кал! жыцьцё на Беларус! больш менш упарадкавалася, 
дык, на асиово згоды Галоўпрафасьветы РСФСР, агульнае кіраўн!ц- 
тва Ун-там иерийшло да Наркамасьветы БССР. Ужо 3 заснаваньпя 
БДУ, пры Наркамасьвеце БССР быў арганізавапы Аддзел ВНУ, як! 
ведаў ВЫШЭЙШЫМІ навучальнымі ўстановам! на БССР,’ў’ тым л!ку ! 
Уійвэрсцтэтам. 3 перадачай Унівэрсытэту ў веданьне Галоўпрафась- 
веты, зьяв!лася неабходнасьць рэарганізацы! гэтага аддзелу ! арга- 
н!зацы! асобнага Савету, па справах вышэйшых навучальпых устаноў 
! навуковых устапоў. 25 д іпеня 1924 году, Савет Народных Камісараў 
БССР апубл!каваў статут Савету ־па справах Вышэйшых Навучаль- 
пых Устаноў, у сіслад gKOi'a ўййХб^л!, акрамя Га.т0ўпрафасьветы 
прадстаўпікі ВНУ, нралетарскага студэицтва, навуковых працаўн!■
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коў, прадстаўнік Наркаызему, прадстаўнікі ЦК КП(б)Б і ЛКМСБ. 
Гэты Савет пераглядаў ўсе тыя пытаньні, якія знаходзіліся ў сувяаі 
3 агульна ўнівэрсытэцкім жыцьцём. На пасяджэйьні Савету била 
высунута думка аб складзе статуту вышзйшых навучальных уста- 
ноў. Для гвтай мэты была абрана асобыая камісія, якая намеціла 
агульныя принципы статуту, а таксаыа распрацавала і палажэньне 
аб навуковых працаўніках.

Саввт ira справах ВНУ пя доўга існаваў, дзякуючы таму, што 
Галоўпрафасьветы ыёў мажлівасьць прымаць непасрэдны ўдзел ў 
агульным кіраўніцтве Ўн-ту, сами Савет зьявіўся ліпінім. Замест 
Савету Галоўпрафасьветы ў  сьнежаві 1926 году аргаеіэаваў Рэктар- 
скую Нараду3 ,־ удзелам у  апошыяй I загадчика навучальнай ча- 
сткай. Гэта нарада разгледзіла цэлы шэраг пытаньняў, якія датычы- 
ЛІСЯ ыавучальнага жыцьця вышайшых павучальных устаноў і былі 
павінны ўсю ўнівэрсытэцкую справу паставіць на стали грунт.

3. Урачыстыя пасйджэньні ўнівэрсытэту.

У працягу ўсяго свайго існаваньня Беларускі Дзяржаўны Уні* 
вэрсытэт арганізаваў ўрачыстня гіасяджэньпі, якія былі прйсьвечапы 
розним здарэньням, як унівэрсытэцкім, палітычным, грамадзкім, гіста- 
рычным. ЗО-га кастрычпіка 1921 году быў арганізаваны першы ўра- 
чисты с іод  3 причины пачатку фактичных заняткаў ва ўнівэрсы- 
тэце. На гэтым пасяджэньні былі дакладзепы дзьве актавых прамоьы 
—праф. М. Б. КРОЛЯ ״Мышление и речь“ 1 праф. II. ,M. САЛАЎЁВА 
.״Школа и задачи научной педагогики״

7-га лістапада быў аргаііізаваны сход, прысьвечаны Кастрычні- 
кавай Рэвалюцыі 3 адііаведпймі дакладамі. У працягу году был! 
аргаізаваны 2 Урачыстых пасяджэньні, прысьвечапыя беларускім 
пісьменьнікам, Якубу Коласу І Янку Купалу. Акрамя гэтага, Унівэр- 
сытэт арганізаваў ўрачыстае пасяджэньне памяці Дастаеўскага і 
Некрасава паводле іх юбілсйных дат.

Г2-га сакавіка 1922 г. адбылося ўрачыстае пасядгкэньне, прысь- 
вечанпе 5-годзьдзю заняпаду царизму. На гэтым пасяджэньні был! 
зроблеиы адпаведныя даклады.

20-га лютага 1922 году адбылося пасяджэньне—дыскусія па 
пытаиьню аб зьмсне Вех.

Акрамя гэтага у працягу 1921-22 г. цэлым шэрагам выкладчы- 
каў был! прачытаны публічныя лекцыі, прыбйткі 3 якіх наступал! 
ў камісію па аргайізацыі дапамогі галоднаму Паваложжу.

30 га кастрычніка 1922 г. адбылося ўрачыстае пасяджэньне, 
прысьвечанае гадавіне адчыненьня Ўн-ту. На гэтым пасяджэньаі 
был! зроблеиы дзьве акадэм!чных прамови, праф БЭРКЕНГЕЙМ на 
тэму: ״Сучаснае сганов!шча аб хэмічным элемэнце“ ! праф. Н. М. 
НІКОЛЬСКАГА на тэму: ״Религия, как предмет науки“.

У працягу другога году !снаваньия Ўнівэрсытэту быў аргіні- 
заваны цэлы шэраг пасяджэньняў:

1. Памяц! Шарля <Dyp׳e, прыс^вечанае 1б0״ ай гадав!не дню на- 
раджэньня.

2. Памяц! Лю! Пастэра.
3. 12-га сакавіка было арганізавана пасяджэньне, прысьвечаиае 

Лютаўскай Рэвалюцыі.
4. Парыская Камуна выклікала асобнае пасяджэньне.
6. Было аргашзаваиа пасяджэньне, прысьвечанае Каперн!ку па 

Эыпадку 450-годзьдзя са дню яго нараджэиьчя.
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в. Было аргаііізавана пасяджэньне, прысьвечаыав 1-му мая.
30-га кастрычніка 1923 г. адбылося два гады са дню заснавань- 

ня Уйівэрсытэту. На адбыўшымся ўрачыстым акце былі дакладзены 
дзьве актавых прамовы-С. МЕЛШХ, на тэму: ״О роли клиник и 
медицинского образования“ и С. 3. КАЦЭНБОГЕНЛ на тэму: ,0  
спорных вопросах гвнеоиомпн“.

я-я гадавіна існаваньня Унівэрсытэту сьвяткавалася ўрачыстым 
актам 3 актавымі прамовамі: праф. М. II. ПІАТУХОВІЧА на тэыу: 
 Францыск Багушэвіч як ідэолёг беларускага адраджэньня і як״
мастак“ і праф. С. Я. ВАЛЬФСОІІ-״Да пытаньня аб^поглядахмарксыз- 
му на дзяржаву“. У працягу 3-га году жыцьця Ўнівэрсытэту былі 
арганізананы публічпыя пасяджэньні, прысьвечаныя асабліва гісто- 
рыка-палітычным датам 1 ў першую чаргу Кастрычнікавай Рэвалю- 
цыі, Лютаўскаіі Рэвалюцыі, Парыскай Камуне 1 1-му мая.

4-ая гадавіна таксама сьвяткавалася ўрачыстым актам, які 
адбыўся 2-га лістапада, дзякуючы таму, што ў гэты моыант адбыва- 
лася сэсія ЦВК БССР у Віцвбску, і ўрад БССР ня меў мажлівасьці 
прыняць ненасрэдны ў д зо л ,у  паседжаньні. Урачыстае паседжаньне 
саўпала 3 сьмерцьцю Старшыні Рэваенсавету, т. Ф р у н 3 э, паыяць 
якога была ўшанавапа ўставаньнем. На ўрачыстым ііасяджэньні акта- 
вая іірамова была зроблена праф. па кафэдры фізыкі, Б.Е. Сі ро-  
ц і н ы м. БДУ і, на 4-ты год свайго існаваньня застаўся верным 
сваім традыдыям і імкнуўся арганізаваць публічныя пасяджэньні,алв 
адсутнасьць актавай залі не давала мажлівасьці разгортваць сваю 
працу вельмі шырока. Затое на б-ыя годзе Існаваньня Беларускі 
Дзяржаўны Ўнівэрсытэт атрымаў мажлівасьць арганізаваць цэлы 
шэраг урачыстых пасяджэйьняў. Так, было арганізавана пасяджэньне, 
прысьвечанае Янку Купалу, па выпадку 20-годзьдзя яголітаратур- 
най дзейнасьці. Кастрычнікавая Рэвалюцыя таксама была прычынай 
арганізацыі ўрачыстых пасяджэньняў. 400-годзьдзе беларускай кнігі 
сьвяткавалася ўрачыстым пасяджэньнем. Былі таксама арганізаваны 
йасяджэньні, прысьвечаныя Лютаўскай Рэвалюцыі, Парыскай Камуне 
1 2-ой гадавіне сьмерці Леніна. 30-га кастрычніка 1926 году споўні- 
лася б-год 3 моманту заснаваньня Ўнівэрсытэту, 5-га сьнежня І92бг. 
адбылося ўрачыстае пасяджэньне, пад старшынствам Народнага 
Камісара Асьветы т. Б а л і ц к а г а .  Па выпадку юбілею Савет Народ- 
ных Камісараў і Цэнтральны Выканаўчы Камітэт БССР апублікавалі 
грамату на імя ўнівэрсытэту, у  якон былі адзначаны дасягненьні 
Ўнівэрсытэту на працягу 5-ці год і ацэнена праца прафэсароў 
выкладчыкаў Унівэрсытэту па будаўніцтву Ун-ту. На ўсіх урачыстых 
пасяджэньнях па выпадку сьвяткаваньня гадавін Ун-ту прысутнічалі 
прадстаўнікі ЦВК, Савету Народных Камісараў і ЦК КГІ(б)Б, а так- 
сама прадстаўнікі іншых прафэсыйных і партыйных арганізацый. 
Прадстаўнікі ўраду, партыі і прафэсыйных арганізацый, пасьля 
сканчэньня ўрачыстага пасяджэньня, прыносілі Ўн-ту прывітаньні, 
у ЯКІХ адзначалі дасягненьні Ўн-ту за мінулы год,

30-га кастрычніка 1927 году Унівэрсытэт сьвяткаваў в-ую гада- 
віну Існаваньня Ўн-ту, якой Рэктар Ун ту У. 1. П і ч э т а ,  зрабіў 
справаздачу аб дзейнасьці Ўн-ту^за мінулы год.

1 на шосты год існаваньня'Ўн-ту ўрачыстыя пасяджэньні адбы- 
валіся па^розных прычынах, на якіх чыталіся адпаведныя даклады. 
-\крамя ўрачыстых пасяджэнь״яў, прысьввчаных рэвалюцыйным 
датам, БДУ, арганізаваў пасяджэньне памяці венскага вучонага 
Камэрэра, які скончыў жыцьцё самагубствам, Памяці Бакуніна, а 
таксама іншыі! гістарычным датам. Трэба яшчэ адэначыць, што ў
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дні сьвяткаваньня гадавін Ун-гу ў  ыясцовай прэсв ״Зьвяздзе“ 1 
 -Савецкай Беларусі“ былі цадрукаваны артикулы рэктара і выклад״
чыкаў Ун-ту, а таксама прадстаўнікоў прафэсыйііых і партийных 
арганізацый па выпадку юбілею Ун-ту і беларускага ўраду, у ’якіх 
разглядаліся розныя бакіўнівэрсытэцкага жыііьця I падкрэсі ліваліся 
вынікі яго працы.

IV. Савет Унівэрсытэту і агульна-прафэсарскія сходы.
3 моманту заснаваньня Унівэрсытэту 1 ўтварэньнп сталай трупы 

выкладчыкаў, Праўленьне Беларускага Дзяржаўнага Унівзрсытэту 
так павяло сваю працу, каб яна знаходзілася ў сталай сувязі 3 
выкладчыкаыі Ун-ту, без дапамогі якіх піякая аргапізацыйная праца 
была немагчыма.

Апублікаваньне статуту аб ІШУ дала мажлівасьць тэтым схо- 
да.м выкладМыкаў прыдаць некалькі іншы характар. На апошніх 
прымалі ўдзвл прадстаўнікі прафэсыйных, партийных і гра.мадзкіх 
арганізацый, што, бязумоўна, мела вялікі ўплыў па агульны ход 
будаваньня БДУ. На гэтых сходах рэктар Унівэрсытэту выступаў 3 
дакладамі, у якіх ён знаёміў усіх прысутных, як 3 працаіі Б.״Д. У,, 
так і 3 тымі недахопамі, якія намячаліся ў гэтаіі працы, дзякуючы 
адсутнасьці сталых матар'яльных сродкаў. ^ э б а  сказаць, што такія 
сходы мелі вялікао значэньнв ў жыцьці Б. Д. У., 3 причины таго, 
шта яны падтрымлівалі сувязь 3 адпаведнымі арганізацыямі, якія 
былі зацікаўлены ў ягыцьці*Ун-ту, і якія мелі мажлівасьць сваім 
саветам I сацзейнічаньнем прысьці на дапамогу Ун-ту. Гэтыя Саветы 
мелі яшчэ тым асаблівав значэньне, што ў першыя гады існаваньня 
Б. Д. У.—апошні анаходзіўся пад кіраўніцтвам Галоўпрафасьветы 
РОФСР. .\крамя гэтага, думкі такіх Саветаў прадстаўляліся на раз- 
глел;каньно Старший! ЦБК 1 СНК БССР, і тэта мела вялікае знача- 
ньне, 3 причины таго, што адпаведныя ўрадавыя органы разгля- 
дзел! пастаўленыя пытаньні 1, па мажлівасьці, іх вырашалі 3 боку 
матар'яльнага. Бяз гэткіх Саветаў і сталай сувязі 3 адпаведным! 
арганізацыямі, Унівэрсытэт ня мог-бы так хутка ўзмацніцца, як ён 
узыацніўся.

На трэці год Існаваньня В.Д.У.—унівэрсытэцкія Саветы, у 
тым ліку, як яны был! прадугледжаны Статутам ВНУ спын!л!ся. 
Б. Д, У. знаходз!ўся ў сталай оувязі 3 адпаведным! органам!, як 
вышэйшымі, таксама 3 Наркамасьветы, I гэтыя Саветы згуб!л! сваё 
зпачэиьне. Аднак, каб мець сталую сувязь 3 выкладчыкам! Ун-ту, 
зьб!рал!ся агульныя сходы Прадметных Кам!с!й, на як!х рэктарам, 
Праўленьнем Ун-ту ! Дэканам! факультэтаў раб!л!ся справазцачы, 
став!л!ся на разгледжаньне розныя акадэм!чныл 1 фінансавыя пыта- 
ньн!. Такія сходы таксама мел! вялікае значэньнв. 3  дапамогаю пра- 
фэсароў Ун-ту, можиа было будаваць Беларуск! Унівэрсытэт 3 боль- 
шым посьпехам ! а больш значным! вынікамі, ня гледзячы на матар'- 
яльныя недахопы. Энэрг!я Загадчыкаў кафэдраім таксама садзейн!- 
чала будаваньню Ун-ту.

На ун!вэрсытэцк!х Саветах, а таксама на агульных сходах 
Прадметных Кам!с!й абмяркоўваліся пытаньн! ! !ншага характару. 
Ун-т л!чыў неабходпым выраз!ць сваю думку па цэламу шэрагу 
пытаньняў. Так, Уи!вэрсытэцк! Савот вииес рэзолюцыю адносна за- 
ЯВЫ польский дэлегацы! па рэал!зацы! Рыскага м1ру, адносна арх!- 
ваў, як!я зьяўляюцца беларусюм! па свайму пахаджэныпо. Ун!вэр- 
сытэцк! Савет прызнаў неабходпым вы,дачу палякам арх!ву нация-
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иильиага- -лна<1аш>ня, адиаи йадкрэоьліўшы, што архівы, як Літоўская 
Мэтрыка, якая мае галоуаае зиачэвьие для гісторыі Бсларусі, павіч- 
ны застицца у СССР. Вядомы ўльтыматум Ангельшчыиы, прад'яўле• 
ны Кэрзопам, забойства Вароўскага ўсхвалялі прадстаўнікоў 
Ун-ту. Ha агульиым іірафэсарскім сходзе быў прыняты зварот да 
вучоных Захаду, у як1м прафэсары Б. Д. У. лічылі сваім абавязкам 
падкрэсьліць мір'ную культурную справу ўраду СССР і выразілі 
свой пратэст 3 прычыны агрзсыўнай палітыкі Ангельпшны, якая 
павінна згубіць канчаткова ўсе вынікі мірнай працы і паставіць 
краіну ў такія ўмовы, пры якіх н1 якая культурная праца нв зьяўля- 
ецца магчымай.

У жыцьці Беларускага Дзяржаўнага Унівэрсытэту адбываўся 
яшчэ адзін від агульна-унівэрсытэцкіх сходаў, на якіх прысутнічаў 
выключна настаўніцкі пэрсанал. Такія агульныя оходы зьбіраліся ў 
той час, калі было нвабходна намеціць кандыдатаў на пасаду рэк- 
тара, 3 прычыны таго, што, згодна унівэрсытэцкага Статуту, пра- 
фэсарская курыя мела права намячаць гэткіх кандыдатаў.

Акрамя прафэсарскага пэрсаналу, кандыдатаў на паоаду сяб- 
роў Праўленьня, ыамячалі студэнцкія арганізацыі, партыйныя і 
прафэсыйныя арганізацыі. Усе гэтыя кандыдаты наступал! на заць- 
верджаньне адпавецных урадавых ораганаў.

Першы склад Праўленьня быў зацьверджаны 11 j a  ліпеня 1921 г. 
ў складзв faKfapa, У. I. ПІЧЭТ.\, сяброў ПраўленьнжУ. М. IPH.-V- 
ТОЎСК.\ГА, В. Ф. ТУРУКА, М. Я. ФРУМКІНАЙ, нрадстаўніка ад 
студэнтаў Рабочага ф-ту. У гэткім складзе Праўленьне Б. Д. У. пра- 
цава.ча да сьцежня 1922 году, калі адбыліся перавыбары, згодна 
якім рэктарам 0̂ 1-ту быў абраны праф. ГІІЧЭТА, Намесьнікамі 
Рэктара праф.С.З. К.^ЦЭНБОГЕН І. У. 1В.\НОЎСКІ, настаўнік Рабоча- 
га факультэгу КОРСАК I студэнт Мэдыцынскага ф-ту т. БАРКУ- 
СЕВ1Ч. У працягу году с.ібар ІІраўленьня КОРСАК адмовіўся ад 
сваіх абавязкаў сябра Нраўленьпя і на аі’ульным сходзе ал^агалос- 
на быў абраны выкладчык Рабочага ф-ту, I. В. ГЕРЧЫКАЎ. Гэты 
склад Праўленьня існаваў да сакавіка 1923 году, калі адбыліся 
перавыбары. На падставе апошніх склад ІІраўленьня быў наступны: 
рэктар, У. I. П1ЧЭТА, члены ІІраўленьня; С. 3. КАЦЕНБОГЕН і 
У. Н. IBAIIOBCKÎ—яны-яс намесьнікі Рэктара, і G. I. БАРКУСЕВ1Ч, 
а таксама• ]. В. ГЕРЧЫКАЎ.

У сакавіку 1924 году адбыліся перавыбары Праўленьня. Склад 
ІІраўленьня бы"ў настуаны: Рэктар, У. І. ПІЧЭТ.\, Нам. Рэктара— 
С. 3. К.\ЦЭНБОГЕН," сябры Праўленьня—ад студэнтаў—т. ГАР- 
БУЗ, настаўнік Рабфаку, 1. Н. ГЕРЧЫК.\Ў і прадстаўпік партый- 
ных арганізацый—т. ДЗЯКОЎ. ІІраз год адбыліся новыя выбары 
Праўленьня, у чэрвені месяцы 1925 году. Гэтыя. выбары далі на- 
стуішыя вынікі: Рэктарам быў абраны У. 1. ПІЧЭТА, намесьнікам 
па акадэмічнай частцы-С. 3. КАЦЭНБОГЕН і па адміністрацыйна- 
гаспадарчаіі частцы—дэкан Рабфаку, С. 3. СЛОНІМ. .Акрамя гэтага 
сябрамі ГІрауленьня былі абраны: праф. А. С. ШЧ.\ГІОЦЬЦЕЎ і 
прадстаўнік студэнцтва-студэнт I. А. Л.\ПОТК.\.

13 чэрвеня 1926 году адбыліся новыя перавыбчры. Агульным 
сходам бы.ў абраны ў якасьці Рэктара, У. 1. 11ІЧЭТ.\, Намесьнікам 
рэктара—С. 3. СЛОНІМ, Загадчыкам Вўчэбнаіі часткі—праф. М. 
КРОЛЬ, які да гэтага моманту займаў пасаду дэкана Мэдыцынскага 
факультэту. Акрамя гэтага ў склад Праўлепьня ўвайшлі: дацэнт 
В. Д. ДРУШЧЬІЦ і прадстаўнік студэнцтва—1. Л. Л.АНОТКА. Упаў- 
наважаньні гэтаі'а складу Праўленьня скончыліся ў чэрвені 192Т г.



Аднак, Праўленьпе прызнала, што чэрвень м—ц зьяўляецца непада- 
баючым для выбараў і пастайавіла хадайнічаць перад Галоўпрафась• 
веты БССР аб адтэрміняваньні перавыбараў да пачатку новага на■ 
вучальнага году 3 тым, каб гэтыя выбары ўзгадніць 3 агз'льнаГі кан- 
фэрэнцыяй прафэсыйішх студэнцкіх арганізацый. Галоўарафасьввты 
дала на тэта сваю згоду.

Улетку, 1927 году было пастаулена пытаньне ' аб скарачэньн! 
складу Праўленьня, у  мэтах рацыяналізацыі працы сяброу Праў• 
леньня Унівэрсытэту. Галоўпрафасьветы, на падставе думак Праў- 
леиьня, вырашыла, што ІІраўленыіе Ун-ту павінна складацца 3 3-х 
асоб: рэктара, намесьніка рэктара I прадстаўніка ад студэнцтва.

У пачатку кастрычніка 1927 году адбыліся перавыбары . Праў- 
леньня, ЯКІЯ далі гэткія вынікі; рэктарам быў абраыы У. 1. І1ІЧЭТА, 
намесьнікам рэктара, С. 3. СЛОЫІМ і прадстаўніком ад студэнцтва— 
т. КЛЫС. На абавязках рэктара ляжала агульнае кіраўніцтва ўні- 
вэрсытэцкіы жыцьцём, а таксама загадваньне иавучальнай часткаю. 
На абавязках намесьніка рэктара—агульнае кіраўніцтва адміністра- 
цыйна-гаспадарчай дзейнасьцю. Агульнастудэнцкія справы, пытаньв! 
аб стыпэндыях і аб аплаце за навучаньие ва Унівэрсытэце складалі 
абавязкісябра Нраўленьня, арадстаўяіка ад студэнтау. Гэтыя пытаньні 
папярэдне, разглядаліся асобнымі камісіямі, вынікі працы якіх кан- 
чаткова зацьвярджаліся Праўленьнеы Ун-ту. .\дначасна кандыдатаў на 
пасаду рэктара і сяброў Праўленьня прадстаўляла і студэнцтва, а так- 
самаў першыятры гады—прафэсыйныя і партыйныя арганізацыі. На 
гэтый груньце між усімі арганізацыямі ня было ніякіх спрэчак. 
НКАсьветы.таксама 3 свойго боку, ня супярэчыў супроць намечаных 
кандыдатаў і зацьвярджаў пас־гановы Калегіі.

Дэканы факультэтаў 3 пачатку існаваньня Ун-ту ўваходзілі ў 
склад Праўленьня. Кожны Дэкан, па свайму факультэту ыеў рашу- 
чы голас, а па іншым пытаньнях распалагаў дарадчым голасам. 3 
пачатку 1927/28 году ўсе дэканы ўваходзяць у склад ІІраўленьня 
3 рашучым голасам па ўсіх пытаньнях. Акрамя гэтага, у працах 
Праўленьня Ун-ту прымаў удзел прадстаўнік ад Мясцкому і 
прадстаўнік Выканбюро Прафсэкцый БДУ, таксама 3 дарадчым го- 
ласам па ўсіх пытаньнях. Пры разгледжаньні тых ці іншых наву- 
кова-навучальных пытаньняў запрашаліся на пасяджэньні Праўлень- 
ня Ун-ту тыя ц1 ІНШЫЯ навуковыя працаўнікі, што давала Праў- 
леяьню Ун-ту ноўпую мажлівасць азнаёміцца 3 усімі пытаньнямі, 
якія ставіліся ўнівэрсытэцкім жыцьём 3 розных бакоў.

5. Дзейнасьць праўленьня.
Нраўленьне Унівэрсытэту зьяўлялася тыы органам, які даваў 

агульнае кіраўніцтва ўсяму ўнівэрсытэцкаму жыцьцю. Гэтым самым 
Праўленьне Унівэрсытэту трнмала на сябе адказнасьць за ўсю 
справу ва Унівэрсытэце. Рэктар Унівэрсытэту, як кіраўнік агульна 
унівэрсытэцкага жыцьця, нёс пэрсанальную адказнасьць перад адпа- 
ввднымі ўрадавымі органам! за пастаноўку ўсяв навучальнае працы 
ва Унівэрсытэце і за ўсю арганізацыйную,адміністрацыйна гаспадар- 
чую справу ва Ун־це.

Праўленьнго Унівэрсытэту ў  працягу першых трох год пры- 
ходзілася падтрымліваць самыя цесныя сувязі 3 СНК I ЦВК 
БССР. Рэктар Унівэрсытэту меў кожны тыдзень даклад у Старшыні- 
ЦВК і СИК БССР, т. А. Г. ЧАРВЯКОВА, якога ён знаёміў 3 працай 
йа ар ганізацыі Ун-ту ад якога ён атрымліваў адпаведныя ўказань-
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Hi. Тэта цесная сувязь 3 вышэйшымі ўрадавыыі органам! працягну- 
лася І Ў наступныя гады, кал1 Рэктар Ун-ту рабіў пэрсанальна 
даклады перад Старшынёю СНК, т. АДАМ0ВІЧАМ І Старшынёю 
ЦВК, Г. Ч.^РВЯКОВЫМ. У калцы сьиежня 1921 году Рэктар 
Ун-ту зрабіў даклад на аьезьдзе Саветаў на якім азнаёміў сяброў 
3 гісторыяіі ўтварэньня Ун-ту, а таксама адзначыў тыя перашкоды I 
тыя цяжкасьці, якія стаялі і будуць стаяць на шляхох яго будаў- 
ніцтва. Сябры Зьезду Саветаў 3 вялікай прыхільнасьцю аднесьліся 
да дакладу Рэктара. Гэты-ж зьезд Саветаувыйес адпаведную рэза- 
люцыю, якая ыела вялікае значэньне для далеіішага росту Ун-ту, і 
адначасна абрала Рэктара Ун-ту сябром ЦВК БССР. Гэтым абрань- 
нем Зьезд Саветаў выявіў свае адносіны да Ун-ту, як Вышэйшай На- 
вучальнай Установы на Беларусі, 1 ў далейшым у працягу 5 год 
Рэктар Ун-ту абіраўся сябром Цэнтральнага Выкан'аўчага Камітэту 
БССР, а таксама быў сябром усіх Зьездаў Саветаў. Трэба сказаць, 
што абіральнікі гораду Менску, партыйныя і нрафэсынныя арганіза- 
цыі, прьізнаючы заслугі прафэсароў ЕДзУ ' у справах будауніцтва 
Ун-ту, абіралі цэлы шэраг прафэсараў сябрамі Зьездў Саветаў 
Апошні Зьезд Саветаў, які адбыўся вясною 1927 году, абраў сябра 
Ml ЦВК—Намесьніка Рэктара С. 3. СЛОНІМ.'І і праф. С. Я, ВАЛЬ 
ФСОН.А, —кандидатам у ліксяброў Цэнтральнага Выканаўчага Камітэту

Рэктар Ун-ту выступаў на Зьездв Саветаў, які адбыўся ў  ̂ сьнеж 
ні 1922 году. Пась.1 я дакладу Пар. Кам. Асьветы, т. ІГНАТ0ЎСКАГА, 
ім быў зроблены даклад, у якім ён азнаёміў сяброў Зьезду Саветаў 
3 агульнай працай Унівэрсытэту ў працягу аднаго году. Прысутні- 
чаючы на Зьездах, Рэктар Ун-ту прыносіў Зьезду Саветаў прыві- 
таньні ад імя Ун-ту I даводзіў да ведама Зьезду Саветаў аб бязу- 
пынным жаданьні іірафэсароў і выкладчыкаў БДзУ прымаць шчыры 
ўдзел у справах сацыялістычнага будаўніцтва.

На З-яй сэсіі ЦВК Саветаў БССР, у чэрвені 1925 году, Рэктар 
Ун-ту зрабіў даклад аб дзейнасьці Ун-ту і яго матар'яльным станові- 
шчы. Рэктарам было даложана аб неабходнасьці вышукаиьня мата- 
р'яльных сродкаў для навуковага абсталяваньня Ун-ту. Сябры сэсіі 
ЦВК аднесьліся вельмі ўважліва да дакладу Рэктара і выразілі свае 
адносіны ў адпаведнай рэзалюцыі, якая зьяўляецца эпохільнай у 
арганізацыйнай працы Ун-ту. ЦВК даручыў усім урадавым органам 3 
асаблівай уважлівасьцю адносіццада справы Ун-ту і прыняць мера- 
прыемствы да таго, каб Ун-т быў забяоьпвчаны, як сродкамі, так- 
сама I памяшканьнем у якім адчувалася вялікая патрэба. 25-га жніў- 
ня 1922 году Рэктарам Ун-ту быў зроблены даклад на пасяджэньні 
Савету Народных Камісараў БССР, у як1м намячаліся неабходныя 
мерапрыемствы для яго росту. Напярэдадні сьвяткаваньня 5-й гада- 
ВІНЫ існяваньня Беларускага Дзяржаўнага Унівэрсытэту, Рэктар 
Ун-ту зрабіў даклад аб становішчы БДзУ ў працягу 5 год. Савет 
Народных Камісараў у сваей рэзалюцы! адзначыў значныя дасяг- 
неньні БДзУ, які ўзрос у вялікую Вышэйшую Навучальную ўстано- 
ву, а таксама адзначыў I працу прафэсараў БД3Ў па арганізацыі 
Ун ту. Акрамя гэтага, СНК апублікаваў для Ун-ту грамату, 3 пры- 
чыны ЯГО юбілею, у якон таксама адзначыў тыя дасягненьні, як1я 
былі зроблены Унівэрсыгэтам у працягу 5 год, а таксама адзначыў 
тую культурную ролю, якую меў БДзУ у справах культурнага ад- 
раджэньня Беларусі. Акрамя гэтага, Рэктарам Ун-ту было зроблена 
иекальк! дакладаў у Прэзыдыуме ЦВК.

БДУ 3 моманту свайго заснававьня адчуваў неабходнасьць у 
памяшканьнях. Сэсія ЦВК у красавіку 1921 году вынясла рэзалюцыю,
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згодна якой Ун-ту быў прадастаўлепы цэли шэраг ламяшканыіяў, 
ЯКІЯ трэба было адрэмантаваць 3 тым, каб у іх можиа было весьці 
заняткі. Гэтыя унівэрсытэцкія будынкі былі раскіданы па ўсяму го- 
радуГшто, ў вядомай меры, бфіо павінна мець унлыў на расклад 
заняткаў ва Уй-ц;. Студзнтам прыходзілася хадзіць 3 аднаго будынку 
ў другі, што аднімала ў іх шмат часу, Калі Інстытут Сельскай I 
Лясной Гаспадаркі, які быў адчынены 7-га кастрычніка 1922 году, 
быў зьліты 3 Інсіытутам Сельскай Гаспадаркі ў  Горках і рэфарма- 
ваны ў Сельска-Гаспадрчую Лкадэмію імя Кастрычнікавай Рэвалю- 
цыі, дык Унівэрсытэт узбудзіў хадайніцтва перад Старшынёіо СІІК 
БССР Я. Адамовічам, аб ііерадачы Унівэрсытэту ўсіх будынкаў, у 
тым ліку і Газавага заводу, якія належалі да рэфарміраванага Ін- 
стытуту, 3 прычыыы таго, што Акадэмія была адчыиеиа ў Горках. 
Старшыня, СНК Я. Адамовіч, вельмі ўва:кліва аднёсься да хадайніц- 
іва ун-ту I ўсе будынкі былі яму праДастаўлены. Гэта дало мажлі- 
васьць у вядомай меры сканцэнтраваць заняткі ва Ун-це ў адным 
месцы. Але ўсв-ж такі гэтым самым справа 3 будынкамі ня была 
вырашана. Будынкі былі раскіданы' і студэнтам іірыходзілася іа- 
дзіць 3 аднаго месца ў другое, Вось чаму НКАсьветы БССР надня^ 
пытаньно перед СИ К БССР аб пабудове унівэрсытэцкага гарадку у  
працягу наступных год. СИК і ЦБК БССР прызналі нвабходным па- 
будову унівэрсытэцКага гарадку. Был! адпушчаны неабходныясродкі 
на аб'яву конкурсу. Тэты конкурс даў значныя вынікі, і праэкт yui- 
вэрсытэцкага будынку, які адтрымаў лрэмію, быў прыняты, раснра- 
цаваны для далейшай рэалізацыі. Унівэрсытэцкае будаўніцтва будзе 
пачата 3 наступнага году, у першую чаргу будзе пабудаваны Га- 
лоўны Корпус, и такспма .Лнатамічны Іпстытут.

Арганізацыя ў Менску Сельска-Гаспадарчага Дасьледчага Ін- 
стытуту імя Леніна дала мажлівасьць сканцэнтраваць усв унівэрсы- 
ТЭЦКІЯ будынкі ў адным месцы. Згодна пастановы СНК БССР, Ун-т 
перадаў нанова утворанаму інстытуту свой будынак ііа ПІырокай 
вуліцы, дзе была толькі пакінута лябараторыя неарганічнай хіміі. 
Іншыя навуковыя ўстановы былі пераведзены ў памяшканьне каля 
Ун-ту, і такім чынам была праведзена канцэнтрацыя памяшканьняў. 
Ун-т, хадайнічаючы перад С1ІК аб новых памяшканьнях, адначаойа 
меў на ўвазв частку памяшканьняў перабудаваць для студэнцкага 
інтэрнату 1, тым самым, налепшыць становішча студэнцтва ў  ква- 
тэрнай справе, хаця-б для часткі студэнтау-стыпэндыятаў. Савет 
Нородных !■Самісараў таксама йайшоў насустрэч інтарэсам беларус- 
кага студэнцтва.

Недахопы ў матар'яльных сродках быў бязўмоўна вялікай пера- 
шкодай на шляхох будаўніцтва Ун-ту. lia гэтаму пытайьню Праў- 
леньпе Ун-ту часта дакладвала ЦВК і СНК. Вышэй поралічаныя 
органы вельмі ўважліва адносіліся да просьбы Ун-ту, і ў  той ці іншаіі 
меры яны былі здаволены, што дава.іа мажлівасьць БзДУ бз'давацца 
і пашырацца.

БДЗУ спачатку,—упрацягу 2*/а год, знаходзіўся ў загадваньні 
Галоў-прафасьветы РСФСР. Рэктар Ун-ту падтрымліваў цесную су- 
вязь 3 Галоў-іірафасьветы РСФСР і прымаў удзел у Рэктарскіх На- 
радах, якія адбываліся ў Маскве. Адначасна Рэктар Ун-ту рабіў дак- 
лады Нар. Кам. Асьветы і Галоўпрафасьветы БССР і атрымліваў ад 
іх адпаведныя ўказаньні. Калі БССР эканамічна і палітычна зама- 
цавалася, дык Ун-т, на падставе рашэньня СНК, быў перададзены ў 
непасрэднае кіраўніцтва НКаы.\сьветы БССР. Галоўпрафасьветы БССР 
стаў тым органам, які даваў агульныя ўказаньні Праўленьню Ун-ту
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1 тым самим садзеі'піічаў яго разьвіцьцю. Даклады Рэктара І яго 
Намесьніка Галоўпрафасьветы, а таксама справаздачы Рэктара Кале- 
ГІІ НКАсьветы мел! вялікас зііачэыьне, 3 причины таге, што ўказа- 
ньн! Галоўпрафасьветы 1 [рэзалюцыі КалегЦ НКАоьвети давал! 
ІІраўл׳'ньню Ун-ту адпаведния ўказачьн! I, тым самим, пряв!льним 
тэмпам ! правільным шляхам будаваць Беларускі дзяржаўны унівэр- 
сытэт.

Кал! Б.Дз. У. у працягу в год так хутка узрос, дык тэта тлу- 
мачыцца тым, што Прауленьне Ун-ту заўсёды знаходзілася ў цеоиай 
сувязі 3 вышэншым! органам! беларускага ўоаду, як! заўсёды при- 
холзіў на дапамогу ў самыя цяжкія моманты ўн!вэрсытэцкага яшцьця, 
кал! адчувал!ся недахопы, то ў тым, то ў іншыы.

У сувяз! 3 першим убуйненьнем Беларус! ў Менску адбыўся 
надзвычанпи Звезд Саветзў. Праўленьнс Ўн-ту гнаходзіла неабход- 
ним адзначыць гэтй важнй момант ў разьв!цьці БССР надзвычай- 
ним пасяджэньнем, прысьвсчаным Зьезду Саветаў, сябры якога был! 
заппошаны на апошняе. Рэктар Ун-ту, прафэсары У. Н. Ігнатоўскі, 
С. 0 . Кацэнбоген, М. М. П!отухов!ч, С. Я. Вольфсон, В. Д. Друшчыц 
I. А. Сербаў і I. А. Савіч, зрабілі на гэтым пасяджэйьні, якое адбы- 
лося 17 ліотага 1925 году, адпаведния даклады. Сябры Зьезду Саве- 
таў мел! мажлівасьць азнаём!цца 3 працай Ун-ту па вивучэньню 
м!нулага I сучасиага на Беларус!.

Праўленьню Ўн-ту прыходзілася зьвярнуць шмат у ваг! на ад 
чыненьне новых факультэтаў ! рэфармаваньне ўжо тых, як!я існавалі. 
Шмат працы ! ўвагі патрабаваў Мэдыцынск! факультэт. ГІраўленьне 
Ўн-ту сумела, ня гледзячы на матар'яльныя недахопы, так арган!- 
заваць габ!нэты ! лябараторы!, што ў першыя гады ў лябараторыях 
мелася ўсё тое, што патребна для навучальных заняткаў студэнтаў, 
а иотым зьяв!лася мажл!васьць верьц! інавуковую працу у ляба- 
раторыях. У канци першага году Пргўленьне Ун-ту пастанавіла 
адчыніць З-ці курс Мэдыцынскага факультэту, иримаючы пад увагу 
тое, што Ў Менску знаходзіўся цэлы шэраг студэнтаў Беларус!, як1я 
па розных умовах ня мел! мажл!васьц! прадаўжаць сваю адукацыю 
па Мэдыцынскім факультэце !ншых Ун!вэрсытэтаў. Праўленьне Ўн-ту, 
прымаючи пастанову аб адчыненьн! 3-га курсу, мела таксама на ўвазе 
ТОО, каб паступова падрыхтаваць кл!н1к1 для першага сталага курсу 
студэнтаў Мэдыцынскага факультэту.. Камунальвая ўлада гораду 
Менску нрадстав!ла Ўн-ту свае болыВцы, зноў адрамантавала, ! та- 
к!м чипам, Ун!вэрсытэт атрымаў неабходныя клінікі, што дало поуную 
мажлівасьць ііаставіць выкладаньне на Мэдыцыпск!м факультэце на 
всльм! добры грунт.

Аргаіпзацыя факультэту Грамадзк!х Навук ужо ў перши год 
!снаваиьня Ўн-ту н е־ здавальняла поўнасьцю, н! Праўленьня, Ўн-ту, 
h ! органы ІІК.А.сьветы. Апошн! л!чыў неабходным адчыніць асобны 
Пэдагагічны факультэт, які быў павінен выдзяліцца 3 факультэту 
Грамадзкіх Навук. НК.Асьветн л!чыў неабходным зачын!ць існуючы 
Пэдагагічны Інстытут, а студэнтаў перавесьц! на адпаведния курсы 
Пэдагагічйага факультэту. Такім чинам, факультэт Грамадзк!х Навук 
заотаўся ў складзе двох аддзяленьняў, Эканамічпага ! Прававога, а 
Пэдагагічны факультэт пачаў сваю працу ў складзе аддзяленьняў: 
Р«с!нскай мовы, Беларускай мови, Яўрэйскай мовы ! Польскай мовы, 
а таксама адпаведных аддзяленьняў Рас!йскай Культуры, Беларус- 
кай Культуры, Польскай Культуры ! Яўрэйскай Культуры. Акрамя 
гэтага был! адчынены: Ф!зыка-Матэматычнае аддзяленьне ! Природа- 
знаўчае. У працягу 6 год Праўленьне БДзУ зварочвала асабл!вую
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ўвагу на Пэдфак і кожны год разглядала пытаньне аб аношнім й 
розных бакоу. Перш-на-перш Праўленьне Ун-ту признала непатрэб- 
ным існэваньне Расійскага аддзяленьня ыовы, а таксама і Культуры, 
яков было зачинена. Потым кожны год рнзглядаліся пляны Пэдага- 
гічнага факультету, у  мэтах зьнішчэньня шматпрадметнасьці, такой 
арганізацыі факультету, каб апошні адпавядаў свайму прызначэиьию.

Вясной 1927 году Праўленьне Ун-ту павяло вялікую працу па 
распрацоўцы новых навучальных плянаў Педфаку 3 тым, каб гетыя 
пляны былі сталымі ў працягу наступных 5 год. Гета оправа была 
выканана 3 вялікім посьпехам, і пляны Ун-ту былі зацьверджаны 
Галоўпрафасьветы БССР.

Што датычыцца да факультету Грамадзкіх Навук, дык апошні, 
згодна прапановы Праўленьня, быў зачинен. Аднак, студенты 2־х 
апошніх курсау атрымалі поуную мажлівасьць яго скончыць, а 
студенты 1-га курсу был1 пераведзепы на Педфак, альбо ім быўдадзены 
дазвол перавесьціся ў іншыя вышейшыя ўстановы, альбо паступіць 
на Беларускія Эканамічна-Прамысловыя і Кааперацыйна-Прамысло- 
выя Тзхыікумы.

ЗачЫняючы Факультет Грамадзкіх Навук, Праўлепьне адначас- 
на падняла пытаньне аб адчыненьні Факультету Права і Гаспадар- 
кі 3 такіы рахункам, каб яго арганізацыя больш адпавядала свайму 
прызначеньню,—падрыхтоўваць практичных дзеячоў на аканамічныч 
1 юрыдычным груньце. Прапанова праўленьня Ун-ту была ўхвалена 
НКЛсьветы БССР 1 гацьверджана СНК БССР. Пачынаючы 3 восені 
1926 году стаў функцыянапаць новы Факультет Права і Гаспадаркі. 
Праўленьне Ун-ту зьвяртала асаблівую ўвагу на арганізацыю Рабо- 
чага Факультету, які меў для Ун-ту першараднае значеньне. Толькі 
дзякуючы Рабочему факультету Ун-т мог атрымаць добра падрыхта- 
ваную працоўную масу. Першыя два гады Праўленьне Ўн-ту ня 
мела мажлівасьці даць шмат сродкоў для добрай арганізацыі Рабо- 
чага факультету, але ў працягу 3-х год Рабочы факультет атрыыаў 
усё тое, што яму было неабходна, каб заняткі на Рабфаку 1шл1 пра- 
Більна.

Деканы ўсіх факультетаў ў працягу кожнага году рабілі дак- 
лады аб становішчы іх факультетау, I, такім чинам, ўсё Праўленьне 
ун-ту было вельмі добра знаёма 3 становішчам факультетаў. Праў- 
леньне Ун-ту было вельм! רaклaпoчaнa тым, каб мець добры, стали 
склад выкладчыкаў. Заарашэньне выкладчыкаў сустракала шмат 
перашкод. Целы шараг выкладчыкаў спачатку іш меў мажлівасьці 
жыць у  Менску і быў прымушаны выкладаць лекцыі наездамі ў 
Менск. Бязумоўна, такая пастаноўка не заазальнял« Праўленьня 
Ун-ту. Апошняе приняла ўсе мерапрыемствы да таго, каб забясь- 
печыць прафзсароў кватерамі, палепшыць іх матар'яльнае стачовіш- 
ча і, тым самым, утваркць умовы для Іх пераезду ў Менск. Траба 
сказаць, што СНК і ЦБК БССР, а такеама органы камунальпага кі- 
раўніцтва ўсё зрабілі залежнае ад 1х, каб утварыць умовы для жыць- 
ця прафесароў у Менску. Гета праца Праўленьня дала поўныя вы- 
вікі. Мадыцынскі факультет ужо на другі год свайго існаваньня 
меў стали склад прафзсараў, а прафзсары астатніх факультетау, 
пачынаючы 3 3-га году Існаваньня Ун-ту, усе пераехалі ў  Менск. У 
сучасиы комант усе выкладчыкі жывуць у Менску.

Адчыаяючы новыя факультеты 1 новыя курсы, Праўленьне Ун-ту 
перш-на-перш Імкнулася да таго, каб даць прафесарам памяшканьні. 
Ыя гледзячы на крызыс, Ііраўленьне Ун-ту спраўлялася 3 сваёю ме-



— ו9 —

T aft, а л в  ў с ё -ж  т а к і  ня ў с в  ў д а л о с я  з р а б іц ь ,  і ў  с у ч а с н ы  м о м а н т  яя 
ў с е  ш )а ф э с а р ы  ы а ю ц ь  с в а е  к в а т э р ы .

3 убуішеньнем Бераларусі НКАсьветы, йастановай Калегіі, за- 
чйніў Віцебскі Пэдагагічны Інстітут, а студэнтаў і прафэсароў ііе- 
равёў ў склад студэнтаў 1 іірафэсароў Пэдфаку. Праўленьнв Ун-ту 
напружыла ўсе ўсільлі, каб забясьпечыць I прафэсароў 3 Віцебску 
неабходнымі ііамяшканьнямі. Наогул, гэта палітыка Ўн-ту дала доб- 
рыя вынікі. Ун-т быў забясыіечаны цэлым шэраійм высока-кваліфі- 
кавайых выкладчыкаў, якія зьяўляліся добрыыі кіраўнікамі цэлага 
шэрагу маладых дацэнтаў 1 асыстэнтаў, якія пачалі сваю працу у 
Б. Д .3  . У.

Праўленьно Ун-ту прымала ўдзел у розных урачыстасьцях. як 
ыясцовага, так і агульнасаюзнага значэньня. Праўленьне Б. Дз. У. 
прымала ўдзел у сьвяткаваньні іб־ці годзьдзя літаратурнай дзеіі- 
насьці беларускага пралетарскага песьняра і ыастака-літаратара 
Д. Жылуновіча (Цішка Гартны). іб-годзьдзе навуковай і грамадзкай 
дзейнасьці народнага каыісара Асветы, У. М. Ігнатоўскага было ад- 
значана асобпай пастановай Праўленьня Ун-ту, на надставе якой 
рэктарам ун-ту быў адпраўлены прывітальны ліст. Акрамя гэтага, 
калі адбываліся ўрачыстыя пасяджэньні па выпадку юбілею У. М. 
І г н а т о ў й к а г а ,  ад Імя Ун-ту, рэктарам Ун-ту быў іірачытапы 
адпаведны адрас.

У маі месяцы 1026 году адбылося 20 год літаратурна-мастац- 
кай дзейнасьці беларускага песьнера Я н к і  К у п а л  ы. ІІраўленьне 
Ун-ту арганізавала ўрачыстае пасяджэпьне ў гонар Я. К у налы,  а 
рэктар Ун-ту адаслаў адпаведны прывітальны ліст на імя юбі- 
ляра.

У верасьні 1925 году Праўленьне Ун-ту прымала ўдзел ў сьвят- 
каваньні 200 годзьдзя Расінскай АкадэмИ Навук, на якое быў ка- 
ыандыраваны рэктар, які перадаў Прэзыдэнту АкадэмИ Навук 
адрас.

20-Ц І годзьдзе літаратурна-мастацкай дзейнасьці другога бела- 
рускага песьяяра і мастака слова, Я к у б а  К о л о с а ,  якое адбылося 
Ў 1926 годзе, таксама было адсьвяткавана ўрачыстым пасяджэньнем 
І пасылкай прывітальнага лісту ад імя Праўленьня Ун-ту.

1-га студзеня 1926 году выканалася 5 год бязупыннага прабы- 
ваньня, Ў якасьц! Старшыні ЦВК, А. Р. Ча рвя  ко в а. Рэктар Ун-ту 
на пасядясэньні 20 студзеня ахарактарызаваў дзейнасьць Ч а р в я к о в а ,  
як будаўніка Савецкай Беларуси Згодна адпаведнай рэзалюцыі 
Старшыні Цэнтральнага Выканаўчага Камітэту БССР, быў насланы 
прывітальны ліст.

30 кастрычніка 1926 году Праўленьне Ун-ту прымала ўдзел у 
юбілсі Рэктара Ун-ту, У. I. І І і чэ ты,  па выпадку 25-годзьдзя яго 
навукова-грамадзкай дзейнасьці. НКАсьветы па гэтаму выпадку пра- 
дставіў Рэктару Ун-ту стан заслужанага прафэсара БССР.

.Акрамя гэтага, Праўленьне Ун-ту прывітала пасылкай тэлеграм 
асобных навуковых дзеячоў, а таксама навуковыя ўстановы ў часы 
сьвяткаваньня розных юбілейных дат.

29 кастрычніка 1927 году выканалася 30 год навукова-пэдага- 
гічнан дзейнасьц) прафэсара па кафэдры .Акушорства і ПнэколёгИ, 
М. Л. Выдрына рэктарам Ун-ту, згодна пастановы Праўленьня, быў 
насланы прывітальны ліст.

Гаспадарчая дзейнасьць ІІраўленьня наогул працякала ў вельмі 
дрэнных умовах. У працягу цэлага шэрагу год, Ун-т адчуваў адсут- 
насьць неабходных сро ікаў. Бязумоўна, гэта ў значнай меры за-
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трымлівала агульны працэс арганіаацыйнай працы ва Унівэрсытэцр. 
ТолькІ 3 таго момацту, калі Ун т стаў мець сталы бюджэт, •аргані- 
зацыйна-гаспадарчая праца ва Ун-це пайшла больш хуткім тэмпам, 
асабліва 3 таго моманту, калі адміністрацыйна-гаспадарчымі пытань- 
нямі стаў займацца наыесьнік Рэктара, С. 3. Слонім. Праўлепьню 
Ун-ту прыйшлося адрамантаваць і падтрымліваць парадак у тых бу- 
дыйках, якія былі адведзены Ун-там для заняткаў, а таксама ў іх 
прыстасаваньні да практичных заняткаў. Трэба адзначыць, іпто ўсе 
унівэрсытэцкія будынкі, пачынаючы 3 1»14 году, не рамантаваліся, j, 
ўсё-ж такі, Ун-т y працягу в год сумеў зрабіць капітальны ра- 
монт усіх сваіх будынкаў і даць ім надежны ўнутраны і надворны 
выгляд.

Другой мэтай гаспадарчай дзейнасьці Праўленьня. зьявілася аб- 
сталяваньпе памяшканьняў Ун-ту неабходнаіо мэбляй. І гэта справа 
была вырашана, больш-менып, здавальняючым чынам. Шмат увагі і 
сродкаў патрабаваў ад Лрауленьня рамонт атапленьняў, як дравяна- 
га, таксама вадзянога, паровага, які знаходзіўся таксама ў вельмі 
дрэнным станрвішчы. I гэта мэта была выканана. Шуканьне і пры- 
стасаваньне па.мяшканьняў пад кватэры супрацоўнікам Ун-ту, атак- 
сама для інтэрнатаў студэнтаў складала важную частку гаспадар- 
чай дзейнасьці ІІраўленьня. Нельга сказаць, каб усе патрэбы супра- 
цоўнікоў Ун-ту, а таксама студэнтаў былі-б здаволены, але ўсё-яс 
такі Праўленьне зрабіла ўсё тое, што яно магло зрабіць. Толькі та- 
ды, калі будзе пабудаваны студэнцкі інтэрнат—галоўны корпус—су- 
працоўнікі Ун-ту і студэнты будуць здаволены кватэрамі поўнасьцю

Праўленьне Ун-ту, жадаючы аслабаніць отудэнцкія акадэмічныя 
і прафэсыйныя арганізаціі ад уоялякіх гаспадарчых клапот, аргані- 
завала 2 сталоўкі для Рабфаку і асобна для іншых стўдэнтаў. Па 
ініцыятыве Йамесьніка Рэктара С. 3. С л о н і м а  студэнты Рабочага 
факультету былі габясьпечаны харчаваньнем поўнаоьцю. У працягу 
в год напружанай гаспадарчан дзейнасьці, ня гледзячы на невялікія 
сродкі, Праўленьне Ун-ту перамагло ўсе перашкоды, якія стаялі 
на шляхох разьвіцьця. Гэта было мажлівым толькі дзякуючы дана- 
мозе І падтрыматню 3 боку ўрадавых, партийных і прафэсыйных 
арганізацый.

Пытаньне аб навуковым і навучальным абсталяваньні^зьяўляла- 
ся балючым месцам у жыцьці Ўнівэрсытэту. Праўленьнв Ў-ту зьвяр- 
тала на гэта асаблівую ўвагу, ня гледзячы на тое, што гэта мэта 
была вельм! цяжкая, і часам здавалася, што ІІраўленьне Ўн-ту ня 
мае ніякай мажлівасьці перамагчы ўсе тыя иерашкоды, на шляхох 
навуковага і навучальнага абсталяваньня Ўн-ту.

Агульнае фінансавае становіпіча БССР, а таксама і Саюзу ССР 
спачатку затрымлівала працу Ўн-ту. Аднак, атрымаўшы 3 агульнага 
залатога фонду грошы, а потым атрымліваючы ліцэнзіі на закупку 
тавараў за межамі, Праўленьню Ўн-ту ўдалося абсталяваць належ- 
ным чынам лябараторыі і габінэты Мэдыцынскага факультету і Пры- 
родазнаўчага аддзяленьня Пэдфаку. Аднак, трэба сказаць, што яшчэ 
ў гэтай галінв зроблепа мала; навуковае абсталяваньне габінэтаў і 
лябараторый вельмі далёка ад ідэалу, і ІІраўленьню Ўн-ту прыдзец- 
ца яшчэ шмат працаваць у гэтым напрамку.

Адначасна ІІраўленьне Ўн-ту зьвяртала шмат увагі на абсталя- 
ваньне габінэтаў па навукам гуманітарным, ў гэтай галіне зроблена 
шмат. У кожным выпадку, у  сучасны момант ужо маоцца фундамант 
для поўнага абсталяваньня Ўн-ту, і ўжо можна весьці дасьледчую 
працу ва Ун-це.
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Пытаньні мэтодычнага характару таксама былі іірадметам абга• 
варэйьня я розных бакоў ІІраўленьнем Ўн-ту, якое ня было здаволе- 
на нанаваньнем лскцыіінага мэтаду выкладаньня, які карэктаваўся 
абавязковыыі для студэнтаў практычнымі заняткамі. На Рабочим Фа- 
культзце ўдалося перавесьці выкладаньне на дальтон-плян. На Фа- 
культэце Нэдагагічннм і Нрава і Гаопадаркі быў уведзены лябара- 
торна-і-рупавы ыэтад па тым прадметам, якія мелі неабходнае наву- 
ковае абсталяваньне. Вопыт 1925/26 нав. году наогул даў значныя 
вынікі, але ІІраўленьне, падлічваючы недахопы ў " выкладаньні па 
лябараторна-групавому мэтаду скараціла значную частку прадметаў, • 
якія выкладаліся па гэтаму мэтаду і ііакінула выкладаньне па лек- 
цыйнаму 1 сэмінарскаму мэтаду. Вядома, на Прыродазнаўчым і Фі- 
зыка-Матэматычным аддзялвньнях Пэдфаку, а таксама на факультэ- 
це Мэдыцынскім, лябараторна-групавым мэтадам адведзена вялікае 
месца, 3 іірычыны таго, што ён у працягу 1925-26 акад. году поў- 
насьцю апраўдаў сябе.

6. Бюджэт Унівэрсытэту.
Б. Дз. У. 3 пачатку сваііго засньваі/'ьня фінансаваўся 3 дзьвёх 

крыніц; ЦВК БССР 1 3 сродкаў Галоўіірафасьветы РСФСР. ״Акрамя 
гэтага, .Монскі Гарвыканком ня раз прыходзіў на дапамогу Ўн-ту ў 
яго цяжкіх матар'яльных справах. Сродкі, якія адпуск^аў ЦВК Са- 
вету БССР, складалі вельмі важную частку бюджэту Ўн-ту ў пер- 
шыя два гады. Можна сказаць, што наогул да 70 проц. усяго бюд- 
я»ту ĵ H-ту складалася 3 асыгнаваньняў ЦВК Савету БсларусІ.

Беларускі Дзяржаўны Ўнівэрсытэт быў заснаваны у вельмі 
цяжкіх абставінах. Гаспадарка Беларусі была зьнішчана. Краіна на- 
огул была зруіінавана, і ўладзе Беларусі трэба было напружваць усе 
Лае сілы, каб палепшыць становішча краіны 1 насельніцтва. Акра- 
мя гэтага, у год заснаваньня на Беларусі Ўнівэрсытэту здарыўся 
вялікі голад на Паволажжы, што таксама было павінна аказаць вя- 
лікі ўплыў на арганізацыйную працу па будаваньню Ўнівэрсытэту. 
Унівэрсытэт 3 першага моманту ня меў неабходных сродкаў, і гэта 
было навінна аказаць свой уплыў на яго навучальнае абсталяваньне. 
Першыя два гады былі вельмі цяжкімі ў жыцьці Ўнівэрсытэту. Ад- 
сутнасьць грошай рабіла немагчымым павялічваць абсталяваньне, 
адчыняць габінэты і лябараторыі, а таксама трымаць нашы будынкі 
ў тым становішчы, у якім яны павінны былі знаходзіцца. І, тым ня 
менш, ня гледзячы на гэтыя цяжкія ўмовы, уясо ў першыя два га- 
ды Ўнівэрсытэт вельмі ўзрос і замацаваўся. .\статнія тры гады, аса- 
бліва апошнія два гады, былі вельмі прыемнымі для узросту ЎнІ- 
вэрсытэту. Унівэрсытэт стяў атрымліваць неабходныя сродкі для 
свайго ўтрыманьня і стаў мець сталы бюджэт. Агульная сума вы- 
даткаў выразілася ў 1924-25 акад. годзе ў ліку 696.053 руб. 36 к. 
3 гэтай сумы на ўтрыманьне асабовага складу "пайшло 344.227 руб. 
91 к., у тым ліку на ўтрыманьне прафэсарка-настаўніцкага складу 
—213.277 руб. 54 кап. Другім, важным пунктам выдатковага бюд- 
жэту был! выдатк! па ўтрыманьню студэнтаў. Яны выразіліся ў лі- 
ку 196.978 руб. 02 кап., 3 ліку якіх было выдадзена на стыпэндыі 
173.604 руб. 67 кап. Трэцьцім, важным пунктам у выдатковым бюд- 
жэце был! выдатк! на навукова-навучальную частку, якая выразілася 
Ў ліку 63.582 руб. 72 кап., у тым л!ку—на абсталяваньне габінэтаў 
! лябараторый было адпушчана 48.745 руб. 66 к. Чацьвертым выдат- 
ковым пунктам быў рамопт будынкаў Унівэрсыгэту, як! выразіўся ў 
л!ку 44.073 руб. 29 кап. Урэшце, уаспадарчыя выдатк! патрабавалі
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36.782 руб. 87 кап., у  тым ліку на апал будынкаў Унівэрсытэту— 
10.000 руб. Асобнае месца ў бюдясэцв Ўнівэрсытэту займае выданьне 
 Прац Б. Дз. У.“, на яков было адпушчана 4.000 руб., а такоама на״
дарожныя выдаткі 4.660 руб. Гэтыя сродкі былі расходавани на вы- 
дачу дапамогі па камандыроўкаы, а таксама на пакрыцьце выдаткаў 
па пераезду прафэсараў, якія былі запрошаны ў Менск.

Бюдясэт Унівэрсытэту на 1925-26 год значна ўзрос. Ён выразіў- 
ся Ў суме 1.131.057 р. 44 к. Утрыманьне асабістага складу па-старому 
займала першае месца ў выдатковым бюджэце. Яно выразілася у 
суме 535.706 руб. Таксама значна ўзрасьлі 1 выдаткі па ўтрыманьню 
студэнтаў. На стыпэндыі было адпушчана 271.695 руб. На ўтры- 
маньне інтэрнатаў—18.901 руб. і на саиаторна-курортную дапамогу 
студэнтам—10.000 руб. Таксама павялічыліся сродкі, якія былі ад- 
пушчаны на навукова-навучальную частку. У бюджэце 1925-26 году 
ЯНЫ займалі трэцяе месца I выразіліся ў суме 103.817 руб. Значнае 
месца Ў бюджэце Ўнівэрсытэту занял! розныя гаспадарчыя выдаткі 
1 дробны рамонт—27.277 руб., а таксама і капітальны рамонт будын- 
кау—47.000 руб. Павялічыліся сродкі на выданьне ״Прац Б. Дз. У.“ 
—5.000 руб. 1 на дарожныя вндаткі—5.210 руб. Гаткім чынам, Б.Дз.У., 
ЯКІ быў пераведзены на сталы 'дзяржаўны бюджэт, пачаў атрымлі- 
ваць неабходныя сродкі для свайго ўзросту.

Бюджэт Унівэрстытэту на 1926-27 год выразіўся ў суме 
1.212.840 р. 53 кап. У ЛІК гэтага бюджету ўваходзяць выдаткі па 
Ўн-ту, па Рабфаку 1 2-м Досьледча-Пакааалышм Школам: Беларускай 
І Яўрэйскай. 1 ня ўваходзяць выдаткі па дзяржаўнай бібліатэцы, якія 
раней ўваходзілі ў  бюджэт БДУ. На ўтрыманьне асабовага складу 
было выдадзена 581.277 руб. 23 кап.

Друг! выдатковы артикул—был! стыпэнды! студентам, у суме 
318.677 руб. 50 кап.

На ўтрымапьве !нтэрнату ! сталовых было асыгнавана 16.749 руб. 
88 к. ! на куротную дапамогу студэнтам—8:224 руб.

Выдатк! на навучальную частку выраз!л!ся ў сумо 105.536 руб. 
01 кап. Выдатк! на выдавецтва 5.499 руб. 23 кап. I, ўрэшце, на па- 
дарожныя выдатк! 5.015 руб. 73 кап.

Той-жа самы факт, што Ўн т за апошнія 4 гады пачаў мець 
сталы бюджэт, даў магчымаоьць Ун-ту шырока павесьц! вялікую арга- 
нізацыйную працу і паставіць Вышэйшую Навучальную Ўстанову 

тое самае становішча, у якім яно было павінна знаходз!цца, каб 
-т меў права насіць назву вышэйшай школы.

Ў то 
Ун-7

6. Навуковае абсталяваньне.
Узрост асобных факультэтаў зьяўляецца паказацелям узросту 

Ўнівэрсытэту наогул. Так, кал1 Рабочы факультет быў адчынены 1 
пачаў сваю дзейнасьць, дык ён ня меў нічога ў поўным сэнсе гэтага 
сло'Ъа. Рабочы факультет за апошнія два годы ўтварыў повыя ляба- 
раторыі, габінэты, ! ў сучасны момант мае ўсе тое, што яму неабходна, 
каб выкладаньне !шло наложным чынам. Можна сказаць 3 ўпэўне- 
насьцю, што Рабочы факультет у сучасны момант абсталяваны ня 
горш, чым абсталяваны рабочыя факультеты Ленінграду і Масквы. 
Дзеля гэтага Рабочы факультет мвў магчымасьць перайсьц! на вык- 
ладаиьно ўс!х прадмэтаў па лябараториаыу мэтаду, што зьяўляецца 
немагчымым без навучальнага абсталяваньня. Усе гэтыя факты



зьяўляюцца паказацеляы значных дасягненьйяў ііа будаваньню Ра- 
бочага факультэту.

І на Ііэдагагічным факультэце справа абсталяваныія таксама 
перш-на-ііерш знаходзілася ў вельыі дрэнным становішчы, і тым ня 
менш, на працягу пяці год узрасьлі новыя лябараторыі, якія далі 
магчымасьць поўнасьцю забяоыіечыць навучальныя заняткі і часткова 
весьці самастойную навуковую працу. Хэмічныя лябараторыі Пэдфаку, 
Інстыгут Зоолёгіі I Батанікі, Фізычны інстытут і розыыя габінэты па 
іншыы ііралыэтам зьяўляюцца навочньіы паказацелям узросту Пэда- 
гагічнага (ракультэту, хаця трэба адзначыць, што ён яшчэ ня мае 
ўсяго таго, што яму неабходна. Так, зусім не абсталявана кафэдра 
астрапоміі. Іпстытут Фізыкі яшчэ ня мае ўсіх тых інструмэнтаў і 
прыладаў, якія неабходны для навуковай і навучальнай працы 
інстытуту. Можна лічыць, што ў сучасны момайт Фізычны Інстытут 
мае толькі 15 проц. усяго неабходнага яму абсталяваньня. Лябара- 
торыі хзмічныя маюць .больш 60 проц. пеабходнага ім абсталяваньня. 
Трэба адзначыць, што Інстытут Зоолёгіі быў утвораны праф. Фя дзго- 
шыным,  які на працягу 3-х год зрабіў экскурс!! па ўсёй Веларусі 
і зьбіраў неабх.одны яму матар'ял зоолёгічны ! орніталёг!чны. У су- 
часны момант Інстытут Зоолёгіі мае вялікую колькасьць беларускіх 
птушак, але нажаль, за адсутнасьйю сродкаў, яны яшчэ ня могуць 
быць апрацаваны і пастяўлены ў Музэй Ійстытуту. Трэба таксама 
сказаць, што ! калекцыі Інстытуту Батанікі таксама падрыхтоўваліся 
дзякуючы экскурсіям асыстэнтаў і студэнтаў. Што ж датычыцца да 
іншых габінэтаў, асабл!ва па навукам гуман!тарным, дык 1х кніжныя 
багацьці, неабходныя для сэмінарскіх заняткаў вельмі павялічыліся, 
алв ! тут габіпэты нямаюць усяго таго, што неабходна для практы- 
чных заняткаў.
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Габінэт Марксизму і Яенінізму,
Пэдагагічны факультэт яшчэ мае Музэіі ГІершабытнай Культуры, 

на які ў свой час бчл! выдадзены вял!кія сродкі, і які цяпер адчувае
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патрэбу ў паііаўненьці. Ня глвдзячы на гэтыя недахоцы ў абсталя- 
ваньні лябараторыіі 1 габінэтаў Пэдагагічнага факультэту, можна 
лічыць, што, калі будуць дадзены неабходныя сродкі, дык на пра- 
рягу наступных гадоў гэтыя недахопы будуць зьнішчаны і ўсе 
Інстытуты 1 габінэты будуць добра абсталяваны.

Мэдыцынскі факультет таксаыавельміўзрос. 3  дапамогаіі Акру- 
говага Аддзолу Яароднага Здароўя, а таксама Народнага Каміса- 
рыяту Аховы Здароўя былі арганізаваны клінікі Унівэрсытэту, якія 
ў сучасны момант знаходзяцца ў такім становішчы, пры якім можна 
весьці вельмі значную клінічную працу. Трэба адзначыць, што ня 
ўсе клінікі роўным чынам абсталяваны. Найлепшым чынам абсталя- 
вана лябараторыя Нэрвовав клінікі, Дзіцячаіі клінікі, 2-ой Тэрапэў- 
тычнай клінікі, абодзьвух Хірургічнглх клінік. Трэба адзначыць, што, 3 
другога боку, Псыхіятрычная клініка яшчэ ня мае нічога, і ў  суча- 
сны ыоыант, як у адносінах памяшканьня, так I ў адносінах абстля- 
ваньня, знаходзіцца ў вельмі дранных умовах. Лябараторыі і Інсты- 
туты Мэдыцынскага факультэту ў сучасны момант поўнасьцю забясь- 
печаны для выкладаньня, і часткова даюць магчымасьць весьці на- 
вуковую працу. Вядома, Мэдыцынскі факультэт яшчэ таксама не аб- 
сталяванны поўнасьцго, ён яшчэ мае шмат недахопаў, але што ў на- 
ступныя гады гэтыя недахопы павінны быць зьнішчаны. Трэба ад- 
значыць,, што Мэдыцынскі факультэт яшчэ ня мае добрага Аната- 
ыічнага Інстытуту, які перш-на-перш, за адсугнасьцю сродкаў, быў 
абсталяваны вельмі прымітыўна, і які не адказвае сучасным патра- 
баваньням 3 боку навўкі. Будаваньне Анатамічнага Інстытуту, у  якім 
павірны аб'яднацца кафэдры нармальнае анатоміі опэратыўнай хі- 
рургіі і тапаграфічнай анатоміі, зьяўляецца чарговай мэтай 3 пры- 
чыны таго, што ў праціўным выпадку заняткі па гэтым дысцыплінам 
ня могуць быць пастаўлены так, як lx трэба паставіць у нармальна- 
дзеячаячай вышэйшан школе. Таксама неабходна памяшканьне і для 
Інстытуту Патолбгічнай Анатоміі і Гістолёгіі, сучаонае памяшканьне 
якіх нв адказвае свайму прызначэньню.

Факультэт Права і Гаспадаркі, які існуе толькі другі год, 
атрымаў габінэты ад зачыненага Факультэту Грамадзкіх ІІавук. На 
працягу аднаго году свайго існаваньня ён вельмі пашырыў свае га- 
бінэты 1 арганізаваў габінэт Марксызму і Ленінізму, які зьяўляецца 
агульным для ўсяго Ўнівэрсытэту. Ужо ў мінулым годзе Факультэт 
Права і Гаспадаркі пачаў арганізоўваць габінэт таваразнаўства і 
габінэт па вывучэньню Злачынцы і Злачынотва. Праца Факультэту 
Права і Гаспадаркі сустракае перашкоды 3 прычыны адсутнасьці 
памяшканьня, Недахоп у памяшканьні будзе вельмі адчувацца ў 
наступпым годзе, калі будзе адчынены 3-ці курс Факультэту Права 
і Гасаадаркі.

8) Настаўніцкі пэрсанал і навуковая праца.
Б.Дз.У. 3 моманту свайго заснаваньня сустракаў шмат пераш- 

код у справах запрашэньня неабходных выкладчыкаў. Справа ў  тым, 
што шмат выдатных выкладчыкаў баяліся пераехаць у Менск, што 
БДзУ ня будзе наогул існаваць. Аднак, цэлая трупа выкладчыкаў 
ўсеж такі перасхала і пачала весьці шырокую, арганізацыпныю, бу- 
даўнічую справу. Калі Ун-т арганізаваўся, дык запрошаныя наву- 
ковыд выкладчыкі бачачы ўзрост Ун-та знайшлі мажлівым пакінуць 
старыя пасады I месца свайго жыцольства 1 пачаць працу ў Менс- 
ку. Праўда, невялікая трупа праф. усёж такі жыла ў Маскве зай- 
маючы там кафэдры I толькі час—ад—часу наяжджала у Менск.
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БДзУ жа^аючы мвць высока-кваліфікаваных прафэсароў павій- 
ней быў лічыцца 3 гэтым ня глвлзячы на тое, што гэта ўносіла ў 
працу /н -ту  ііерашкоды. ГІраўленьне БДзУ імкнулася да таго, каб 
іац^відь для працы ў БДзУ праф. беларусоў, яісія нрацавалі ў 
ішп. навуч. устаповах.

Ацті», трэба сказаць, ійто нв адзін 3 праф. беларусоў ня даў 
сваей-»годы на нрацу ў БДзУ. Праўленьнв БДзУ імкнулася, каб 
скарыстаць тую навуковую моладзь боларускага паходжаньня, якая 
знаходзілася ў Менску, безумоўна, такая палітыка была правідловая. 
і ў дапейшым Праўленьно БДзУ сачыла за навуковым рухам у Бе- 
ларусі і запрашала ў якасьці выкладчыкаў тыя сілы, якія сябе па- 
казалі, як здолышя працаўнікі.

У складзе прафэсароў БДзУ было 2 трупы выкладчыкаў:
Періпая высака-кваліфікаваная, якая мела даволі вялікі навуко- 

вы ііэдагагічны стаж і другая, якая толькі ііачыналасваю навуковую 
дзеіінасьць.

Праўленьне Ўн-ту паступіла правільна. Пад уплывая I кіраўніц- 
цтвам ква־л1ф1к. праф. маладыя сілы далі прастор сваім здольна- 
сьцям і на працягу 5 год вырасьлі ў выдатную навуковую сілу.

Праўленьне Ўн-ту ііадлічыла гэтыя дасягненьні і знайіпло неаб- 
ходным прадставіць цэлы шэраг навуковых працаўнікоў на дацэн- 
цкія і прафасарскія пасады. Трэба сказаць, што большая частка гэ- 
тых навуковых сіл была беларускага паходжаньня.

На працягу о год склад настаўнікаў БДзУ увесь час павя'ліч- 
ваўся ў якасьці росту Ун-ту, адчыненьнем новых курсаў 1 новых 
факультэтаў. У сучасны момант Ун-т поўнасьцю забясьпечан вык- 
ладчыкамі, але ўсёж такі трэба адзначыць, што на Мэд. факультэце 
асобныя кафэдры пасьмежнай спэцыяльнасьці аб'яднаны ў адных 
руках. У далсйшым Праўленьне БДзУ павінна прыняць меры, каб 
забясьпечыць кафэдры спэцыяльн. выкладчыкамі. Гэта асабліва неаб- 
ходна Ў сучасны момант, калі Мэд. факультэт перайшоў на сыстэму 
штатаў.

Такім чынам, БДзУ 3 боку складу праф. пэрсавалу стаіць на 
цьвёрдым груньце.

На працягу 6 год склад выкладчыкаў зьмяніўся да таго, што 
невялікая трупа праф. выбыла 3 Ун-ту. Выдатны прафэсар I буйны 
вучоны па гісторыі Расійскага права Д. М. МЕЙЧЫК, як1 толькі ат- 
рымау мажлівасьць пачаць сваю навуковую працу ў БДзУ памёр. 
Таксама памёр і праф. па кафэдры Арганічнай хіміі А. С. УСАЎ і 
II. А. ЯИЧУК, праф. на кафэдры этнаграфіі.

Дaז э̂нт А. А. САВІЧ пасьля 2-х гадовае працы ў БДзУ заняу 
кафэдру Расійскан гісторыі п̂а Ун-це. Праф. па кафэдры Зах. Эўра- 
пэйскай літаратуры А. И. ЕЎЛ.\Х.ЛЎ перішяніў каф. БДзУ на кафэд- 
ру па тамуж прадмету ў Азэрбэйджанскім Ун-це. Праф. па кафэдры 
Неарганічнай хіміі В. М. БЕРКЕНГЕІІ.М пакінуў Ун-т дзякуючы 
ад'езду ў Маскву. Праф. па кафэдры Эканамічнае палітыкі В. КНО- 
РЫН за атрыманьнем пасады у Маскве таксама пакінуў БДзУ. Праф. 
па кафэдры старажытнае Гісторыі Д. М. К.\НЧАЛОЎСКІ і Праф. па 
кафэдры Новай Гісторыі В. Н. ДЗЯКОВ I Я. М. САЛО ВЫ праф. па 
кафэдры ТЭХНІКІ сталі працаваць^ у Маскве. Праф. па кафэдры Ўся- 
сьветнай Гісторыі С. М. ЛЯСКОЎСКІ атрымаў кафэдру ў Самарканд: 
СКІМ 1ІЭД. Ун-це. Пакінулі Менск праф В. М. ДОВНАР-ЗАПОЛЬСКІ 
І І. Д. М\РКІН І С. 3. К\ЦЭНБОГЕ!1.
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Таксама паісіпулі Ун-т цэлы шэраг врдйнатараў, асыстэнтаў па 
скаычэыьні іх ста5ку. Такпі чынам, толькі невялікая частка працоў- 
нікаў пакінулі БДзУ, рэшта засталася ў Уй-це і 3 вялікім посьпехам 
вялзв ў 1м працу.

Не гледзячы на тое, што БДзУ ня меў сталага, поўнага навуковага 
выкладаньня, прафзсары і выкладчыкі ўвесь чао вялі навуновую пра- 
цу, друкуючы свае працы, як у .ПРАЦАХ БДзУ" таксаыа ў розных 
выданьнях, як за межамі СССР, так і ў часонісах РСФСР і УССР. 
Шмат прадстаўнікоў Мэд. факультету выдавал! сваю працу ў няме- 
цкіх часопісах, а праф. М. 11. НІКОЛЬСКІ надрукаваў вялікую працу 
аб ыагічнай літаратуры Дрэўняга Ізраіля.

Мавуковая праца шырока разгарнулася ва Ўн-це, алв нажаль 
целы шэраг прац яшчэ не надрукаваны за адсутнасьцю сродкаў.

Акрамя гэтага навуковая праца праф. адбівалася ў  працы ў 
Навуковым тавырыстве ў БДзУ. ГІрафэсары і інш. выкладчыкі прыыалі 
значны ўдзел ня пасяджэньнях навуковага тав-ва, як агульных, так 
і сэкцыйных. Самав Навуковае тав. падзялілася на сэкцыі; Сацыяль- 
на Пстарычную Літаратурна-мовазнаўчую, ІОрыдычную, Прыродазнаў- 
чую Матэыаты'іную, Мэдычную I Пвдагагічную.

Акрамя гэтага, цэлы шэраг праф. прымалі ўдзел у працы 
Інбелкз'льту, Наркамаюсту, Наркамздраву 1 Наркамасьветы.

Праф. БДзУ таксама выступал! 3 навуковым! дакладам! на 
Прадмэтных каы!сіях. Пры кл!н1ках ! навуковых лабяраторыях Мэд. 
факультету арган!завалІся навуковыя канфэрэнцыі, у як!х прымал! 
ўдзел супрацоўнік! кафэдры, альбо лябораторы! альбо габ!нэту.

Вельм! часта ўтварал!ся аб'яднаныя пасяджэньн! агульных ! 
сумежных па спэцыяльнасьці кафэдр. Акрамя !־этага ў Прад. Кам!• 
сіях таксама выступал! 3 навуковым! дакладамі. Усё гэта сьведчыла 
аб шырока разгорнутай працы ў БДзУ.

Прафэсары і выкладчык! БДЗУ прымалі ўдзел у розных канфэ- 
рэнцыях ! зьездах, як на тэрыторы! Белар5̂׳ сП, таксама і на абша- 
рах СССР ! за межам!. На працягу 6 год Наркамасьветы каманды- 
раваў 'ЦЭЛЫ шэраг навуковых працаўнікоў за межы СССР дзеля 
навуковай працы. Прага, Нямеччына, Аўстрыя ! Францыя был! тым1 
краінам! Ў якія адкамандыроўвал!ся навуковыя працаўнікі.

Такія камандыроўкі, вядома, мел! вялікае значэньне. Так, яны 
далі імагчымасьць цэламу шэрагу навуковых працаўн!коў пачаць 
альбо скончыць сваю працу. БДзУ знаходзіўся ў навуковым абмеие 
сваімі выданьнямі, 3 навуковым! ўстановам! Польшчы, ЛатвІ!, Эстон!!, 
Нямеччыны, Чэхаславакіі, Злучанных Штатаў Паўночнае Амэрыкі.

Усе гэта сьведчыць аб тым, што БДзУ вельм! замацаваўся, як 
навуковая ўстанова і гэтым самым БДзУ стаў цэнтрам навуковай 
думкі ! асьветы на Беларус!.

Праўленьне БДзУ л!чылася 3 нвабходнасьцю прыняць цэлы шэ- 
par мерапрыемстваў для падрыхтоўк! новых с!л. Для гэтай мэты ў 
ы!нулым годзе было пак!нута пры Ун-це 20 асьпірантаў, якія пад 
кіраўн!цтваў спэц. пав!нны падрыхтавацца да навуковае працы.

Большасьць асьпіраптаў будуць працаваць у Менску, аднак, па 
асобным кафэдрам, якія яшчэ ў  Ун־цв ня вельмі добра абсталяваны 
асьп!ранты будуць камандыраваны ў Маскву, альбо ў Лешнград.

Праўленьне БДзУ , упэўнена ў тым, што аспіранты атрымаюць 
адпаведную падрыхтоўку ! будуць здольнымі, да таго, каб пачацр 
сваю навуковую дзейнасьць у сценах Ун-ту,



На иадставе тых навуковых прац, якія імі будуць напісаны і 
якія гэтым самым будуць сьведчыць аб іх навуковай падрыхтоўцы.

Устаў аб навуковых працаўніках прадаставіў Ун״ту мажлівасьць 
выдаваць вучоныя ступені. Бязуыоўна, гэта будзе садзейнічаць яшчя 
большаму пашырэйьйю навуковых прац, акрамя гэтага працаўнікі 
БДзУ пажадагоць атрымаць вуч. ступень доктара адпаведнав навукі. 
Трэба яшчэ адзначыйь, што 3 пачатку заснаваньня Ун-ту праф. БДзУ 
прымаюць значны ўдзел у чытаньні ііублічных лекцый, як у Мен- 
ску, так і за яго межамі.

Гэта грамадзкая дзейнасьць значна пэвялічала тую вялікую рэ- 
путацыю, якой карыстаецца Ўн-т.

На 1-в кастрычніка 1927 г. па сьпіскам БДзУ лічылася:
49 прафэсараў, 61 дацэнт, 74 асыстэнта, 39 ардынатараў, 8 лектароў 
моў, Зв выкладчыкаў на раб. факультэце, Зв выкладчыкаў вузорных 
Беларуокай 1 Яўрэйскай школ. 3 гэтага ліку настаўніцкага пэрса- 
налу Ўн-ту за выключэньнем Рабфаку было 16 проц. парт., 3 ліку 
якіх было 3 праф., 20 дац., 7 асыст. і 0 ардынатараў,

У нац. адносінах: да бел. иац. належыць 34 проц. настаўніцкага 
пэрсаналу, 3 іх 6 праф., 20 дацэнтаў, 28 асыстэнтаў, 19 ардынатараў. 
Гэта павялічэньне даволі вялікае, калі параўнаць яго 3 данымі 
1925/26 г., калі толькі 26 проц. было беларускага пахаджэньня.

Праўленьнв БДзУ пачыыаючы 3 1926 г. будавала сваю працу і 
ў сучасны момант вышла 15 выпускаў і друкуюцца новыя.

Гэтыя працы толькі часткова далі ыажлівасьць праф. БДзУ, да- 
цэнтам і інш. навуковаму пэрсаналу надрукаваць сваю працу.
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9) Нацыянальная палітыка ва Ўн-це.

Б. Дз. У. 3 пачатку свайго інснаваньня імкнуўся да таго, каб 
арганізаваць выкладаньне на мясцовых мовах. 3  другога боку. 
Праўленьно Ўн-ту I Наркамасьветы лічылі неабходным арганізаваць 
выкладаньне, каб яно выдавалася на мясцовым матар'яле, вось чаму 
на факультэцв Права і Гаспадаркі, а таксами на пэдагагічным фа'- 
культэце выкладаецца шмат прадметаў краязнаўчага характару. На- 
даючы вялікав значэньнв краязнаўчаму руху і лічачы, што Бела- 
русь усебакова ня вывучана, БДзУ арганізавала экспэдыцыю для 
збору рознага матар'ялу навуковага характару. На працягу 3-х год 
праф. Ф. Фядзюшын прымаў удзел ў кспэдыц. аднотолёгічнага 
характару, праф. М. М.—Бміодух у экспэд. біолёгічнага характару 
і праф. У. С. Сербаў у экспэдыцыі этналёгічнага характару.

Праўленьне Ун-ту аргазізавала краязнаўчае т-ва для вывучэнь- 
ня Тураўскага раёну Мазырскае акругі.

Усе гэтыя экспэдыцыі прайшлі 3 вялікім посьпехам 1 быў да- 
быт значны навуковы матар'ял. Акрамя гэтага праф. I выклад. Мэ- 
дычнага факультэту вытвараліся розныя расьсьледаваньні Мэдычнага 
характару. сракультэт вывучаў пашырэньне малярыі, рынасьпіромы, 
баэзедавай хваробы і інш. хвароб, якія пашыраны на БеларусІ. У 
гэтым руху прымалі удзел і студэнты. Акрамя гэтага для набыцьця 
навуковага матар'ялу был! арганізаваны экспэдыцыі на Мурман, 
Урал, Паўднёвы Каўказ, Крым, Растоў-на'Дану, а таксами 
экспэд. па Беларусі. Навуковы матар'ял быў прадастаўлен у распа- 
раджэньнв адпаведныхкафэдраў.



ВДзУ 3 самага пачатку Імкнуўся, каб арганізаваць выкладаньне 
на бел. мове. Аднак, тэта справа сустракала шмат пврашкод 3 пры- 
чыны адсутнасьці выкладчыкаў, якія-б ведал! бел. мову.

У справах беларусізацыі было шырока пастаўлена выкладаньне 
1 вывучэньне студ. бел. мовы. .\днак, на працягу в год БДзУ атры- 
г̂aў значныя вынікі ў  справах беларусізацыі. Больш усяго бела- 

русізаваыы. Пэдфак, на якім у гэтым годзе 66 вуч. гадзін выкла 
даецца на бел. мове. Акрамя гэтага, 15 проц. гадзін выклад. на яўрэй- 
скай мове 1 толкі 20 проц. на расейскай мове.

На Мэдычным факультэцв ўсе практычныя заняткі выключаючы 
лекцыі, будуць чытацца на бел. мове, што будзе складаць 50 проц. 
вуч. гадзін факультету. На Праўгасе 30 проц. вуч. гадзін будзо чы- 
тацца на бел. мове.

На рабфаку ўсё выкладаньне вядзецца на бел. мове. Акрамя 
гэтага, на Рабфаку адчынена Яўрэйскае аддзяленьпе. На польскай 
мове на Пэдагагічным факз’льтэце таксама чытаецца на польскай 
некалькі курсаў. Ня гледзячы на гэтыя значныя дасягненьні Праў- 
леныіе БДзУ будзе і далей весьці сваю працу па беларусізацыі, каб 
у наступныя два гады БДзУ быў беларусізаван поўнасьцю. Праў- 
леньне БДзУ прыступае да выданьня навуковых курсаў на беларус- 
кай мове. Беларускія падручнікі павінны яшчэ больш замацаваць усю 
працу Ўнівэрсытэту па беларусізацыі.

 ̂Ў апошнія два гады студэнты Ўнівэрсытэту пры паступленьні 
Ьа Ўн-т павінны былі трымаць залікі і па беларускай мове.
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10) Студэнцтва БДзУ.

Прыём стдэнтаў у БДзУ адбываўся ў  канцы жніўня і пачатку 
верасьня кожнага акадэмічнага году. Для гэтае мэты ўтваралася 
Прыймовая камісія, ў склад якой уваходзілі прадстаўнікі ІІраўленьня 
Унівэрсытэту, партийных і прафэсыйныі арганізацый. ІІры Глаў- 
прафобры ўтваралася цэнтральная камісія, у якую наступал! ўсе 
апэлядыі. Ў сучасным годзе была ўгворана Прыймовая Камісія пры 
Праўленьні Ўнівэрсытэту і ўсе апэляцыі паступалі на разгляданьне 
Праўленьня Такая дэцэнтралізацыя, бязумоўна, зрабіла, тэмп працы 
Прыймовай камісіі больш хуткім.

Ўсё студэнты, якія падавалі заявы ва Ўнівэрсытэт незалеясна 
ад факультэтаў былі павінны трымаць залікі. Трэба сказаць, што 
прыймовыя залікі паказалі, што 3 кожным годам падрыхтоўка сту- 
дэнтаў паляпшаецца. Асабліва ў сучасным годзе, калі большая частка 
падаўшых заявы паказалі, што япы зьяўляюцца вельмі добра пад- 
рыхтаванымі. Такое палепшаньне падрыхтоўкі тлумачыцца тым, што 
сыстэма народнае асьветы на Беларусі ўжо стала цьвёрдай 1 выкла- 
даньне ў школах значна палепшылася.

. Асьпіранты, якія скончылі Пэдтэхнікум былі залічапы на другі 
курс Пэдфаку 3 прычыны таго, што пвршы курс быў агульнага ха- 
рактару, тыя жа асобы якія скончылі Эканамічныя Прамысловыя 
Тэхнікумы, а таксама Мэдыцынскі тэхнікум залічаліся на 1-ы курс 
без залікаў. Прымаючы пад увагу, што Нар. Кам. Аховы Здароўя тры- 
маў курс на скасаваньпв фэльдшарызму Прыймовая камісія вызна-
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чала кожны раз значяы процант вольных мойсц для школьных фэльд- 
шароў, ЯКІЯ былі павінны трымаць уступныя залікі па 2-м дыстып- 
лінаы, грамадазиауству і прыродазнаўству.

Першыя годы было шматва жидаючых уступіць ва Ўнівэрсытэт 
дзякуючы чаму ў л1к студэнтаў было залічана больш чым гэта па• 
трэбна для Беларусі. Каб мінуць перапаўненьня Глаўпрафобру 
прышлося пры прыёмо ва Ўнівэрсытэт карыстацца сталымі лічбамі 1 
знична паыеньшыць агульны лік студэнтаў на мэдыцынскі фа- 
культэт.

Лгульная колькасьць студэнтьў 3 адчывеньнем новых курсаў 
увесь час павялічвалася.

Урад Беларусі, адчыняючн Ўнівэрсытэт,імкнуўся да таго, каб ён 
стаў мейсцам дзеб адтрымалі сваю адукацыю сяляне і рабочыя Бе- 
ларусі, ЯКІЯ нл мелі ніякай магклівасьці вучыцца ў старый часы. 
Дзякуючы гэтаму Прынмовая камісія зварачвала сваю увагу насады- 
яльны склад студэнцтава 1 ў пэршую чаргу залічвала тых студэнтаў, 
якія належалі да працоўных і сяляп.

Дзякуючы гэтаму, 3 кожным годам агульны склад студэнтаў 3 
сацыяльнага боку значна паляпшаўся.

На 1-е кастрычніка 1927 г. у БДзУ лічылася 2672 студэнтаў. 
ЛІК студэнтаў па факультэтаы па сацыяльнаму складу, надыяналь- 
наму складу, партыйнаму складу можна яскрава прадставіць у на- 
ступнай табліцы: (гл. ст. 30)

Матар'яльнае становішча беларускага студэнцтва было вельыі 
дяжкае. Беларускі ўрад аб гэтым добра ведаў і 3 першых дзёа 
існаваньня Ўнівэрсытэту зьвярнуў на тэта сваю ўвагу і імкнуўся, 
каб забясьпечыць студэнтаў неабходнымі стыпэндыямі. .Лдсутиасьць 
матар'яльных сродкаў студэнцтва, бязумоўна, зьяўлялася перашкодаю 
для павялічэньня пасьпяховасьці студэнтаў. Прымаючы пад ува^у 
патрэбы студэнцтва, беларускі ўрад паступова павялічваў лік сты- 
пэндый. У сучасны момант лік стыпэндый падняты да 1037 асоб, але 
гэта вельмі мала, у  параўнаньні 3 тэй патрэбай, якая адчуваецца 
студэнтамі. Адсутнасьць у горадзе памяшканьняў таксама зьяўля- 
лася вялікаю перашкодаю ў студэнцкім жыцьці. Праўленьне Ўн-ту 
ўжо ў першы год існаваньня ЎнІвэрсытэту прыняла мерапрыемствы 
да таго, к4б забясьпечыць студэнцтва, хаця-б яго частку, інтэрнатам. 
Выканаць гэтую мэту было вельмі цяжка, за адсутнасьцю ў Менску 
адпаведных памяшканьняў, але ўсё-ж такі, трэба прызнаць, што 'ў 
гэтым напрамку было зроблена вельмі шмат. Уое студэнты Рабочага 
факультету забясьпечаны памяшканьнем для Інтэрнату, а таксама 
яшчэ маецца інтэрнат для бОО асоб.

Каб утварыць больш лепшыя ўмовы для жыцьця студэнцтва, 
студэнцкія арганізацыі адчынілі сталовыя для харчаваньня студэн- 
цтва. У мінулым годзе гэтымі сталовымі загадвала Праўлвньне 
Ўн-ту і прыклала ўсе ўсільлі да таго, каб палепшыць харчаваньне 
студэнтаў. Аднак, трэба адзначыць, што пры невялікай па разьмерам 
колькасьці стыпэндыі вельмі цяжка здаволіць мінімальныя запатра- 
баваньні ў  харчаваньні і адзеньні. Апрача гэтага, 1 іншыя культурныя 
запатрабаваньні студэнцтва, ^за адсутнасьцю сродкаў, ня могуць 
быць здаволены. Праўленьне Ўн-ту заўсёды падтрымлівала самую 
цесную сувязь 3 студэнцкімі арганізацыямі. Таксама і прафэсары
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студвнтаў Беларускага Дзяржаўнага Ўнівврсытэту на 15 кастрычніка 1927 г. 
(ня ўключаючы студвнтаў Рабфаку).

ФЯКУЛЬТЭТ
С а ц ы я л ь н ы с к л а д Н а й ы я н а л ь н ы с к л а д Партыйны склад П а  п о л у

Раб. Сял. Служ. Інш. Хсяго 1 Бел. Яўр. Рас. Пал. Інш. Усяго КПБ кем Бесп.|усяго Муж. Жан. Усяго

Мэдыцынскі . 1 137 156 307 108 708 1 338 311 45 3 11 708 54 97 5571 708 420 288 708

Пэдагагічны . 101 524 467 164 1310 815 391 61 23 20 316 119 252 9451 310 772 544 1316

Праўгас . . 105 170 321 40 648 295 301 28 13 11 648 181 171 290 648 494 154 648

Усяго па Ў-ту. 403 850 1095 318 2672 1448 1003 134 39 48 2672 354 520 179а 2672 1680 986 2672

150/0 320/0 410/0 120/0 540/0 J7,50׳o 50/0 1.50/0 20/0 130/0 190/0 e80/J 630/0 370/0



БДУ вялі кантактавуго працу 3 отудэнцкімі арганізацыяыі. Прад* 
стаўнік Выкаибюро зьяўляўся сталым сябром Праўленьня БДУ, 
акраыя спэцыяльнага прадстаўніка ад 1мя студэнцтва. Прафэсары І 
выкладчыкі Ўнівэрсытэту прымалі ўдзел у розных студэііцкіх apra- 
нізацыях, сярод якіх Краязыаўчае Таварыства заіімае вельмі важнав 
месца. Дчякуючы такой палітыцы Праўленьня, у працягу в год былі 
ўтвораны нармальныя адносіны да студэнцтва і іх арганізацый, 1 на 
гэтым груньце ня было ніякіх нвпаразуменьняў. Кожны год, калі 
адбываліся студэнцкія профэсыйныя канфэрэнцыі, Праўленьнв 
ўц-ту выступала 3 дакладамі на апошніх, 1 гэтым самым давала 
мажлівасьць прадстаўнікам студэнцтва выказаць свае думкі адносна 
працы Праўленьня і становішча Ўн-ту. ГІраўленьне лічыла правіль• 
най такую палітыку. Дзякуючы гэтаму студэнцкія масы былі ў кур- 
ce ўсіх мерапрыемстваў Праўленьня, рэаліаацыя якіх ня выклікала 
ніякіх йерашкод. Аўтарытэтны голас студэнцкіх арганізацый быў 
зусім дастатковы, каб студэнцкія масы прынялі гэтыя пастановы і 
ўводзілі 1х y жыцьцё.

У прршыя гады існаваньня Ўнівэрсытэту, калі агульныя ўмовы 
жыцьця Ўнівэрсытэту былі вельмі цяжкія, пасьпяховасьць студэнц- 
тва была ня вельмі высокая. Для пераходу 3 курсу на курс была 
прынята сыстэма ״мінімум“, як у Іншых Унівэрсытэтах, але гэта 
сыстэма, трэба адзначыць, мала садзейнічала пасьпяховасьці студэя- 
таў. Праўленьне Ўнівэрсытэту знаходзіла неабходным падтрымліваць 
гэтую сыстэму״ ыініыум,“ 3 прычыны таго, што Ўнівэрсытэт ня меў 
шмат падручнікаў, ня меў добра абсталяваных лябараторый і, такім 
чынам, студэнцтва ня мела мажлівасьці так працаваць, каб можна 
было прад'яўляць студэнцтву найбольш высокія патрабаваньні. 
Толькі тады, калі палепшылася абсталяваньне Ўн-ту, калі зьявілася 
мажлівасьць адчыніць габінэты і лябараторыі, I забясьпечыць іх 
ўсім неабходным, можна было стаць на шлях павялічэньня акадэ- 
ыічнай пасьпяховасьці. Праўленьне Ўн-ту прынцыпова перайшло на 
шлях ״максымуму*. Ужо ў ііершы год яго ўвядзеньня, гэта сыстэма 
.максымум" дала значныя вынікі״

Падлічэньне вынікаў мінулага году паказала вельмі значны 
крок ў пасыіяховасьці студэнцтва. Звыш 40 проц. студэнтаў кожна- 
га курсу здалі ״максымум“. Бязумоўна, гэтапасьпяховасьць залежыць 
гэтак сама і ад лелшай^падрыхтоўкі студэнцтва. Усё гэта сьведчыць 
аб тым, што заняткі ва Ўнівэрсытэцв сталі Ісьці нармальным шляхам, 
і што ў  наступныя гады Унівэрсытэцкае жыцьцё стане канчаткова 
нармальным.
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11. Факультэт права і гаспадаркі.
3 пачатку існаваньня Ўяівэрсытэту быў адчынены Факультэт 

Грамадзкіх Навук, які не адказваў свайму прызначэньню і быў зачынены. 
Потым быў адчынены Факультэт права і гаспадаркі, які стаў працаваць, 
пячынаючы 3 1925-26 акад. году, у складзе 2-х аддзяленьняў—Экана- 
мічнага і Прававога. Кіруючым органам Факультэту Грамадзкіх На- 
вук, а потым Факультэту Права і Гаспадаркі зьяўляўся Дэканат і 
Савет Факультэту. У 1921-22 акад. годзв Дэканам быў У. М. Ігнатоў• 
ск), намесьнікам—О.Я. В а л ь ф с о н ,  сэкратаром —А. Н. В а з ь н я с е н с к і ,  
Калі Факультэт Грамадскіх Навук быў выдзелен у Пэдагагічны фа- 
культэт, дык склад Дэканату ў 1922/23 акад. годзе быў наступны: 
Дэкан—праф. С. 3. К а ц э н б о г е н ,  Нам. Дэкана—С. Я. В а л ь ф с о н  

сэкратар—.\. I. Б а р ы ч э ў д к ) .  Такі склад Дэканату заставаўся без
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уоякіх зыіен пакуль функцыяніраваў факультэт Грамадзкіх Навук. 
Акраыя гэтага, ў  склад Дэканату ўвахолзіў Нар. Кам. Юстыцыі г. 
ГЭТНЭР.

3 aдчынeньнeול Фачултэту Права і гаспадаркі Дэканам быў пры- 
значаыы С. Я. ВАЛЬФСОН, а Сэкратаром—студэнт ГІРАКОПЧЫК. У 
чэрвоні м-цы 1926 году адбыліся перавыбары Дэканату. Дэканам зас- 
таўся С. Я. ВАЛЬФСОН, Сэкретаром—студэнт КУБАН і сябром Дэ- 
канату—Нарком ІОстыцыІ—т. СЭГ.АЛЬ. У кастрычаіку 1927 году адбы- 
ліся перавыбары, 3 годна якім Дэканам быў абраны—С. Я. ВАЛЬФ- 
СОН, Нам. Дэкана—Нар. Ком. ІОстыцыіт. СЭР АЛЫ  прадстаўніком ад 
студэнцгва—T. КУБАН. Пасяджэньні Дэканату адбываліся вельмі рэ- 
гулярна, і на іх разглядаліся ўсе бягучыя пытаньні. Асаблівую ўва- 
гу зьвяртаў Дэканат на распрацоўку навучальных плянаў, на разг- 
ляд кандытатур прафэсароў, выкладчыкаў 1 асыстэнтаў, на аргані- 
зацыю габінэтаў і лябараторыЯ. Саветы факультэту, а потым аб'яд- 
наныя пасяджэаьні Прадмвтных Камісій адбываліся ў залежнасьці 
ад розных спраў. Як агульнае нравіла, Дэканат Факультэту знаёміў 
Саввт Факультэту 3 агульнай іірацаіі на Факультэце, 3 яго бягучы- 
мі патрэбамі. Навучальныя пляны таксама разглядаліся і зацьвярд* 
жаліся на такіх агульных сходах. ГІрымаючы над увагу агульную 
нацыянальную палітыку, Дэканат «Ійкультэгу Права і Гаспадаркі 
прымаў адпаведныя мерапрыемствы да таго, каб перавесьці цэлы шэ- 
par прадметаў на беларускую мову. У мэтах забясьпячэньня Факуль- 
тэту Права і Гаопадаркі навуковымі працаўнікамі, у  першы год 
Існавайьня ФaкyльтэJy Права 1 Гаспадаркі, Дэканат залічыў ў якась- 
ці аспіраита К. М. Т.\ЎСТ.\ЛЕС па кафэдры гісторыі рускага I літоў- 
ска—беларускага права, ня гледзячы на тое, што яна скончыла ІОры- 
дычны факультэт Ленінградскага Ўнівэрсытэту.

Пры распрацоўцы навучальных плянаў Дэканат выказаўоя 3 
4 гады, пры ўмове, каб усе лекцыі і практычныя заняткі былі скон- 
чаны ў працягу 3'/2 год, апошніх поўгода былі прысьвечаны абаро- 
но дыплёмнай працы.

Каб больш падрыхтаваць студэнтаў да практычнай працы па- 
вучальныя пляны былі так складзены, што ў іх займае важнае мес• 
Ца абавязковая практыка ў адпаведных установах, як судовых, гэ- 
так сама і гаспадарчых. Дэканат факультэту не знайшоў мажлівым 
падзяліць юрыдычнае аддзяленьне на цыклы, а סר . Эканамічнае 
аддзяленьне, у  мэтах болыпай спэцялізацыі, было падзелена на цык- 
лы: .Адміністрацыйна—Прамысловы, Коопэрацыйны і Банкава—Фінап- 
савы. Таков дзяленьне на цыклы, вядома, дасьць магчымасьць сту- 
дэнтам больш практычна падрыхтавацца. Пытаньно аб мэтадах вык- 
ладаныія, таксама зьвяртала на сябе ўвагу 3 боку Дэканату. Прыз- 
ючы неабходным лекцыйны на сэмінарскі мэтад выкладаньня, Дэ- 
канат Фак. Права і Гаспадаркі перавёў асобныя арадметы на ляба- 
раторна-грунавы мэтад, 1 гэты перавод даў свае вынікі. Што даты- 
чыцца да пградку заняткаў, дык, як агульнав правіла, апошнія вя- 
ліся раніцай, а.че, у відзе выключэньня, заняткі на 3-1м курсе а ібы- 
валіся ўвечары.

Склад выкладчыкаў Факутьтэту Грам, Навук быў наступ- 
пы: С. Я. В.\ЛЬФСОН займаў кафэдру дыалвктычнага матар- 
ялізму, ГРЭДЫПГЕР -М.. О. -кафэдру грамадзянскага нрава і 
грамадз. працэсу, ГУРВІЧ Г. С. кафэчру грамадз. права; (за- 
сгавіў кафэдру ў 1922 г.): Г.\РВУПОЎ . А. В. быў іірафэсарам 
а;1міністрацыйнага нрава ДУРДЗЕНЕЎСКІ У. М, займаў кафэд-
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РУ дзяржаўнага права; (пакінуў кафэдру 3 зачыценьнем Факультэту 
Грамадзкіх Навук); Д з я к о ў  В. II. займаў кафэдру ўсеагульнай гіс- 
торыі; пакінуў кафэдру ў 1923 г. Праф. М. В. Д  а ў н а р-3 а 11 о л ь с к і 
яаймаў кафэдру гісторыі народнай гаспадаркі Расіі на Факультэцв 
Права і Гаспадркі; пакінуў кафэдру за іівраводам у Маскву. Жарынаў 
Д. А. займаў кафэдру расійскай гісторыі на Факультэце Грамадзкіх 
Мавук; К а п л а н  Г. А. займае кaфэдpv таваразнаўства; К р а ў ч э н к а  
Н. Н. зай.маў кафэдру ыіжнароднага права; К н о р ы н  В. Г. займаў 
кафэдру эканамічнай палітыкі, якую пакінаў за пераездам у Маскву: 
К а ц э н б о г е н  С. 3. займаў кафэдру сацыолёгіі, якую пакінуў за 
пераездам у Саратаў; Крыльцоў Î. I.—кафэдру дзяржаўнага права; 
М а р к а ў  Г. М. займаў кафэдру граыадзянскага права да 1923г. (быў 
забіты на масковскайдачы бандытаыі); П е р цаў У. М.—займаў кафэд- 
ру гісторыі народнай гаспадаркі Заходняе Эўропы; Л у б н ы - Г е р -  
ц ы к  Л. I. займаў кафэдру сгатйстыкі — пакінуў Унівэрсытэт, дзяку- 
ючы зачыненьню Факультэту Грамадзкіх Навук; П 1 ч э т а У. І. ка- 
(|)эдру народнай гаспадаркі Расіі і Беларусі, а таксама гісторыі ра- 
оійскага і літоўокага-беларупкага права; І Ц ы р а я ў  В. М. займавка- 
фэщ)у крымінальнага права і крымійальнага працэсу; Ч р э д з і н  
В. В.— кафэдру гісторыі Інстытутаў іірыватнага права; М а н а ў  — ка- 
фэдру бухгальтэрыі і рахунказнаўства і П а р м е н а ў  С.—кафэдру 
нрыкладной эканомікі. Дацэнтамі на факультэце былі наступныя 
асобы: р ц ы м 0 в 1 ч X. М. па кафэдры статыстыкі, Г в р ц ы к 1. Я.—
па кафэдры палітычнай эканоміі, Г о х м а н  С.М.— па кафэдры агуль- 
най тэорыі права, К р а с і н с к і  М. Ф. —па кафэдры беларускай мовы, 
Ме й ч ы к  Д. М.— ііа кафэдры гісторыі права, Я к у н і н  В. В.—па 
кафэдры рахункаводзства і бухгальтэрыі, Валадковіч — па тэй-жа 
кафэдры, Г е р ч ы к а ў І .  В.—дацэнт па кафэдры гісторыі народнай 
гаспадаркі Заходняй Эўропы. Асыстэнтамі былі: Г а ў з э  Ф. І па ка- 
кэдры грамадзянскага права, Г у т к о ў с к і  М. Н. —па кафэдры агуль- 
най тэорыі права і адміністрацыйнага права, К а н а п л і н  Н. А.—па 
кафэдры крымінальнага права да 1926 году, С і д л я р э ў с к і  Л. Г.— 
па кафэдры крымінальнага працэсу, пакінуў асыстэнтуру 3 зачынень- 
нем <1>ак״льтэту Грамадзкіх Навук, П а п о у  С. С.—асыстэнт па кафэд- 
ры грамадэянскага права, пакінуў асыстэнтуру 3 зачыненьнем Фа- 
культэту Грамадзянскіх Навук, Р у б а ш е в а  Л. М.—асыс. па кафэдры 
крымінальнага права.

3 утварэньнем факультэту Грамадзкіх Навук, был! арганізаваны 
Прадметныя Камісіі: Эканамічная і Прававая. Гэтыя Камісіі засталіся 
і на Факультэце Права 1 Гаспадркі. Прадметныя Камісіі займалі 
важнае месца ў жыцьці факультэту. Прадметныя Камісіі разглядалі і 
абгаварвалі навучалышя праграмы, прадстаўленыя ‘!»акультэту; 
разглядалі навучальныя пляны, абгаварвалі кандыдатуры на новыя 
кафэдры, займаліся ііытаньнямі абмэтадах выкладаныія, абгаварвалі 
тэмы сэмінарскіх заняткаў I мэтады іх вядзеньня, разглядалі справа!- 
дачы выкладчыкаў аб выкладаньні дысцыплін і аб вядзеньні імі 
сэмінарскіх заняткаў, абгаварвалі тэмы для дыплёмных прац, а так- 
сама абароны дыплёмных прац.

Гэткія-жа мэты ставілі сабе Камісіі I на Факультэце Права I 
Гаспадаркі. У склад Прадметных Камісій уваходіілі ўсе выкладчыкі 
адпаводных дысцыплін і прадстаўнікі студэнцтва.

3 адчыненьнем Факультэту Грамадзкіх Навук былі аргапізава■ 
ны габінэты Права і Эканомікі, а потым быў арганізараны габінэтста’



тыстыкі. 3  адчыненыіем <1>акультэту Права і Гаспадаркі бглў адчы- 
пени габінэт Марксызыу і Ленінізму, а габінэты Права і Эканомікі 
былі злучаны ў адзін габіпэт. Акрамя гэтага быў адчынены габінэт 
Тапаразнаўсгва і габійэт па вывучэньню алачынстаа і злачынца. 
Трэба адзначыць, што ў  сучасны момант габінзты забясьпвчваюцца 
ўсім неабхдііым. Маецца на ўвазв адчыненьпо габінэту прикладной 
эканомікі і рахункаводзства.

Факультэт Грамадзкіх Навук даў 2 выпуск! студэнтаў. 20 лютага 
1925 году адбыўся перпіы выпуск. У чэрвені 1026 году адбыўся 
другі выпуск студэнтаў. Гэтыя першыя эканамістыя 1 юрыстыя 
ў сучасны момант працуюць 3 вялікім посьпехам у розных уста- 
новах.

Студэнты, якія скончылі, атрымалі часовыя пасьведчаньні, якія 
яны былі павінны зьмяпіць на дыплём пасьля абароны дыплёмнай 
працы. Як агульнав правіла, кожная дыплёмная праца разглядала- 
ся 2-ыя выкладчыкамі. Водзыў аб. дыплёмнай працы чытаўся ў 
Прадметнай Камісіі, 1 калі дыплёыная праца была прызнана здаваль- 
няючай, дык яна дапушчалася да абароны ў  публічным пасяджэньні 
Прадметнай Камісіі.

Тэмы дыплёыных прац былі наступныя: 1) . Сельская гаспадар- 
ка і фабрычна-завадзкая прамысловасьць C.Ü.C Р. у  іх рыначных 
узаёмаадносінах“; 2) “Мэты пакараньня‘; 3) “Лкцыяпэрныя Таварыс- 
твы 3 удзелам дзяржаўнага капіталу“; 4) “Пенітэнцыярныя ўстановы*. 
 -Папраўна Трудавы Кодэкс С.С.С.Р.;“ 6) “Вучэньнв аб альтэр״ (5
натыўных абавязках;“ 7) “Фактары злачынства, іх віды I ўзаемаад- 
носіны;“ 8) ״Іскі аб прызнаньні I заявы аб устаноўцы фактаў;“ 
 -Басфора-Дарданэльс״ (Марксыцкая аэорыя аб імпэрыялізме“; 10״ (9
кае пытаньне і яго міжнароднав прававов становішча“; 1 1  Сыстэма״ (
кары, згодна Улажэньня 1649 г. і заканадаўства Пётры I.“, 12)  -Пра״
мысловасьць на Беларусі і пэрспэктывы яе разьвіцьця“.

Пэдагагічны факуяьтэт.
Пэдагагічны факультэт б !^  утвораны 3 2־х аддзяленьняў факуль- 

тэту Грамадзянскіх Навук. Да гуманітарных аддзяленьняў былі- 
прыстасаваны аддзялоньні Прыродазнаўча-Гістарычнав і Фізыка-Ма- 
тэ.матычнае. Пляны Пэдагагічнага факультэту разглядаліся некалькі 
разоў. Адбываліся частыя зьмены. Да канца 6-га году існаваньня 
Ун-ту Пэдагогічны факультэт атрымаў наступную канструкцыю:
1- шы курс агульны. Дзяленьно па спэцыяльпасьцям пачынаецца 3
2- га курсу, пры наліччы аддзяленьняў: Сацыяльна-Гістарычнага, якое 
падзяляецца на 3 сэкцыі,—Беларускуго, Польскую і Яўрэйскую, і 
Літаратурна-Лінгвістычнага, 3 такімі-ж 3-мя сэкцыямі. На аддзяленьні 
Фізыка-Матэматычным і Прыродазнаўча-Гістарычным, таксама былі 
праведзепы прыанакі налеяснасьці студэнтаў да аднэй 3 нацыяналь- 
пых сэкцый.

Кіруючым органам Пэдфаку быў Дэканат 1 Савет Факультэту. 
У 1922-23 aKaji. годзе склад Дэканату быў гэгакі: Дэкан —праф 
У. М.ІГН.^ТОЎСКІ; Нам. Дэкана—П. М. НІКОЛЬСКІ і сэкратар— 
А. Н. ВАЗЬНЯСЕНСКІ; Загадчык Прыррдазнаўчага I Фізыка-Матэ- 
матычнага аддзяленьня—Я. С. ПЯТОСІН. У 1923-24 акад. годзе— 
Нар. Кам. .\сьветы, праф. У. М. ІГН.\Т0ЎСК1 ня меў магчымасьці 
прымаць пасаду Дэкана. Дэканам быў зацьверджаны праф. Н. М. 
НІКОЛЬСКІ, Намесьнікам Дэкану —.־V. К. УСЬПЕНСКІ і Сэкратаром 
—Л. Н, ВАЗЫШСЕНСКІ. У 1924-25 акад. годзо Дэканат складаўсі!

— и —
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ij Дэкаиа—праф. ЙІКОЛЬСКАГЛ, Нам. Дэкана—А. К. УСЬПЕНСКА- 
Г.\ І Сэкратара—студэита ГІМЭЛЬФАРБА. Акрамя гэтага яшчэ бы- 
ЛІ сэкратары аддзяленьняў: А. И. ВАЗЬНЯСЕНСК! 1II. М. БЛЮДУХО.

У чэрвені 1925 году адбыліоя перавыбары Дэканату. Насады 
сэкратароў былі зьнішчаны. Дэканаы і Загадчыкам засталіся тыя-я: 
асобы, але Сэкратаром быў абраны студэнт ПУТНІН. У чэрвен! 
1926 году новыя перавыбары Дэканату дал! наступныя вынікі: Дэ- 
канам быў абраны праф. М. Н. ПІОТі'ХОВІЧ, Намесьнікам — А. К. 
УСЬПЕНСКІ І Сэкратаром—студэнт ПУТНІН. Акрамя гэтага, был! 
ўтвораны Загадчык! а.чдзяленьняў, якія ўваходзілі ў  склад Дэканату, 
у тым л!ку .11. М. НІКОЛЬСКІ— загадчык Сацыяльна-Гістарычнага 
адзяленьия, І. І. З.АМОЦІН—загадчык Л!таратурна - Лінгвістычнага 
аддзялвныія, H. .\1.. БЛЮДУХО—Загадчык Прыродазнаўчага аддзя- 
леыьня ! М. Б. ВЭІІНГЕР—Загадчык Яўрэйскай сэкцыі.

Дзякуючы рацыянал!зацы! ў арганізацыі Дэканату ! скарачэнь- 
ню штатаў Дэканату, адбыл!ся пекаторыя зьмеьы ў складзс Дэка- 
нату. У пачатку кастрычніка адбыл!ся перавыбары Дэканат.у, як!я 

.дал! наступныя вынікі: Дэканам быў абраны М. Н. ПІОТУХОВІЧ— 
ён-жа Загадчык Літаратурйа-Лінгвістычнага аддзяленьня; Памесьыі- 
кам—.А. К. УСЬПЕНСКІ—ён-5ка Загадчык Ф!зыка-Матэматычпага 
аддзяленьня; П. Я. П.АІІКЕВІЧ—Загаіцчык Сацыяльна-Гістарычным 
аддзяленьням; праф. М. Н. Г.АЙЦУКО̂ ^̂ .—Заі’адчык Прыродазнаўча-Г!- 
старычным аддзяленьнем 1 М. Б. ВЭЙНГЕР—Загадчык Яўрэйскаіі 
сэкцыяй.

Прадметам! пасяджэньня Дэканату был!: навучальныя пляны ! 
мэтодычныя пытаньн!, разгледжваньнв кандыдатур прафэсароў, вык- 
ладчыкаў ! асыстэнтаў, арганізацыйныя пытаньн!, аргапізацыйна- 
тэхнічныя пытаньн!, узаемааднос!ны са студэнцтвам, разг.чеджваньне 
пратаколаў Прадметных Кам!с!й, розныя асобпыя пытаньні і бягучыя 
справы, вучот студэнцкан працы, пытаныіе аб беларусізацыі. Саввт 
Факультэту, а таксама аб'яднаныя пасяджэньні Прадметных Кам!с!й 
разглядалі ўсе тыя пытаньні, якія Дэканат лічыў неабходным паста- 
віць на абгаварэныіе.

Пытаньне аб мэтадах выкладаньня 1 беларусізацыі зьвяртала 
шмат увагі 3 боку Дэканату Пэдфаку. Выкладаньне прадметаў па 
мэтаду лекцыйнаму I сэмінарскаму ня цалкам здавальняла Дэканат. 
Дэканат лічыў неабходным піырокае прымяненьне лябараторна-гру- 
павога мэтаду, які быў уведзены ў 1925-26 акад. годзе. .Аднак, ня 
ўсе зяняткі па лябаратррнаму мэтаду дал! добрыя вынікі. 3  прычы- 
ны гэтага Праўленьню Ўн-ту прышлося скараціць агульную коль- 
касьць прадметаў, якія выкладаліся па лябараторна-групавому мэ- 
таду ! пакінуць толькі самыя неабходныя. .Адначасна Дэканат па- 
вялічыў агульную колькасьць абавязковых сэмінарскіх заняткаў. 
Дэканат Пэдфаку зьвярнуў асаблівую ўвагу на беларусізацыю Фа- 
культэту. Пачынаючы 3 1923-24 году беларусізацыя на Пэдфаку !шла 
даволі хуткім тэмпам, і ў сучасны момант 65 проц. ус!х гадзін, згод- 
на навучальнаму пляну, выкладаецца на беларускай мове, У праця- 
гу 6 год Дэканат кожны год ставіў пытаньне аб навучалыіых пля- 
нах. Дэканат вёў рашучую барацьбу 3 шматпралметнасьцю, якая 
вельмі дрэнна адбівалася на занятках студэнтаў. Канчаткова наву- 
чальныя пляны был! пераі’леджаны ў 1926-27 акад. годзе. Шмат- 
прадметнасьць была ліквідавана, і студэнты атрымал! больш вольна- 
га часу для сваіх самастойных заняткаў. Заняткі, як агульнае пра-
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йіла, вяліся раніцаю. Оамыя вучэбныя пляны так былі складзены* 
каб элемэнт краязнаўства і граыадазнаўства займаў першае ыесца.
У працягу в год наступныя асобй займалі кафэдры на ІІэдфаку:

ЛІ1ДРЭЯЎ Н. II.—кафэдру фізыкі; ВУЗУ К П. А.—каф. агульна- 
га мовазнаўства і гісторыі беларускай мовы; БЭРКЕНГЕЙМ Н. М.— 
кафэдру неарганічнай, аналітычяай 1 фізнчнай хаміі; В.\ЛЬФСОН С. Я. 
—кафэдру дыалекгычнага матар'ялізму; B.\ClJIEIICKÎ С. М.—кафэдру 
пэдалёгіі; ГАЙДУКОЎ Н. М.—кафэдру батанікі; ЖАРЫН.Л.Ў Д. А.— 
кафэдру расійскай гісторыі; ДОЎНАР-ЗАПОЛЬСКІ В. М —кафэдру 
гіпторыі Беларусі: ЗАМОЦІІІ І. Î.—кафэдру расійскай літаратгры; 
ЕЎЛ.АХ.\Ў М.—кафэдру заходня эўропейскай .чітаратзры; ІВА- 
НОЎСКІ В. Н,—кафэдру псыхолёпі;.К.‘\НЧАЛОЎСКІ Д. М.—кафэдру 
старажытнай гісторыі; ІГНАТОЎОНІ У, М.—кафэдру новай гісторыі 
Беларусі; ЛЯСКОЎСКІ С. А.—кафэдру ягульнай гісторыі: ЛЯВОНАЎ 
В. А.—прафэсар па кафэдры Дзіцячых^Хвароб—выкладаў курс ана- 
тоыіі і фізыолёгіі чалавека: МІХАЙЛОЎСКІ А. А.—кафэдру астрано- 
ыі.і; НІКОЛЬСКІ Н. М.—кафэдру гісторыі рэлігіі і гіоторыі Ўсходу: 
ПІЧЭТА^ У. 1,—кафэдру гісторыі народнай гаспадаркі Беларусі; 
ПЕРЦ.\Ў В. Н.—кафэдру агульнай гісторыі; ПРЫЛЯуКАЯЎ Н. А.— 
кафэдру арганічнай хэміі; РОЗАНАЎ Л. П.— прафэсар ра кафэдры 
фізыолёгіі—выкладаў анатомію і фізыолёгію чалавека; СІРОЦІН Е. Е. 
—кафэдру фізыкі; ТУРУК Ф, Ф.— кафэдру беларускай гіоторыі; СА- 
ЛАЎЕЎ I. М.—кафэдру псыхолёгіі; 1ІІЧ.\ПОЦЬЦЕЎ А. С.—кафэдру 
параўнальнай анатрміі; ЯНЧУК II. .Â..—каф. старай беларускай пісь- 
меннасьці; ЯСІНСКІ А. Ы.—каф. агульнай гісторыі.

Дацэнцкія пасады зайыалі: АРЦЫМОВІЧ А. М. — па кафэдры 
статыстыкі; .Л.ЗБУКІН Н. В,—эканамічная гэографія; БАРЫЧЭЎСКІ 
Б. I.—гісторыя расійскай літаратуры; БЛІОДУХО Н. Т. -гэолёгія і 
ыінэролёгія—зацьверджаны прафэсарам; БАІ'Д.\НОВІЧ А. В.—бела- 
руская мова; B.\ЗЬHЯCEHJІ^І А. Н.—гісторыя расійскай літаратуры 
—зацьверджаны прафэсарам; ВЭЙІІГЕР М. Б.—яўрэйокая мова; ГЕР- 
ЦЫК I. Я.—палітычная эканомія; ГОЛЬДБЭРГ I. I.—яўрэйекая мова; 
ДЫДЫРК.\ У. К.—вышэйшая матэматыка; ДРУШЧЬІЦ В. Д .—бела- 
руская гісторыя—зацьверджаны. прафэсарам; Д.\ЎГЯЛА Д. I.—гі- 
сторыя Беларусі: КР.Л.СКОЎСКІ 1. І.—беларуская гісторыя; ЛЁСІК 
Я. іО .^еларуская мова; ОЙСЛЕНДЭР Н. Е.—яўрэйская літаратура; 
ПЯТОСІІІ Я. С.—вышэйшая матэматыка; ПІАТЎлОВІЧ М.^Н.— новая 
беларуская літаратура; ЦАІІКЕВІЧ П. Я.—пэдагогіка; РАЎРЭБА І.— 
сэміцкая філёлёгі^я; СОСІС І.—гісторыя яўрэяў—зацьверджаны пра- 
фэсарам; СЕРБАЎ І. этнаграфія; СКАНДРАКОЎ С. В.—сельска- 
гаспадарчая эканоміка—пакінуў факультэт; САВІЧ А. А.—дацэнг 
па кафэдры расійскай гісторыі; СЬІРКіІІ М. Г. —гісторыя мастацтва; 
СЕРБЕНТ.А гі. А.—найнавейшая гісторыя; ФЯДЗІОШЫІІ А.—зоолёгія 
—зацьверджаны прафэсарам; Ш.ЛЛАЎРАЎ Н. В.—мэтодыка фізыкі; 
Ш.АРАЎ Н. В.—расійская літаратура—пакінуў Ун-т; ШЧАКАЦІХІН 
Н. Н.—гісторыя мастацтпа.

Асыстэпцкія пасады занмалі наступныя асобы: АЛЯКСАНДРАЎ 
Г. 0 .—мэтодыка грамадазнаўства; АКІМАВА 0. Д.—па кафэдры бата: 
нікі; БЭРКЕНГЕЙМ Т. І.—па кафэдры агульнай хэміі; БЫХ.\ЎСКІ 
Б. Э.—па каф. дыалектычнага матар'ялізу—зацьверджаны дацэнтам; 
В0ЎК-ЛЕВ.\ІЮВІЧ І. С.—па каф. беларускай мовы -зацьверджаны 
дацэнтам; ВЯРШУК В.—па каф. арганічнай хэміі; ГУСЯВА С. А.— 
па кафэдры параўйальпай анатоміі; ГРАБОЎСКІ П. 3 .—па каф. гэо- 
лёгіі; ГРАМЫК.А М. А.—ла каф. гэолёі’іі 1 мінэролёгіі; зацьверджаны



дацэнтам. ГАЙВАРОЎСКІ А. А.—пи каф. пэдрлёгіі: ЯРМОЛЕНКА 
И. Ф.—кафэдра аналітычная хэміі: ЗЬБІТКОЎСКІ H. A. —кафэдра ба* 
тавікі; ЗНАМЕНСКАЯ М. П.—кафэдра агульйаіі хэыіі (пакінулаўв-т); 
ВІРКЕВІЧ М. Н.—кафэдра статыстыкі (пакінуў Ун-т); КРУТАЛЕВІЧ
A. П. —вышэіішая матэматыка, зацьверджаны дацэптам; ЛЯЎКОВІЧ
B. Л.—кафэдра вышэйшай матэыатыкі: ЛЫСОВА М. Д .—кафэдра па- 
літычнай BKajroMil (пакінула Ўн т); МАКАРЭЎСКІ Н. Î.—кафэдра ма- 
тэоролёгіі: ПЕРАБША В. В.—кафэдра пэдагогікі: НІНКЕВІЧ П. 0 .— 
кафэдра мэтодыкі грамадазнаўства; ПОЎЗІК М. М.—кафэдра зоолёгіі 
(пакінула Ўн-т); РОЗЕНОЕР-ВАЛЬФСОН Р. А,—кафэдра пэдолёгіі: 
РУДН1ЦКІ Л .-  кафэдра беларускав мовы; РАКАЎ Я. Г.—каф. праф> 
руху 1 прафпрактыкум; РЫВЕС С. М,—каф. пэдагогікі; СЬНЯТКОЎ; 
Е. В.—каф. фізыкі, зацьверджан дацэнтам; СІРОЧЫНСКІ В. H .— па 
каф. мэтодыкі фізыкі, зацьверджаны дацэнтам; ТЭПІН В. П.—кафэдра 
мэтодыка—літаратуры; ЦІР Л. 3 .—асыст. па кафэдры арганічнай хэ- 
МІІ; САГАЛОВІЧ Г.—кафэдра мэтодыкі матэматыкі; УСЬПЕНСКІ А. К. 
—кафэдра фізыкі—зацьверджаны дацэнтам; ЦЬВЯТКОЎ Л. Н,—ка- 
фэдра параўнальнага мовазнаўства, пакінуў У״-т: ЦЭТЭРМАИ Т. 0. 
—арганічная і аналітычная хэмія, ііакічула Ўн-т; ШЧАПОЦЬЦЕЎ 
А. Ф,—кафэдра зоолёгіі—пакінуў Ун-т; Ш.\ХНІН В. А,—кафэдра 
палітычнай эканоміі, пакінуў Ун-т; БЛОХ Г. С.—выклапчык ангель- 
скай мовы; ГЕЛЬТМАН Я. Г. —выкл. польскай мовы; БУРЖУА Л. В. 
—выкл, французкай мовы; ЗЭМЕЛЬ Г. Э .- выкл. нямецкан мовы; 
ПЭЦОЛЬД Г. Э.—выкл. нямецкай мовы; ПАЛАНОЎСКАЯ К. 0 .— 
выкл. фрапцузскап мовы; СЭГАЛЬ Э. М.—выкл, нямецкай мовы—па- 
кінула Ўн-т; СЫРКІНА Л. Я.—выкл. нямецкай мовы.

Прадметныя Камісіі на Гіэдагагічным факультэце існавалі на- 
ступпыя:

1) Гіотарычная,
2) Літаратурна-Мовазнаўчая,
3) Прыродазнаўчая,
4) ФІзыка-Матэматычная,
6) Мэтодыка-ІІэдагагІчная, 
в) Марксызму і Ленінізму,
7) Па замежных мовах.
Прадметныя Камісіі зьбіраліся ў працягу кожнага году, у  за- 

лежнасьці ад патрэб і разглядалі тыя пытаньні, якія ставіла бягу- 
чае акадэмічнае жыцьцё.

На Пэдфаку існавалі наступныя навукова-дапаможныя ўстановы:
1) Інстытут Арганічнай і Тэхнічнай Хэміі — Дырэкт. праф. 

ПРЫЛЯЖАЯУ.
2) Інстытут Неарганічнай і Фізычнай Хэміі —

БЭРКЕНГЕШІ Б.М.
3) Інстытут Батанікі—Дырэктар праф. II. М. ГАЙДУКОЎ.
4) Інстытут Фізыкі—Дырэктар праф. С. Е. СІРОЦІН.
5) Інетытут Зоолёгіі—праф. А. В. ФЯДЗІОШЫН.
в) Інстытут Параўнальнай .\натоміі I Эмбрыолёгіі — Дырэктар 

праф. А, С. йІЧАІЮЦЬЦЕЎ.
7) Інстытут Мінэролёгіі I Гэолёгіі — праф. Н. Ф. БЛЮДУХО.
8) Габінэт пры кафэдры беларускай гісторыі — праф. В. Д. 

ДРУШЧЫЦ.
9) Габінэт пры каф. расійскай гісторыі—заг. праф. А. ЖАРЬШАЎ.
10) Габінэт агульнай гісторыі—Заг. праф. В. Н. ПЕРЦАЎ.
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11) Габінэт беларускай мовы і літаратурЫ—заг. праф.
М. ПІАТУХОВГЧ.

12) Габінэт расігіскай і Заходня-Эўрап. літаратуры, мовы і ма• 
стацтва—загацчык праф. А. Н. ВАЗЬНЯОЕНСКІ.

13) Габінэт Краязнаўства—А. А. СМОЛІЧ.
14) Габінэт псыхолёгіі і пэдагогікі—Загадчык праф. С. М. ВА-

СІЛЕУСКІ. ״ •
15) Габіііэт Яўрэязііаўства—загад. М. К. ВЭИНГЕР..
16) Габінзт матэматыкі і фізыкі—дац. Я. С. ПЯТОСІН.
Рост Пэдагагічнага факультэту, выпуск! стдэнтаў ГІэдфаку пры- 

мусілі ГІраўленьне Унівэрсытэту і Дэканат Пэцфаку пашырыць агуль- 
ную дзеішасьць ГІэдфаку. У працягу 5 год Пэдфак быў заняты 
арганізацыйнай і канструкцыйнай працай. Да пачатку пятога году 
Інстытутыі лябараторыі, габінэты былі пашыраны, і Праўленьне Ўні- 
вэрсытэту лічыла неабходным пашырыць дзейпасьць Пэдфаку за ме- 
жааі Ўн-ту. ІІраўленьне 1 Дэканат лічылі неабходным арганізацыю 
такога роду нарад выкладчыкаў пры Пэдагагічным факультэце, якія 
далі-б мажлівасьць абгаварыць цэлы шэраг пытаньняў мэтодычнага 
характару, азнаёміць 3 бягучай навуковай, навучальнай і мэтодыч- 
най літаратурай. ІІа думцы Праўленьня 1 Дэканату, агульнае кіраў- 
ніцтва мэтодыка-пэдагаі'ічнай работай павінна ляжаць на Дэканацо 
Пэдфаку. Гэты погляд быў ухвалены Галоўпрафасьвсты, які дару- 
чыў арганізаваць Праўленьню цэлы шэраг Усебеларускіх канфэрэн- 
цый пры Пэдагагічным факультэце. У працягу 2 год былі арганіза- 
ваны наступныя канфэрэнцыі: ФІзглка-Матэматычная, Прыродазпаўчая 
Гістарычная, Літаратуры 1 Мовы I Грамадазнаўства. Йа канфэрэнцыях 
прнсутнічалі выкладчыкі адпаведных прадметаў. У часы канфэрэн- 
цый былі арганізаваны выстаўкі розпых мэтодычных падручнікаў, а 
таксама навучалных прылад, неабходных для вык;1адчыка. Гэтыя 
канфэрэнцыі мелі вялікі посьпех і сьведчылі аб тым, што палітыка 
Праўленьня Ўн-ту была вельмі правільнай.

Пачынаючы 3 1925 году, Пэдфак стаў выпускать скончыўшых 
студэнтаў, якія былі павінны пачаць сваю працу ў розных школах 
Беларусі, Кожны выпуск сьвяткаваўся ўрачыстым пасяджэньнем, 
якое было арганізавана ІІраўленьнем Ун-ту, Дэканатаы, на якім 
прыоутнічалі прадстаўнікі Ўраду, Наркамасьветы, прафэсыйных 1 
партыйных арганізацый. Усяго Пэдфак даў 3 выпуск!, і такім чы- 
нам, даў беларускім школам цэлы шераг новых выкладчыкаў, добра 
падрыхтаваных 3 боку тэорэтычнага і 3 боку практычнага.

Мэдыцынскі факультэт.
Мэдыцынскі факультэт быў адчыпсны ў вооень 1921 году. Вялі- 

к1 наплыў студэнтаў сьведчыў аб тым, што адчыненьне Мэдыцын- 
скага факультэту было мэтазгодным. Першы год Існаваньня Мэды- 
цынскага факультэту быў годам вельмі цяжкім, дзякуючы адс5״тнасьц1 
сродкаў. Голац на Паваложжы ў значнай меры затрымаў прыток 
сродкаў, як 3 цэнтру, гэтак сама і на месцы, што было павінна Me!vb 
уплыў на абсталяв^!ньне i ra курсу. У канцы першага навучальнага 
году, Праўленьне Ўн־ту прыпяла пастанову, каб адначасна 3 2-ім 
курсам адчыніць 3-ці курс і, такім чынам, палаяшць пачатак аргані- 
зацыйнай працы па абсталяваньню клінік. Органы Пар. Кам. Аховы 
здароўя 1 Гарздраву пайшлі насустрэч думкам Прауленьня, і для 
пачатку был! рамантаваны гарадзкія больніцы. Гэтым самым было 
пакладзена начала будаўніцтву нашых клінік.
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Запрошаныя прафэсары: С.М.МЕЛКІХ —па кафэдры тэрапй, М. П 
С а к а л о ў с к і  — па кафэдры хірургіі, 3 вялікай увагай І напружан- 
насьцю прыпяліея за працу па арганізацыі клінік. Трэба сказаць, 
што тэта ыапружаыая праца дала сталыя вынікі. У далейшыы 3 да- 
памогай уотаноў адчыняліся іншыя клінікі, і, такім чынам, былі ад- 
чынены наступныя клінікі : Скурных Хвароб і Ванэролёгічная, Дзі- 
цячая, Нэрвовая, Акушорска-Гінэколбгічная, ІІІпітальная Тэрапэўты- 
чная, Шпітальная Хірургічная, Псыхіятрычная, Факультэцкая Тэрапэў- 
тычная і Факультэцкая Хірургічная. У далейшым Праўленьнв 
Ун-ту знайшло, што назва ״Факультэцкая клініка“ і ״Шпітальная 
клініка“, зьяуляюцца ўжо адсталымі ізаыяніла іх назвамі—1״-ая і 
2-ая клініка״. Акрамя гэтага, былі адчынены інстытуты: Экспэрымен- 
тальнае Гыгіены, Пастэраўскі Інстытут, які знаходзіцца пад кіраўні- 
цтваы Нар. Каы. Аховы Здароўя , Судовай Мэдыцыны, Інсытут Па- 
толёгічнай АнатоміІ, Гістолёгічіш Іпстытут, Інстытут Сацыяльнай 
Гыгіены, Інстытут Біолёгічнай ХэміІ, Фармаколёгіі іФармацыі.

Для выкладаньня прадметаў прыродазнаўчага характару, а так- 
сама і фізыкі, Мэдыцынскі факультэт карыстаўся навуковымі ўстано- 
вамі Пэдфаку.

Праўленьне Ўн-ту было вельмі захоплена запрашаньнем вык- 
ладчыкаў на адпаведныя кафэдры. Тэта мэта была вельыі цяжкая, 
асабліва, ў першы год існаваньня Ўн-ту, калі шмат 3 запрошаныі 
выкладчыкаў не рашалася пераехаць у Менск на сталае жыцьцё. 
Аднак, гэтыя перашкоды былі пераможаны. Мэдыцынскі факультэт 
стаў ыець оталы склад выкладчыкаў, які паступова пашыраўся, у 
залежнасьці ад узросту факультэту.

Органамі кіраваньня факультэту быў Дэканат і Савет факуль- 
тэтаў. Спачатку Дэканам Мэдфаку быў праф. М. Б. Кроль, які ў 
1921 г. быў прызначаны прафэсарам па кафэдры Нэрвовых хвароб. 
М. Б. Кроль жыў у Маскве, у мэтах падтрыманьня сталага кантакту 
3 выкладчыкамі Масквы, у мэтах запрашэньня аііошніх у Менск, 
а таксама для закупкі неабходнага абсталяваньня для Мэдыцынокага 
факультэту. Сэкратаром факультэту быў абраны дацэнт А. В. Фядзю- 
шын. У пачатку 1922 году дэканам быў абраны праф. Б. М. Берквн- 
гейм, а М. Б. Кроль застаўся у янасьці дэкана і жыў у Маскве.

У жніўні 1922 году Дэканам быў абраны М. П. Сакалоўскі, а 
сэкратаром А. В. Фядзюшын. Перавыбары Дэканату 1923 году далі 
такі склад апотняга: Дэкан—праф. С. М. МЕЛКІХ. сэкратар—праф. 
Л. П. Р03АНАЎ, сябра Прэзыдыуыу—студэнт С. О. БАРКУСЭВІЧ.

У лістападзе 1924 году адбыліся новыя перавыбары Дэканату. 
Дэканат складаўся: 3 Дэкана—праф. М. КРОЛЯ, намесьніка—асы- 
стэнта Е. Л. M.^PIII.'VK.  ̂ i Сэкратара—студэнта Б.\ШКЕВІЧ.\.

На 1925 год Дэканам быў абраны  ̂ праф. М. КРОЛЬ, намесьні- 
кам Дэкана—асыстэнт 3. К. МАГІЛЕЎЧЫК 1 сэкратаром—студэнт 
Я. ШАПІРА.

У чэрвені 1926 году адбыліся новыя перавыбары Дэканату. 
Дэканам ф-ту быў абраны праф. С. М. РУБАЦ10Ў, намесьнікам— 
асыстэнт КЛІНІКІ Дзіцячых Хвароб К. Ф. ПАРАЎ І сэкратаром—сту- 
дэнт БАНДАРЭНКА. Праф. М. Б. КРОЛЬ быў абраны загадчыкам 
Иавучальнай часткі.

Выбары, ЯКІЯ адбыліся ў кастрычніку 1927 году, далі настуПны 
склад Дэканату: у якасьці Дэкана быў абраны праф. М. Б. КРОЛЬ, 
ііамесьніка 1 сэкратара—старты асыстэнт Окурна-Вэнэрычнай клі- 
ЦІКІ д-р ПРАКАПЧУК І прадстаўніком ад студэнтаў—т, АХРАМОВІЧ.
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Работа Дэканату Факульі^ту была вольмі цяжкая і адказная. 
Але трэба сказаць, што, дз,1ку;очы эаэргИ Дэканату, уов гэтыя пе- 
рашкоды был! пвраяожаны ! Мэдыцынскі флкультэт узрос і стау 
ВЫШЭІІШІЙ навучальаай усгановай, у  якой працавал! ввльм! квал!־ 
фікаваныя арацаўнікі.

Дэкінат Мэдыцынскага факультету аекалькі разоў разглядаў 
вучэбаыя ііляны, якія ў працягу 5 год мяаяліся у залвжнасьці ад 
новых пунктаў погляду на мэты мэдыцынскай адукацыі. Дэканаты 
Мэдфаку ввльмі ўваясліва оачылі за працай у гэтыьі нап рамку, якая 
адбывалася ў Маскве, на Ўкраінв 1 за межамі.

Перагляд навучальных плянаў, галоўным чынам, датычыўся пер- 
шых двох курсаў, аа якіх быў утвораны некалькі Іншы расклад 
гадзін па тэоратычных кафэдрах. Пракгычныя заняткі па клінічных 
дысцыплінах был! ііавялічаны. Пры кожнай клініцы быў арганізава- 
ны амбуляторны прыём, Урэшце, Дэканатам был! прыняты мерапры- 
емствы, каб студэнты азнаём!ліся 3 асновамі грамадазнаўства, Са■ 
вецкага права, дыалектычнага ыатар'ялізыу, а таксама 3 белару- 
скай мовай.

Пытаньнв аб мэтах Мэдыцынскага факультэту, таксама было ня
Йаз прадметам абгаварэньня ў Дэканацв, Дэканат лічыў, што мэтаю 

!эдыцынскага факультэту зьяўлявцца; 1) падрыхтоўка навукова-мата- 
р‘ял!стычна думаючых дактароў, практичных працаўнікоў для 
абслугоўваньня насельшцтва, як у галінах лекавай, гэтак сама ! ў 
сан!тарна־прафілактычнай; 2) падрыхтоўка навуковых працаўн!коў 
у галінах мэдыцчны: 3) навуковая распрацоўка навуковых пытань- 
няў аховы здароўя ! 4) дасьлвдчая праца ў галінах мэдыцыны

У навучальныя праграмы Мэдыцынскага факультэту ўваходзі• 
ла: вывучэньне працэсаў, як!я адбываліся ў здаровым і хворым ар- 
ганізьме, вывучэньне ўсіх фактараў, якія маюць уплыў на хворасьць 
таго асяродку, які акружае; вывучэньне ўсіх мэтадаў аховы здароўя 
і барацьбы 3 шкодлівым! для нрганізму фактарам! ! азнаямленьнв 3 
фактычнымі арыёмам! сан!тары! ! ўходу за хворым!.

Мэдыцынск! факультет, як! ставіў сваею мэтаю непасрэдн ае 
абслугоўваньне беларускай вёскі, быў павінен устанав!ць жывую су- 
вязь як усяго факультэту, так ! ахзобных кафэдр 3 мэдыцынск!м! ву- 
часткам!.

Пытаньне аб мэтадах выкладаньня было прадмвтам сталай ува־ 
г! 3 боку Дэканату. Дэканат широка пастав!ў практычныя заняткі, 
пры гэтым так, што трупы студэптаў был! невял!к!я, што давала 
мажл!ва.сьць весьц! занятк! 3 вял!к1м посьпехаы,

Пытаньне аб мэтадах выкладаньня таксама абгаварвалася і ў  
Прадметных Кам!с!ях.

Першы выпуск студэнтаў пастав!ў пытаньне аб дзяржаўных 
экзаменах. Дэканат л!чыў неабходным першыя дзяржаўныя экзаме- 
ны правесьц! па шырокаму пляну, 3 прычыны таго, што першы вы- 
пуск студэнтаў працаваў у ня зусім добрых абстав!нах, ! што ён, 
па сваей якасьц!, быў вельм! стракатым. У даленшым дзяржаўныя 
экзамены прынял! .некалькі !ншы характер, 3 прычыны таго, што 
скончыўшым! Ўн-т зьяў.дяліся студэнты сталага складу Мэдыцын- 
скага факультэту. Для студэнтаў был! абавязковым!: патолёг!чная 
анатомія, хірургічная ! тэрапэўтычная кл!н!к!, 3 апошніх клінік дзьве 
па выбару, у  залежнасьц! ад навуковых !нтарэсаў студэнтаў. Акра- 
мя гэтага, студэнты был! павінны трымаць экзамен па грамадазнаў• 
ству ! беларусазнаўству,
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Счввт факультэгу 1 агульныя парады прадметаых камісій зьбі- 
раліся Дэканагая для абгаварэиьня цэілга шэрчгу пытдньняў. Ни 
гледзячы иа тов, што навуковыя іцстытуты Мчдыцыаскага факуль- 
тэту ня былі дрбра абсталяваян. на Мэдыцынскім факультэце вялася 
вельмі значная навуковая праца. Частка навуковых прац друкава- 
лася ў ПрацахБ.Д. У. “і״ ў  Беларускай Мэдыцынскай Думцы*. Шмат ״
прац было надрукавана ў розных часопісах, як на тэрыторыі Іншых 
рэспублік, гэтак сама 1 опэцыяльных выданьнях за межамі, і ўсё־ж, 
яшчэ цэлы шэраг прац застаўся ненадрукаваным.

Пры ко/кнай КЛІНІЦЫ, а таксама пры інстытутах адбываліся 
канфэрэнцыі, на якіх чыталіся лаклады і рэфэраты, дэманстраваліся 
хворыя. •\дначасна ўтварачіся агульнагарадзкія канфэрэнцыі па тэй 
ці іншай спэцыяльнасьці. Мэдыцынскі факультет прыймаў дзейный 
ўдзел у розных навуковых зьоздах, як саюзпага характару, так- 
сама і рэспубліканскага, у РСФСР I УССР. Ц^лы шэраг працаўні- 
коў атрымаў навуковыя камандыроўкі, як на абшарах Саюзу, таіі̂ - 
сама І за межы. Влдомая частка навуковых працаўнікоў, якія атры- 
малі камандыроўкі за межы, атрымлівалі даііамогу 3 боку Праў- 
леньня Ўн-ту. Прафэсары: М. Б. КРОЛЬ, Ф. А. Г.\ЎСМ.\Н, С. Д. 
КАМШСКІ, Б. Я. ЭЛЬБЕРД,—прымалі ўдзел у цэлым шэрагу адпа• 
водных навуковых зьездаў у Нямеччыне і АўстрыІ

Мэдыцыяскі факультет знаходзіўся ў самай цеснай сувязі 3 орга- 
намі \ховы Здароўя Рэсаублікі. Нар. Кам. .\х . Здароўя і .\крздраў 
прадставілі ў распараджэньне Мэдыцынскага факультэту цэлы 
шэраг сваіх навуковых устаноў. ГІрафэсары Ўн-ту былі сталымі сяб- 
рамі Мэдыцынскага Савету, як дарадчага органу пры Нар, Кам. Ах. 
Здароўя. Мэдыцынокі факультэт вытвараў розныя групавыя даеьлед- 
ваньні, а таксама разглядаў 3 боку мэдыцынскага студэнтаў Ўн־ту. 
На насяджэньия Навукова Мэдыцынскага Савету, а таксама Прэзы■ 
дыуму ЦП Саюзу .Мэдсанпрацы, Дэкаиы факультэту выступал! 3 дак- 
ладам! Ў ЯКІХ яны знаёмілі 3 працай Мэдыцынскага факультэту і 3 
пастаноўкай на 1м выкладаньия.

Прадметныя Камісіі, якія мел! вялікае значэньне ў жыцьці 
Мэдыцынскага факульту, был! наступныя:• Х!рург!чная, Тэрапэўтыч• 
йая, Анатома-Ф!зыолёг!чная, Біолёгічная, Прыродазнаўча-Навуковая. 
.\крамя гэтага, иа Мэдыцынскім факультэце працавала нвкальк! 
сгудэнцкіх гурткоў: па нармальнай анатом!!, фізыолёгі!, два гуртк! 
па тэрап!!, па нэўралёгіі пэдыатры! 1 па органах унутранай сэкрэцы!. На- 
чале кояснага гуртку стаял! студэнты, але ппафэсары зьяўляліся 
караўн!камігурткоў.׳Акрамя гэтага, студэнты Мэдыцынскага факуль- 
тэту прымал! ўдзел у працы .Мэдыцынскай сэкцы! Краязнаўчага 
таварыства.

На Мэдыцынск!м ф-це, у якасьц! прафэсароў был! наступныя 
асобы; БЯ0ТУЖАЎ А. Ф,—кафэдра б!олёг1чнай хэм!! 1 фармакалёгИ; 
БУРАК С. М.—кафэдра клінік! вуха, горла ! носа; ВЫДРЫН М. Л .— 
кафэдра акушорства ! гініколёг!!; ГАІСМАН Ф А.—кафэдра тэрапП: 
КРОЛЬ М. Б.—кафэдра нэрвовых хвароб ! ф!зыотэрап!1; К.\М1НСК1 
С. Д .—кафэдра вочных хвароб; ЛЕНЦ А. К,—кафэдра псых!ятры!; 
ЛЯБЁДКШ С. !.—кафэдра нармальнай анатом!!; МЕЛКІХ С. М.— 
кафэдра тэрап!!; М .\ЎР.\ДЗІАДЗІ П. кафэдра г!столёгі!; РУБ.\- 
Ш Оі. С. М̂ —кафэдра xipyprü; РОЗ.\Н.\Ў Л. П.—кафэдра фізыолёгі(; 
МРАНГОВ1ЎС В. Ю.—кафэдраскурных ! вснэрычных хвароб; ЛЯОН.\Ў 
В. -  кафэдра дзіцячых хвароб; СЛКАЛОУСКІ М. Н.—кафэдра х!•
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pypril: ЦІТОУ 1. T.—к-фэдра ііатолбгічнаіі айатоміі і агульнаіі пата- 
лвгіі; ЭЛЬБЕРТ В. Я,—кафідра бакт.фыолёгіі і мікрабіолёгіі; 
ЭКЗЭМПЛЯРСКІ В. М. ііа кафэдры агз'льнаіі гыгіены.

У якасьці дацэнтаў працавалі: БАРСУКОЎ М. 1.—каф. сацы* 
яльнай гыгіены; І1ІАПІРА М. ІІ.-каф. ортопэдыіі; МАРШАК Е. I.— 
кафэдра сухот; КОРЧЫЦ А. В.—каф. оііэрацыйнай хірургіі.

У якасьці асыстэнтаў працавалі настутіыя асобы: БАРСКІ В.— 
кафэдра мікраолёгіі; БАРУХІ1І М. Л ,—кафэдра ііармальнай анатоміі: 
ГЕЛЬДБЕРГ С. I.—агульняя гыгіена: ГЛОД-ВЯШУК В. І.—патолёгіч- 
ная ацатомія; ЗУБК0В1Ч. Е. М.—гістолёгія; КУГЕЛЬ Р. А,—Jlнaлi- 
тычная хэмія; ЛАБАНОВІЧ А. Д.-аналітычная хэмія; МАГ1ЛЕУЧЫК 
3. К.—пгульная гйі'іена; ШКАЛАЕВА-СЬПІРЬІДО.НАВА Е.—фызыолё- 
гія; НАІІДУС Д . 1.—агульная гыгіена; РАХОЎСКІ Я.—мікрабіолёгія; 
САВЕЛЬЗОН С. І,—патодёгічная анатоыія; СМОЛЬСКі М, Б .-ф а р -  
маколёгія; СТАНКЕВІЧ Е. Г.—нармальная гіотолёгія; СУЦІН І. А 
—:Мікрабіолёгія; СМУЛЕВІЧ Б. Я.—саціяльная гыгівйа; ТАРАНО- 
ВІЧ Л. Е.-Біолёгічная хэыія; ТАЎБКІН А.—нармальная анатоыія; 
ШАМАРДЗІ1І Н. С .- біолёгічная хэмія; ЧАРВЯКОЎ В. ‘Р,—паталёгіч- 
ная анатоыія.

У якась!й асыстэнтаў клінік працавалі наступныя асобіі: БАГ• 
ДАНОВІЧ І. І. —Скурна-Вэнэрычная клініка; БОНЧ-АСМАЛОЎСКАЯ 
—Хірургічная кл.; ГОЛЬДБЛЯТ Г. 0 . —Псы.ііатрычная кл.; ГШЗ- 
БУРГ Р. Е. —Тэрапэўтычная кл.; ГУРЭВІЧ А. і{. —Дзіцячых хва- 
роб; ДВОРЖЭЦ М. А. — Вочная клініка; ЗАХАРАВА-С1ДЛЯРЭЎ- 
СКАЯ 0. К. —Тэрапэўтычная кл.: ІРГЕР 10. М. —Хірургічная кл.; 
КАМІНСКАЯ-П.\УЛАВА —Вочная кл.; КРОЛЬ Г. —Акушорска-Гі- 
нэколёгічная; ЛАПІДУС Р. І. -Хірургічная клініка; ЛЕВЭНБЭРГ 
— Нэрвовая клініка: Л1ЎШЫЦ С. М. —Загадчык Рэнтгэнаўскага га- 
бінэту; МАН.\Н30Н X. Î. —фзрапэўтйчная клініка: MAP1UAK Е. Л. 
—Тэрапэўтычная кл.; М.\НГЕЙ\1А —Хірургічная; МІРЕР В. Î. —Хіо.\р; 
гічпая клініка: П.\ЎТ.\Ў М — клін. Вуха, гфрла і носа: П.\КРОЎСКІ
B. А,—Акушорска—Гінэколёгічная: ГІАПОЎ К. Т— Даіцячая клініка: 
РАФІЛЬЗОН Р. Р.—Акушорска—Гінэколёгічная; РОЗЭНТАЛЬ 0. К. 
—вожпа ' Венэрычная; СІТЭРМАН Л. Я.—Тэрапэўтычная клініка; 
СЬЛЯПЯН М. Ф.—Йэрвовая клініка; САЛО.МІН—1’эрапэўтычная клі- 
ніка; ТРЭМПОВІЧ II. В.—Хірургічная клініка; ФЁДАРАВА—Е. А.— 
Нэрвовая клініка; ФЛЕКБЛЬ І.—Тэрапэўтычная; ФЭЛЬДМ.\Н Б. Р. 
—Клініка вуха, горла і носа; ХАЗАНАЎ М.—Нэрвовая клініка; Ч.\РЫ- 
ШКАВА Л.—Дзіцячая клініка; Ш.\ПІРА М,—Хіругічная клініка

У якосьці ардннатараў, працава.чі наступныя асобы: АФОНСКІ
C. А.—Нэрвовая клініка: АФОНСКІ Н. —Вушпая клініка; БАЛІЦКАЯ 
Т. —Акушорска-ГІнэколёгічная; БАБАК В. В. —Хірургічная; БАШ- 
МАКОВА С. М. —Скурна-Вэнэрычная; БАГАРАД Ф. À. Нэрвовая клі- 
ніка; БЕЛАУС Б. С. —Вочная клініка; ВЭБЭР. М. Р. —Хірургічная 
клініка; ВОЎШЫНА—Дзіцячая: ВАСІЛЕЎСКІ Н.—Тэрапэўтычная; 
ВАЛАДКОВІЧ Д.—Дзіцячая; ДЗІХЦЯР С. Р.—сацыяльнай гыгіеыы; 
ДРАГЎН Б. Е.—Хірургічная клініка; ЖУРАЎСК.АЯ—Хірургічная 
клініка; ІРГЕР Л. Я.—Тэрапэўтычная клініка; ІОШАР Б. М,—Нэрво- 
вая клініка; КАМІНСКІ Д. Ç  —,Boчнaя клініка; КЛЕЙНЕР Р. М־-,
Тэрапэўтычная кл.; КАЛІТОЎСКІ Е. Ф.—Нэрвовая кл.; КОРЗУН П. 1. 
—Хірургічная; КАЦЭНБОГЕН Г. 3 .—Акушорска—Гінэкол.; КУТО- 
УСКІ-СТАРЫНСКІ — Тэрапэўтычная клін; ЛУЦКЕВІЧ—Тэрапэўт.; 
КУЛЕША 0. С.—Тэрапэўтычн.; ЛІПЕЦ 1. Î —Тэрапзўтычная клініка; 
ЛОСЯУ II. А.-Вочная; ЛЕВІН 3. С.—Дзіцячая; ‘М.\ЗЭЛЬ С. І.—
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А. I —Скурна-Вэнэрычная клін.; НЕЙФАХ Я. Я.—Тэрапэутычная кл1- 
йіка: І1РАТУСЕВ1Ч Б А,—Тэрапэўтычная клін.;ПРАТУСЕВ1Ч М. А. • 
—Акушорска Гін. клін; ПАЛЯНСКІС. М .-Вушная клініка: СЬЛЯПЯН 
Б. В.—Вочная клініка; САРОКА М. І.—Хірургічная клініка; СЛУЦКАЯ ' 
X. М.— ІІсыхІятрычная клініка; СЬМІРНОЎ А. А.—ІІсыхіятрычная 
клініка: РАСКІНА P. І.—Псыхіятрычная клініка; ФРЬІДЛЯНД Е־ Л.
—Дзіцячая клініка; УРГІН М. С.—Тэрапэўтычная клініка: ХУДЗЯ- 
КОВА К. П.—Акушорска-Пнэколвгічйая кл.; ЦІІІІКІН Б. М.—Хірургі- 
чная клініка; ЦЫРК1Н С. М.—Акушерская клін.

Склад ардынатараў і асыстэнтаў на Мэдфаку мяняўся ў залеж- 
насьці ад сканчяньня і стажа.

Пры Мэдыцынскім факультэцв існавалі навукова-дапаможныя 
ўстановы, якія былі павінны здавальняць ііатрэбы факультэту. Да 
гэтых устаноў адпосіліся: Інстытут нарыальнай Апатоміі Дырэкту) 
—С. ЛЯБЙДКІН, Інстытут ГІатолёгічнаіі анатрміі—Дырэктар І.ЦДТОЎ, 
інстытутфізыолёгіі—Дырэктар Л. П. РО.З.АН.АЎ, Інстілтут Нарьіальнаі( 
Анатоміі—Дыр II. А. М.\ЎР.АДЗІЛД ЗІ, Інстытут. Рэнтгэналёгіі—Заг. 
С. М. ЛІЎІІІЬГЦ, Ійстытутт Біолёгічнаіі Хэміі—Дыр. А. П. БЯСТУ- 
Ж.АЎ, Інстытут фармакалёгіі—Дырэктар А. П.БЯСТУЖ.\Ў, Інстытут 
Мікрабіолёгіі—Дыр. Б.Я. ЭЛЬБЕРТ,. Інстытут Экспэрыыэнтальйкіі 
гыгіены—Дырэктар Б. Я. ЭЛ^БЕРТ, Інстытут Сацыяльнай Гыгіены — 
Загадчык—Б.Л.РСУКОЎ, Клініка Нэрвовых хвароб—Дырэктар М. Б. 
КРОЛЬ, клініка Скурна—Вэнэрычных хвароб—Дырэктар В. 10. МР.АН- 
ГОВІУС, клініка Акушорска-Гшэколёгічйая— ,Льр. W. Л. ВЫДРЫІІ, 
1-ая Тэрапэўтычная клініка—Дыр^ С. М. МЕЛКІХ, L ая Т6ра1:?ўль- 
чная клініка—Дырэкта Ф. А. r.׳\ÿCMAH, 1-ая Хірургічная клініка— 
Дыр. С.. М. РУБ.\1й0Ў, 2-яя Хірургічная клініка—Дыр. .\1. П. САК.\- 
ЛОУСКІ, К.чініка Дзіця'іых Хвароб—Дырэктар В. .\. ЛЯОНАЎ, ПсыхІ- 
ятрычная клініка -Дыр. .\. К ЛЕІ1Ц, Вочная клійіка—Дырэктар 
G. Д. КАМІНСІСІ, клініка хвароб Bvxa, Горла і Носа—Дырэктар 
С. М. БУРАК.

У со гэтыя навуковыя ўстановы, пя гледзячы на тое, што яны 
яшчэ ня поўнасьцю абсталяваны, сьведчаць аб росьце Мэдыцыискага 
факультэту.

Мэдыцынскі факультт меў ужо 3 выпуск! дактароў—першы 
зборны I два выпуск! студэнтаў, якія вуч .'ліся ва унівэрсытэце 
3 1-га курсу. .Агульныя водзывы аб 1х працы сьведчаць аб тым, 
што яны атрымалі ва Ўн-це добрую падрыхтоўку.
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14. Рабочы факультэт.

Рабочы факультэт быу першым факультэтам, які быў адчынены 
пры Ўнівэрсытэце. Тэта зусім зразумела. Рабочы факультэт быў па- 
вінен даць маяглівасьць працоўны.ч масам атрымаць сярэднюю аду- 
кацыю, каб потым мець маіклівасьць працаваць у вышэйшых уста- 
новах. Рабочы факультэт павінен быў даць Ун-ту той самы сацы- 
яльны склад, як! зьяўляўся неабходным для Ўнівэрсытэту. Нсршыя 
гады Рабочага факультэту был! вельмі цяжкімі, дзякуючы адсут- 
насьц! сродкаў, ела потым, кал! Ўнівэрсытэт стаў мець сталы бюд- 
жэт, дык I Рабочы факультэт атрымаў значныя сродк!, што дало 
яму мажлівасьць арганізаваць габінэты ! лябараторыі і паставіць 
выкладаньне на адпаведную в{!1шыню.



Cna‘mtKy начале факультету ў црацягу 4 год стаяў В. П. Тэпій, 
а потым С. 3. С 10НІМ, мвсца якого ў каицы навучальнага 1926-27 го- 
ду заняў М. Т. Лойка. Дзякуючы энэргіі ўсіх Загадчыкаў факуль- 
тэту, апошні прыііяў тую форуу, якую ён мае ў сучасны момант і 
карыстаецаа адпаведнай высокай рэпутацыяй. Дэканат Рабфаку за- 
гадваў усёю працаю на факультэцв І ставіў на абгаварэньне ўсе 
тыя пэдагагічныя I мэтадычиия аытаньні, якія высоўваліся на пер- 
шы плян акаддмічным жмцьцём.

Для Дэканату Рабфаку таксама мела вялікае значэньне пытань- 
не аб ыэтадах выкладаньня. Ввльмі ўважлівае вывучэньне гэтага 
пытаньня прымусіла Дэканат перайсьці на лябараторна-групавы 
ыэтад, што было магчыма, дзякуючы добраму абсталяваньню габінэ- 
таў і лябараторый Трэба скаэаць, што тэты мэтад дау свае значныя
ВЫНІКІ.

Адначасна Дэканат Рабочага факультэту прымаў меры да пе- 
раводу выкладаньня на беларускую ыову. У гэтай галіне зроблена 
ўсё. Рабочы факультэт працуе на бвларускан мове. 3  другога боку 
иеабходна даць працоўным яўрэям мажлівасьць вучыцці на яўрэй- 
скай мове, прымусіла Дэканат адчыніць яўрэйскае аддзяленьне.

lia рабочыы факультэце Існуюць лябараторыі; Прыродазнаўчая, 
Фізычны габінэт, Хімічны габінэт, a таксама і габінэты па іншым 
прадметам, дзякуючы якім зьяўлялася мажлівасьцьшырокай настаноў- 
кі заняткаў па Дальтон-пляну. Акрам^гэтага, на Рабфаку вывучала- 
ся нямецкая мова і існавалі розныя гурткі: Мастацкі, Харавы, Спар- 
тыўны, Музычны, Літаратурны. Пры Рабфаку была і майстэрня, якая 
абслугоўвала натрэбы факультэту.
Рабфак зрабіў ужо некалькі выпускаў. Частка скончыўшых рабфак 
была камандыраванаў Індустрыяльныя ВНУ; другая частка паступіла 
ў ВНУ БССР. У сучасны момант перглядаюцца пляны Рабфаку 3 
той мэтай, каб Рабочы факультет выключна абслугоўваў патрэбы 
ВНУ БССР.

У сучасны момант наступныя асобы працуюць, у якасьці на- 
стаўнікаў, лябарантаў Рабочага факультэту.

-  и -

15. Дзяржаўная бібліатэка.
3 заенаваньнем Уяівэрсытэту быў закладзены фундаыэнт біблі- 

атэкі Ўнівэрсытэту, якая адначасна была абвешчана Бібліатэкай 
Дзяржаўнай. У працягу 5 год Б-ка эначна вырасла. Бібліатэка, я к 
рэопубліканскі ккіігазбор, атрымлівае абавязковы экзэмпляр вы- 
даньняў РСФСР і УССР. Цэлы шэраг бібліотэк быў куплены Б-кай. 
Б-ка мела маяслівасьць уступіць у абмен 3 рознымі бібліатэчнымі 
ўстановамі. Для гэтага пры Бібліатэцы маецца асобны абменны фонд. 
Адпушчаныя сродкі далі мажлівасьць добра паставіць выпіску за- 
мсжных часопісаў па спэцыяльнасьцям, і 3 гэтага боку Б-ка такса- 
ма забясьиечана. I выпіска замежнай літаратуры пастаўлена таксама 
здавальняючым чынам. Магчымасьць купляць кнігі з^ дзяржаўнага 
фонду ў Ленінградзо значна папоўніла бібліатэку Ўа-ту. Розныя 
навуковыя ўстановы РСФСР і УССР прыслалі ў  Б-ку свае вы^ань- 
ні. В-ка ўарасла і замацавалася. Дзякуючы гэтаму, Праўленьнем Ун-ту 
было пастаўлена пытаньно аб выдзяленьні Б-кі ў  самастойную на- 
вуковую адзінку. Гэты праэкт быў спатканы Наркамаоьветы ўважлі- 
ва, 1 Бібліатэка, на падставо дэкрэту Санету Народных Камісараў 
1ÎCCP, пачынаючы 3 1926-27 навучальнага году стала самастойнай 
адзінкай, але, згодна статуту, Дзярясаўная Бібліатэка зьяўляецца
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адначасна фундаыэнтальнай бібліатэкай Ун-ту, На чале Б-к1 стаЩь 
старшыня. Пры Б-цы JcHye Савет, у склад якога ўваходзяць прад- 
стаўнікі Вышэйшых Навучальных Устаноў -І Н, К. Асьввты. Дырэк- 
тирам Б-КІ быў назначаны Я, Б. СІМАНОУСКІ, як1 ў працягу б год 
3 вялікай энэргіяй арганізаваў Бібліатэку. У сучасны моыант у Б-цы 
маецца явыш 3.000 тамоў і адчуваецца нвдахоп у будынку.

І й  —}

С Ь П I С А к
Настаўнікаў, лябарантаў рабочага факультэту Беларускага Дзяржяўнага 

Унівэрсытэту.
на 1927—1928 вуяэбны год, 

Прыродазнаўства.
I і II к .  Р а ж д іе с ь ц ы е н с й І  А . N.

ПІнуо М. I.
В ы а о е і іч  М. I.

Фізіка.
II к . П аўдю нев іч  У, В .

I l l  к .  П эвеп N. Я .
К о ха и о и а я  Г . I

Хэмій.
ו ו ו  и . И у ге аь  Р .  А .

Нямецкдя мова,
II I III к . П ецоаьд Г .  Э.

I к . Р у б ц о в а  А . А .

Вайсковыя прадметы,
I I II к . П я тр о ў  М. N .

Матэматыка.
I к . К о х а и о к !  Б . I.

С а гадо а іч  Г . Н . (я у р . ад .)

II к . Г а д ы ц н і— Ц ы ір к а  К. N . 
ІВІЦКІ N . В .

Д ы д ы р к а  У. К. 
А яўнов іч  Б . А.

I l l  к.

Чарчэньне.
mill к . Б а р ы ш й ік в ў  А. Т . 

Лябаранты.
Н іо вн б а ум  Ю. I. 
В адасва іч  М. I. 
Бвранен< 'аў М. Г . 
К у х а т а

Беларуская мова.
I к . Б ін д аю к  П. N .

Х о и а  Ў. I. (я у р . ад .)

II к . С а м к о в іч  I. К.
Х о м а  Ў. I.

I l l  к . П р атао эв іч  I. I.

Расейская мова.
I к. Н ікодьон і А . N .

Ф адьков іч  К. Я . (я у р . ад .)

II к . Н інодьой і А . N .
С Ім анов іч  Г . Д.

III к . З а м о ц ін  I. I.
Т9ПІН Б. П.

Яўрэйская мова.
I к . Ц арт

Палітграмата.
I к . К а ган  Л. I.

У І6Н ІН І3М .

II к . К у ге а ь  Р . Е .
Н Ісембаум  Ю. I.

Паліт-эканомія.
I l l  к . Б аканаЎ  N . П.

Пстор. клясав. барацьбы.
I I I  III к . Г ер ч ы к а Ў  I. В.

К а м ен о к і А . Д

Географія.
II к . Л айка  N . Т .

N aao flÿ  Я  I.

I к . Ш н хяеў  N . П.
Х а н у т а ў  Э. N . (я у р . ад )
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Музычны гуртой.
Б ы к а ў  П. Я.

Літаратурны гурток.
П р а та с в з іч  I. I.

Прэпаратары.
Ш а ў ко ў .

Зэгадчык майстэрні.
Ф а л ь к о ііч  К . 0 .

Графічн. гамат. (рысав.) 
I к . Ш хан аў  Й. Г .

Мастацні гурток.
Ц іх а н а ў  К. Г .

Харавы гурток.
Л еўчанка  Ф . Г.

Спартыўны гурток.
Т а й ц  Ю.



Праф. М. Б. КРОЛЬ

Першыя крокі па арганізадыі мэдфаку Б. Дз. У. 
(Успаміны).

у  сярэдзіне яшіўня 1920 г, 
я атрымаў запрашэвьне ўдзельні- 
чаць у асобнай камісіі пры Н. К 
Асьввце Ў Маскве па арганізацыі 
Ў Менску Ўпівэрсытэту. У гэтай 
камісіі прымаў актыўны ўдзел 
п_раф. Л.С. Мінорякогапа справя- 
длівасьці трэба лічыць духоўным 
бацькам Мэдфак у Б.Дз. У. Л. С.
Мінор даводзіў у к-сі1 ^неабход- 
насьць арганізацыі ў першую 
чаргу ״разрешенного состава ыед■ 
факультета“ 3 прадстаўнікоў вая;- 
нейшых дысцыплін 3 тым, ]каб 3 
падобнага ядра арганічна разьві- 
ваўся ўжо і ўвесь факультэт;
Прынцып гэты хоць 1 быў ухвален 
к-сіяй, але ажыцьцяўленьня не 
атрымаў ні тады, н1 ў будучым.
3 мэдыкаў, апрача Л. С. Мінора 
і мяне ў падрыхтоўчых арганіза- 
цыйных кронах прымаў удзел 
толькі яшчэ маскоўскі іірыват 
доцэнт інтэрністы М. С. Давы-
даў. Факультэт־жа будаваўся нв концэнтрычна, а, калі можна так 
сказаць, эксцэнтрычна зьнізу ў  верх 3 першага курсу.

У кастрьічніку пытаньне настолькі стала назраваць, што было
вырашана адправіць к-сію ў Менск для высьвятленьня на месцы ўсіх 
магчымасьцяй. Павздка адбылася ў канцы 1920 г. У ёй удзельнічаў, 
стаўшы ў дальейшым рэктарам Б. Дз. У., профэсар В. /. Пічэта, 
этнограф Н. А. Янчук, зоотэхнік А. А. Колон тар, зоолёг Н. М. Куле■ 
гіц, антрополёг• А. А. Барзоў, гісторык Ф. Ф. Турук, хэмікі А. М. 
'Беркенгейм і Вейцман і мэдыкі Л. С. Мінор, Я 1 Л. С. Мінор дастаў у 
тав. Ларына ״міжнародны“ вагон, у якім камісія 2в.сьаежня.адбыла 
на першыя разьведкі па рэалізацыі даўнішняй Ідэі Беларускага 
Ўнівэрсытэту, атрымаўшай сваё ажыцьцяўленьне толькі пры Савец- 
кай ўладзе.

У Менску нас зьдзівілі руіны будынкаў, спаленых палякамі пры 
адступленьні. Усё сьведчыла аб тым, што ыы знаходзімся ў ынога- 
пацярпеўшай пагранічнай паласе, якая служыла арэнай нерасрэдных 
раенных дзеяньняў.

Праф. М. Б. Кроль
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'Многашыльдаўбылояшчэ на польскаіі ыове, дзе-ні-лзв і наняыец- 
кай ыове, як 1 назвы вуліц. Адчувалася энэргічная 1 ўпартая арга- 
нізацыйная праца па ўкараненьні 1 ўзмацненьні прынцыпаў Савец- 
кай ўлады. Пасьля недахопу прадуктаў у Маскве нас зьдзівіла вя- 
лікая колькасьць эапаоа$  ̂ у Менску, якая прывозілася сялянамі на 
рынкі (Троіцкі, цяперашнюю плошчу Парыскай Камуны)» і якой ган• 
длявалі і мясцовыя краынікі. Некаторая частка нашай эыэргіі і на- 
шага часу трацілася на закупкі такіх смачных прыпасаў, як крупы, 
фасоля і ІНШ.

Мясцовыя органы, кіраўнічыя, партыйны 1 прафэсыянальныя 
спаткалі нас вельыі ветліва. Адразу адчулася большая бадзёрасьць 
лзякуючы іх адносінам да ідэі ўнівэрсытэту і мы сталі пэўнымі, што 
справа 3 мёртвай точкі будзе зьдзьвінута. Да прыезду нашай к-сіі 
мясцовая ״унівврсытэцкая״ к-сія пад старшынствам, быўшага тады 
наркаыздравам д-ра С. Д. Каыінскага, цяпер прафэсара ўнівэрсытэту 
яшчэ не пачынала канкрэтных крокаў па будове ўнівэрсытэту і на 
суыеснай нарадзе пад старшынствам С. Д. Камінскага было вырашана 
разьбіцца на асобныя падкамісіі, якія сталі рыскаць па гораду ў 
шуканьнях падыходзячых памяшканьняў для факультэтаў.

Для асноўнага аддзяленьня мэд. фак. быў знойдзвн вялікі бу- 
дынак б. духоўнай сэмінарыі, дзе цяпер зьмяшчаецца аб'яднаная 
вайсковая школа. Там апрача хэмічных лябараторый, габінэту фізыкі 
і ІН Ш . устаноў прыродазнаўчага факультету, маглі зьмясьціцца і 
інстытуты фізыолёгіі, гістолёгіі 1 агульнай паталёгіі. Для анатаміч- 
нага тэатру мною быў намечаны зруйнаваны будынак фабрыкі ״Нік- 
торыя“. 3  прычыны блізкасьці яго да 1-ай Сав. б-цы і да б. реаль- 
най школы Хайкіна, дзе цяпер Комуністычны Ўнівэрсытэт і дзе мне 
здавалася зручным зьмясьціць пропадэўтычныя клінікі 3 курсу. Бу- 
дннак гэты ў далейшым павінвн быў перайсьці да кафэдры паталё- 
іічнай анатоміі. Для клінік хірургічнай і тэрапэўтычнай ў курсу 
здаліся мне найбольш падыходзячымі—прасторныя і сьветлыя залі 
б. гімназіі Фальковіча, дзе цяпер зьмяшчаецца рабочы факультет. 
Пад гіныколёгічную клініку быў адведзены галоўны будынак 2־ой 
сав. б־цы, пад нервовую—будынак б. грамадзкага клюбу, пад дзіця- 
чую—дзіцячая бальніца. У 1־ай сав. бальніцы намечаны былі спе- 
цыяльння клінікі для хвароб вока, вуха, носа і горла, скураных і 
агульная поліклініка. Для клінік 5 курсу памяшканьняў намечана 
ня было. Усё разьмешчанае разглядалася намі, як часовае. Найбольш 
падыходзячым месцам для пабудовы клінічнага гарадку нам здава- 
лася памяшканьне б. вайсковага шпіталю, узарванае белапалякамі 
пры адступленьні. Нашы праекты адносна медфаку і другіх факуль- 
тзтаў былі ухвалены і ў пачатку студзвня ״Маскоўская к-сія пра- 
фесароў“ выехала 3 Менску 3 упзўненасьцю, што справа пу'шчана 
на рейкі. Толькі-б сродкі, толькі-б знайшліся навуковыя дзеячы, згод- 
ныя на пераезд для працы пры цяжкіх умовах першага часу.

Пачатак 1921 г  быў вельмі трывожным для асоб зацікаўленых 
у ажыцьцяўленьні Ўніверсытету ў Менску. У некаторых установах, 
асабліва Вайскова-Санітарных, узьніклі сумненьні ў метазгоднасьці 
двух мед. факультатаў у галоднай краіне. Вага, здавалася, схілялася 
на карысьць Смаленску. Усё было ўзьнята наногі. I, бязумоўна, не 
мая дакладная запіска. не запіска Л. С. Мінора, 3 абаснаваньнем не- 
абходнасьці мвд. фак. у Мвнску—адыгралі ролю у жаданым выра- 
швньві пытаньня, а матывы больш ск.чаданыя, палітычныя і еконо- 
мічныя. Бяспречяа, крайняя напружанасьць сіл і сродкаў, патрача- 
цых на закладку Б. Дз. У., цалкам спраўдзілася ў далейшым. Треба
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падкрэсьліць, што ніколі арганізатарамі Б. Дз. У. пытаньне ня ста- 
вілася альтэреатыўна: Мвнск, а не Смалонск. Заўжды гаварылася; 
ня толькі Смаленск, але і Менск.

У той час у Маскве дзейнічала рабочая камісія па аргаяізацыі 
Б. Дз. У. при часовым Праўленьні Ўн-ту, якая складалася 3 тав. 
Гринберга, В. I. Шчэты Ф. Турука, К-с1я вяла перагаворы 3 
кандидатам! на кафэдры У־ту. На нарядах 22 1 29 сакавіка 1921 г. 
над старшынствам В. I. Шчэты был! приняты вучэбпыя пляны мэд- 
факу выпрацаванння М. Б. Кролем, Л. С. Мінорам ! П. I. Карузіным. 
Удзел у ІХ абгаварваньн! прымаў ! М. С. Давыдаў, намечаны для 
ўнутранай клінікі, але так ! не пераехаўшы ў Менск.

У красав!ку 1921 г. выехала ў Мвнск другая к-с!я, у якой ад 
мэдыкаў удзельнічаў толькі я. У Менску мы знайшл! частку наме- 
чаных будынкаў занятым!. Так, будынак б. духоўнай сэмінары! быў 
пераданы вайсковаму водамству, нафабрыцы б. ״В!кторыя“ разьмясь- 
цілася нейкая сьлясарная майстурня. К—с1я яшчэ раз дакладна вы- 
вучала ўсе магчымасьці, кансультавала інжэнэраў ! прадстав!ла дак- 
ладную зап!ску 3 перачнем ус!х мер, неабходных для стварэньня 
факультэтаў.

17 красавіка 1921 г. адбылася пад старшынствам А. Г. Чарвя- 
кова ״элучаная наряда прадстаўнікоў Саўнаркому ! Прэзыдыўму 
ЦБК (т. т. Чарвякоў ! Адамовіч), прадстаўнікоў часовага Праўлвньня 
Б. Дз. У. (Ф. Ф. Турук); Маскоўскай к-с!! прафэсароў (Калантар, 

М. Беркенгейм, Таль 1 Кроль) ! мвнскай пяцёрк! па арганізацыі 
Б. Дз. У (т. Кюсэ)״. У пасяджэньн! ўдзельнічал! т. т. Кнорын (старш. 
Ц Б. Кампарты! Бел.), Каранвўск! (зам. Иаркамасьветы Бел.), Іргер 
(.заг. арг.-гасп. част. Б. Дз. У.), Рудэрман (прадст. Прафеаюзаў), 
Земец (заг. палітасьветы). На гэтым пасяджэньн! .канстатавал! важ- 
насьць працы, праробленай часовым ІІраўленанем ! к-с1яй прафэса- 
роў ! принял! пастаноўку справы за правільную“. Было вырашана 
перадаць Наркамасьвеце 1 Б. Дз. У. усе вышэй перал!чаныя будынк!, 
усе три б-цы, а таксама будынк! б. Менскага вайсковага шп!талю, 3 
належачым! вучасткам! зямлі, саўхоз Лошыца ! 2000 дзесящн лесу 
б. Ваньковіча. Ухвал!л! зараз жа прыступіць да адчыненьня факуль• 
тэтаў рабочага, грамадзкага, мэдыцынскага I прыродазнаўчага. Быў 
приняты яшчэ рад практичных рашэпьняў а(5 арганізацы! канца- 
лярска-тэхн!чиага органу, аб выбраньп! 1. I. Мэтліна кіраўніком спра- 
вам! менскай к-с1!, аб палепшаньш быту прафэсароў ! г. д.

На друг! дзень адбылася пастанова прэзыдыуму ЦВК, якая заць- 
вердз!ла пастановы аб адчыненьн! Унівэрсытату, аб перадачы яму 
ўс!х вышэй пералічаных будынкаў, аб узьняцьц! хадайніцтва перад 
У радам РСФСР, аб асыгнаваньн! залатога фонду для замежных па- 
купак ! г. д. У гэты-ж дзень адбылася ״широкая аб'яднаная наряда 
арган!зацыйнай пяцёрк!, прадстаўнікоў часовага Праўленьня ! к-сИ 
прафэсароў сумесна 3 прадстаўнікам! розных ведамств ! спэцыяль- 
насьцяй“.

Кал! мы ехал! ў Маскву, ус!м нам было ясна, што ўнівэрсытэт 
будзе адчынены не пазьней восен!. Ужо ў ма! быў начаты приём 
заяў ад жадаючых уступіць ва Ўн!вэрсытэт. Нарэшце, 8 л!пеня 1921 
году Калегіяй Н. Асьветы Беларуси было назначана Праўленьне 
Б. Дз., У. у складзе рэктара В. L Шчэты, В. М. Ігнатоўскага, М. Л. 
Фрумкінай І Ф. Ф. Турука, б-ае мвсца студэнта часова пак!нута ва- 
кантным.
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19 верасьня 1921 г. Дзяржаўным Навуковым Саветам у Маскве 
былі зацьверджаны першымі прафэсарамі мэдыцынскага факультэту 
Б. Дз. У: 1) Н. Н. Андрэяў иа кафэдры фізыкі; 2) Б. М. Бэркенгэйм 
па ХЭЫІІ; 3) М. Б. Кроль па кафэдры нэрвовых хвароб; 4) В. В. Ля- 
пёшкін па батаніцы і 5) А. А. Калужскі па ка^дры  агульнага зем- 
ляробства. Апрача таго, цяпер пакойны А. А. Лунц—часова замяш- 
чаў кафэдру гісталёгіі.

У наступны раз я прыехаў у Менск у канцы верасьня, калі ўжо 
закончана была праца па прыёму студэнтаў і належала пакласьці 
пачатак вучэбных ааняткаў. Над маіы старшынстваы у якасьці часа- 
вага дэкану ыадбываліся першыя паседжаньні малалічбнага мэд- 
факу. 30 кастрпчніка 1921 г. адбыўоя першы ўрачысты акт унівэрсы- 
тэту, на ЯКІМ рысутнічалі сябры Ўрадў на чале, 3 А. Г. Чарвяковым 
прадстаўнікі партыйиых, прафэсыяиальных арганізацый, пры кала- 
сальным наплыве публікі 1 студэнтаў. Былі сказаны дзьвв актавыя 
прамовы І прывітаньні; праф. Салаўёвым ״аб сучасных плянах пэда- 
гагічнай навукі“ і мною на тэму ״Мысьленьне і ыова“ (надрук. у I 
томе ״Труды Б. Г. У.“, І амаль поўнасьцю перадрукаваны ў .Психоло- 
гической хрестоматии“ выд. проф. Карнілавым 1927 г.).

На другі дзень пачаліся вучэбныя занятк! на мэд, фак. Апрача 
пералічаных прафэсароў быў запрошаны выкладчык зоолёгИ на 
пэдаг. фак. Фядзюшын. Кафэдра анатоыіі заставалася вольнай. Прыяж- 
жаў для чытаньня курсу проф. К. Карузін 3 Масквы. Практычныя за- 
НЯТКІ ввў, І паставіў іх на належную вышыию, запрошаны прозэкта- 
рам д-р I. М. Перэльман, энэргіі 1 працаздольнасьці якога факуль- 
тэт абавязан вельмі многім.

Калі ўспомніць гэроічны пэрыяд, які разам 3 усім унівэрсытэтам 
тады перажываў мэдфак., нельга ня схіліцца перад усімі тым, хто 
тут жыў і працаваў, творачы вялікую культурную справу пры са- 
мых няспрыяючых умовах. Праўда, і ў другіх частках нашага Саюзу 
ў той час умовы ня былі больш спрыяючымі. Алв тут, у Менску, 
існавалі яшчэ спрэчкі аб тым, ці выйдзе што нвбудзь, ці зацьверд- 
зіцца факультэт, ці заваюе ён становішча, ці спраўдзігіь ён даверые, 
надзеі, якія быліўскладзены на яго сапраўднымі тварцамі, працоў- 
нымі масамі Беларусі, якія нічога не шкадавалі для яго стварэньня. 
Усякі дробны посьпех быў радаснай зьявай. Калекцыі Фядзюшына, 
хэмічныя вынаходкі Бэркенгейма—вось чым жыў тады мэд. фак. 
Нельга не падкресьліць вялікіх заслуг і першага рэктара В. 1. П1■ 
чэты перад мэдфакам. Выключнай зьяўляецца і дапамога, якую аказ- 
валі студэнты I іх прадстаўнікі ў  будове ўнівэрсытэту.

Справядлівасьць патрабуе сказаць, што не ўва ўсіх хапала выт- 
рыманасьці і цяраеньня. Некаторыя, як д-р Вэйцман, 3 першых-яга 
дзён апынуліся на тым баку мяжы. Быў адзін прафэсар, які 3 пер- 
шых-жа дзён прадвяшчаў бліжэйшую гібель мэдфаку і ўнівэрсытэту, 
наогул, і адгаварываў другіх ад пераезду ў Менск. Проф. Ляпёшкін 
праз год атрымаў камандыроўку за граніцу, 3 якой не вяінуўся, 
прыняўшы кафэдру ў  Празе. Таксама многа скэпті^йых зауваг да- 
вялося пачу'ць ад мясцовых дактароў. Цяпер пакойны д-р Ліпма- 
наў, ўсімі паважавмы тагачасны старшыня ״об-ва минских врачей', 
належаў да тых ня многіх, якія 3 самага пачатку горача ўпэўніліся 
ў будучыню мэдфаку і аказываў яго першым будаўнікам самун) 
актыўуную дапамогу, як маральную, гэтак і сваёй працай.
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Ёуйпыы дэфэктам у справе арганізацыі мэдфаку зьявілаСЯ 
адсутнасьць прафэсара мэдыка, які тут-жа пераехаў־бы ў Менск I 
мог-бы стаць на чале факультэту. Кафэдра ыэрвовых хвароб мела 
адчыніцца толькі праз два гады,! пераехаць у менск выключна для 
адыіністрацыйнай працы, кінуўшы працу клінічную, я, бязмоўна, ая 
мог. Таму я тады быў дэканам тольк! фікцыйным, хоць 1 мелася 
пастанова факультету аб тым, каб адзін 3 сяброў дэканату жыў у 
Маскве, пакуль не скантруіруецца факультэт. Пасьля доўгіх просьб 
удалося ўгаварыць праф. Б. М. Бэркенгейма прыняць на сябе аба- 
вязак! дэкану. Але ўжо на наступным пасоджаньн! ён падаў у 
адстаўку. Затым некаторы час справам! факультету загадваў сэкратар 
ЯГО. Фадзюшын 1 на правах майго вамесьніка, др. I. М. Иеральман. 
У Маскве прадаўжалі падысківаць кандыдатаў для мэдыцынскіх ка- 
фздр. Таксама 1 Праўленьне ў Менску клапацілася аб працягненьні 
кандыдатаў, асабліва клініцыстаў.

У канцы студзеня 1921 г. я знаў прыехаў у Менск, дзе пад 
маім етаршынств'м адбылося факультецкае паседжаныіе, на якім 
падводзіліся вынікі выкананьня вучэбных плянаў за першае паўгод- 
аьдзе. Яны был! досыць плачэўным!, н^мальна быў выкананы плян 
тольк! па анатом!!, батан!цы ! зоолёгй. Па хэмі! ! ф!зыцы—нездаваль- 
няючы.

У мой прыезд у каицы красавіка 1022 г., я быў шчаслівы пры- 
весьц! заявы двух выдатных прадстаўн!коў Маскоўскай медыцыны 
—проф. С. М. Мелкіх, на кафедру тэрап!! ! Б. С. Вэйзбрада, на кафедру 
x!pyprü. Абое, зразумела, был! прыняты на тым-жа паседжаньн! 
іднагалосна, 3 !х перавхаў у Менск праз год С. М. Мелкі.т, як! ў 
якасьц! декану вельм! многа зраб!ў для арган!зацы! ! ўзмацненьня 
медфаку. 14 чэрвеня 1922 г. медфак абагац!ўся шарагам новых 
сяброў. Был! выбраны на кафедру ф!зык!—Е. Ё. Сіроцін, на кафед- 
ру х!рург!чнай кл!н1к! М. П. Сакалоўск!, на кафедру фармакалёіі! 
праф. Бястужаў. Надзвычайна важным треба л!чыць рашеньнв 
адчыніць 3 новым вучебным годам разам другім друкурсамтаксама ! 
трэці курс, гзтым значна паскорылася магчымасьць пераезду у 
Менск клішцыстаў. 14 червеня быў вызначан дэканам мэдфаку 
пераехаўшы ў Менск праф. М. П. Сакалоўск!, які, так!м чынам, зья- 
віўся першым дэканам мэдфаку, працаваўшым на месцы над арга- 
нізацыяй факультету.

Далейшае разьвіцьё мэдфаку !шло, бязумоўна, не па таму 
шляху, як! 3 надмерным оптым!змам ! без неабходнага вучоту срод- 
каў быў намечаны ״к-с!яй прафэсароў״. Ён !шоў шляхам «карыстоў- 
ваньня гарадзк!х больніц для клінік па прыкладу 2-га Маскоўскага 
Ун!вэрсытэту. Дзеячы факультету ўвязалі сваю працу 3 гарвыкан- 
комам 1 гарздраўаддзелам, загадчык апошн!м д-р Сьляпян 3 выкдюч- 
най прадбачл!васьцю ўлав!ў усю вял!зарную карысьць, якую пав!нна 
была атрымаць гарадзкая здраваахова да вуніі мэдфаку ! мясцовых 
лкавых устаноў. Клопатам! наркамздрава Стакоўскага, а затым 

М. П. Барсукова ! пры актыўным удзеле М. Р. Сьляпяна, мэдфаку 
ўдалося на.тадз!ць свао к.ч!н!к1 ў  гарадзкіх бальніцах. У прыватнасый, 
я, асабліва многім, абавязан М. Р. Сьляияну, а таксами ! быўшаму 
тады начкамхоза тав. Карпу за наладжваньне иервовай кл!н!к!, якая 
была закончана тольк! ў 1924 г., кал! я ! здолвў канчаткова перася- 
л!цца Ў Менск.
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Адрыўкі 3 успамінаў і думкі
Бел. Дзярж. Унівэроытэт— 

адзін 3 важнейшых помеікаў 
Кастрычніка на Беларусі.

Унівэрсытэт наш отварыўся 
на 4-м годзе Савецкай уладьг, 
але гэта быў толькі 1-шы год 
існаваньня вольнай Савецкаіі 
Беларусі.

Калі яшчэ краватачылі ра- 
ны вайны і акупацыі, урад 
Б.С С.Р. прыступіў да стварэ- 
ньня ўнівэрсытэту.

Думка аб унівэрсытэце зда- 
валася многім на агульным фо- 
не нішчаты, разрухі і культур• 
наё адсталасьці нашай рэ- 
спублікі—ўтапічнай, неажыць* 
цявімай...

Хто не проэктаваў у свой 
час Унівэрсытэту ÿ Менску?

Аб тым, што .Северо-Запа- 
дному краю״ патрэбна вышэй- 

Праф. с. я. Вааьфсон щ ^ д  школа ״шаыкалі“ ста-
рычкі 3 цэнзапйх гарадзкіх дум..

.\б тым-яса бескарысна гаварылі ״самоопределявшиеся“ волею 
Сталыпіна куцыя земствы краю!

Аб тым-жа ״подумывала“ акупацыйная ўлада, Гэтафактаб якім 
варта напомніць: улада арганізаванага бандытызыу, улада шомпала 
I дэфэнзывы даруча.ла шаноўным спэцыялістым ад навукі складаць 
проэкты Менскага Ўнівэрсытэту... Няхай мізэрны, 3 багаслоўскім 
факультетам на чале, 3 выкладаньнем на чужой для масы польскай 
мове, але ўсё-ж Унівэрсытэт....

І толькірэволюцыя, чый руйнуючы дух ёсьць дух творчы, ства* 
рыла сапраўдны расаднік ведаў, культуры і навукі, якім зьяўля- 
ецца Беларускі Дзяржаўны Унівэрсытэт....

У дні гістарычнай гадавіны, калі падводзяцца вынікі дзесяці- 
годняй рэвалюцыйнай творчасьці на ўсіх вучастках нашага соцыя- 
лістычнага будаўніцтва, усплываюць на дууку асобныя адрывістыя 
ўспаміны 3 6 гадоў жыцьця Беларускага Унівэрсытэту.

Малепькі—чатыры квадратовых сажняў—пакой у будынку 
былой гімназіі Фальковіча, цлпвр Праўленьне будучага Ўнівэрсы- 
тэту, па рагу Магазыннай і Чырвона-армейскай вуліц...

У пакойчыку—чалавек 15 прафэсароў і выкладчыкаў, з^ т р а —30 
кастрычніка 1921 году—пачынаючага жыць Беларускага Дзяржаў• 
нага Унізэрсытэт5\



Маючыя за сабой трыдцацігадовы акадэыічіш шлях, ״маститые" 
вучоныя 1 маладыя навуковыя працаўнікі, якія толькі рыхтуюцца 
ўступіць на унівэрсытэцкую кас^дру... Ідзе першав ііаседжаньно 
Унівэрсытэцкага Оавету. У пакойчыку густа накурана. Клубы сіня- 
ватага дыму не даюць магчымасьці добра разглядзець адаін другога. 
Дым паступова расьсейьаецца і праразаюцца асобныя контуры.

Папялявая, соль 1 перац—шэвэлюра Ўладзіміра Іванавіча 
П14ЭТЫ. У. 1. гаворыць доўга 1 3 захапленьнем. Задачы Унівэрсытэту. 
Цяжкасьць працы. Характарыстык! асобных працаўнікоў. Заклікі да 
дружнай суыеснай дзейнасьці'. Нам належыць зрабіць вялікую гіста- 
рычную справу. Будзем яе сумесна тварыць...

Разгортвйсцца дыскусія, абгаварваюцца мэтадычныя пытаньні, 
уносяцца апошнія корэктывы ў вучэбны плян, канструіруюцца прад- 
метиыя К - С І І .

Дым клубіцца... Скрозь клубы дыму выдзяляецца асырыйскіы 
клінком чорная барада Д. П. Канчалаўскага. ПОбач 3 1ы, пад срэб- 
ранай пакрыўкан валасоў, жоўтавата—пяргаментііы, ужо адзначаны 
пячаткаю набліжаючайся сьмерці, твар Д. М. Мэіі'іыка. Да канца 
сёмага дзясятку год дасягнуў ён таго, аб чым марыў на зары жыць- 
ця 3 ״спазьненьнем" на 60 год атрымаў отары Мэйчык магчымасьць 
падняцца на кафэдру права, права на якую было даўно завоёвана 
яго навуковымі правам!, але якое ануліравалася забітым рэжымам. 
Мэйчык не жадаў плаціць за кафэдру рэнэгацтвам, хоць быў рэлігій• 
ным. Гавораць аб яго прадмеце. t зуоім па юнацку ўзьблісквагоць, 
здавалася, загаолыя, старчаскія вочы...

Ля вакна, y крыху зьдзьвінутай на патыліцу мяховай шапцы, у 
сінім абшурпаным, паліце, абвязаны бязьмежна даўгой шальлю— 
Уладз. Нікалаевіч Іваноўскі. Яскрава выдзяляецца яго высок!, філё- 
зофокі лоб, кал! ён гаворыць аб вучэбным пляне 1 прапануе прачы- 
таць курс гісторыі вышэйшай' адукацыі, Иэрвова жэстыкулюе 
І. Я. Герцык. Пытліва глядзіць на суседзяў Г. М, Салаўёў, і на 
губах яго зьыяіцца ледзь прыкметная іранічйая усьмешка. Густой 
плямай чарыее ״Зіноўеўская“ шэвэлюра ў самым кутку, каля печы. 
Зам. Наркамасьветы С. 3. Кацэнбогена....

У другім кутку ўыясьц!ўся так! няпрыкметиы, так! скромны, 
атулены сярэбранай сівізнай вялікі вучоны Н. А. Янчук—буйнейшы 
знаток Беларуск. літэратуры 1 выдатны этнограф. Ён паволі 1 сыстэ- 
ыатычна р<»жа тонкімі кавалачкамі ляжачую перад 1м на газэтны.у 
ліоьце каўбасу, час ад часу робячы тонкія 1 каштоўныя ваўвагі.

Ідзе дыскусія. У яв вузка—спэцыяльных пытаньнях, у яе 
маленькіх дзелавых пунктах адчуваецца, аднак, некоторая асабл!ва;1 
ўрачыстасьць, навяваемая сьвядоыасьцютаго, што заўтра ўдзелы1!кі 
дыскусіі стануць удзельн!камі будзўніцтва, вялікага культурнага 
будынку, што заутра пачнецца цяжкая будоўля...

Гадзін шэсьць падрад цягнулася першае паседжаньне першай 
Унівэрсытэцкай Рады. Нрайшло яно хутка і няпрыісметна.

Першым пачаў функцыяніраваць Факультэт Грамадзкіх Навук.
Пачатак заняткаў ва Унівэрсытэце быў назначай на 12 гадз. 

ран!цы 31 кастрычніка. 3 прычыны займаемай пасады Нам. Дэкану 
Факультэту, Я прышоў гадзінам к 10—ці ў будыаак былой рэальнай 
ш і^ ы  Хайкіна на Магазыннай (у далейшым стаўшай Унівэрсы- 
т8щ{ан) вуліцы, дае цяаер зьмяшаецца Камвуз. Над увесь факуль- 
тэт быў аддадзееы адзін толькі паверх, а ў  гэтым паверсе >/< 
памяшканьня засталося занятным чыгуначнай школай, якая ўпарта 
адмаўлялася звольніць месца унівэрсытэцкім ,акусантам“ ,ц! вый-
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Дзе üiTo 3 вашага 5'н1вэрсытэту, J ц1 будзе ён ,наогул, існаваць—яш чз 
в я л і к а в  пытаньне“ казаў мне адзін 3 адыіністратараў школы, 
а вось живую 1 наладжаную справу вы руйнуецв... Неабходнасьць 
выступаць у рол1 ״разрушителя* школа была, бязумоўна, няпры• 
еынай, але нязьбежнай.

У актавай залі я сустрэўся 3 рэктарам. У. І. самотна блукау 
па вялізарным пустым пакоі, у якім ііраз гадзіну павінна было за- 
гарэцца ўнівэрсытэцкае жыцьцв. ״Ведаеце, скора ўжопачнуць зьбі- 
рацца студэиты, а глядзіце, што робіцца״... Малюнак, сапраўды, 
быў ня 3 тых, што адухаўляюць. Перш за ўсё, актавая заля была 
зусіы... пустая. ,Як-жа быць? У прымыкаючым да залі карыдорчыку 
было навалена некалькі дзясяткаў лавак і табурэтак, дастаўленых 
напярададні 3 Наркамасьветы. будынку нікога ня было—ні служа- 
чых НІ ўборшчыкаў. У. І. сказаў. ״Трэба сьпяшацца, Давайцв, бу- 
дзем сам! наводзіць парадак*.

Мы ўзяіся ііератасківаць і растаўляць лаўкі, знайшлн невяліч• 
кі СТ0ЛІК, якізнаходзіўся ўня ўстойлівай роўнасьці 1 дапасавалі, яго 
״ да кафэдры“. Я намаляваў плякат чырвона-сінім алоўкам״ .\ўцыто- 
рыя № ! “.  Уваход у часе лекцыі забараняецца“ і наладзіў яго ля״
дзьвярэй......

Хутка пачалі зьяўляцца студенты, а крыху пазьней да адка- 
зу перапоўненай залі соценны натоўп смагла лавіў ״чаканую“ пра• 
мову Д. II. К а н ч а л о ў с к а г а  аб культуры Міжземнага мора ў 
эпоху панаваньня Риму.

Беларускі Дзяржаўны Ўнівэрсытэт радзіўся... Праўда, умовы 
яго існаваньня ў першыя месяцы был! суровым!. .\ўдыторы! нярэдка 
ўяўлялі напружана слухаючы лектара соценны натоўп, які стаяў 
між чатырох сьцен. Стаял! студэнты—адсутнічалі лаўкі, стаяў пра- 
фэсар—адсутн!чала крэсла. У галёшах, у  11ал!то, у шубах, некато- 
рыя 3 паднятым! каўвярам!.

Â ў  факультэцкай канцэлярыі пісалі ў  пальчатках ! алоўкам!: 
чарн!лы замярзалі.

Але ўн!вэрсытэт я^ыў...

Унівэрсытэт 3 першага дню быў абкружаны асабл!вым уплывам 
і спачуваньнем ураду партыі. Першыя ўн!вэрсытэцкія працаўнік! 
адчувалі гэта на кожным кроку. Ня тольк! габшэт Наркамасьветы 
У. М. І г н а т 0 ў с  K a r a ,  але ! старш. ЦВК А. Г. Ч а р в я к о в а ,  часта 
бачыл! прадстаўнікоў Ун!вэрсытэту, прыходаячых за субоыдыяй на 
арган!аацыю габ!нэту альбо набыцьцё калекцый для хэмічпай ляба- 
раторыі.

Ун!вэрсытэт быў дзяцішчам рэвалюцыі і рэвалюцыйная ўлада 
гэтага не забывала. Унівэрсытэт будавалі дружна 1 сумесна: стар- 
шыня Ц. В. К-у і факультэцкі загканц. Рэктар унівэрсытэту 1 сту- 
дэнт рабфаку... Кожпы ведаў і адчўваў, што дапамагае вялікай ! 
магутнай справе.

Адным 3 першых муляроў нашага ўнівэрсытэцкага будынку быў 
В. Г. К н 0 р ы м. Ён жыва ц1кав!ўся кожнай драбніцай, якая адносі- 
лася да ўнівэрсытэту і ня раз забягаў ён да ыяне позьняй ноччу 
перагаварыць аб тым ці іншым ун!вэрсытэцк!м ״дельце".



Мы ўгаварылі яго ўэяць чытаньне курсу па экономіцы пера- 
ходнага часу. 6 . Г. К н о р ы н  не згаджаўся аргумэнтуючы пераг- 
рузкай на пасту сэкратара парты!, аднак здаўся перад нашым на- 
ціскаы. Î 3 выключнай акуратнасьцю выконваў свае абавязк! вык- 
ладчыка...

Унівэрсытэт цёпла разьвітаўся 3 т. Кнорыным. Дэлегацыя ад 
прафэсуры адзначыла на разьвітальным паседжаньні, якое адбылося 
Ў клюбе Маркса, яго заслуг! перад ун!вэрсытатам, а В. Г. закончыў 
свой адказ узгалосам ״Няхай жыве наш ыарксыцк! Ўн!вэрсытэт!“...
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Праз тры 3 паловаю гады пасьля яго заснаваньня Ун!вэрсытэт 
пачаў выплачываць свой доўг рабочы.ч ! сялянск!м ыасам Савецкай 
Беларус!, на свой убог! бюджэт будаваўшым рэопубл!канск! навуко- 
ва-культурны цэнтр.

21 лютага 1925 году Ўнівэрсытэт выпусьціў 3 сва!х сьцен пер• 
Діых во СПЭЦЫЯЛІСТЫХ: 2в юрыстых ! 34 эканаыістых.

Да канца дайшло 14 проц. 3 паступіўшых пры заснаваньн! 
Ўнівэрсытэту на факультэт грамадзк!х навук. Тыя ўыовы, пры як!х 
узьнікаў Унівэрсытэт, рабіл! немагчымым на першых парах ня толь- 
к! клясавы, але наогул, як!-б там ня быў сур'ёзны адбор студэнцтва. 
Прыходз!лася браць той матар‘я.т, як! быў у наяўнасьці, ыатар'ял 
часта няпрыгодны для тых мэтаў, якія став!ў сабе нага ун!вэрсытэт 
3 першага-ж моманту яго ўзьнікненьня. Прыходз!лася браць тэты 
матар'ял у надзе! на тое, што Ўнівэрсытэт здолее прапусьц!ць яго 
скрозь свае гарн!ла, пераварыць яго ў св8!м катле, у  надзе! на тое, 
што жыцьцё правядзе свой суроры ! натуральны адбор. Нашы мер- 
каваньн! спраўдз!л!ся. Натуральны адбор адбыўся па ўсёй л!н!!. 
Усё тое, што было ў першым наборы чуясога рабоча-сялянскаму 
ўн!вэрсытэту, ооцыяльна няпрыгоднага для ажыцьцяўленьня тых 
мэт, ЯКІМІ задаўся Веларуск! Ўн!вэрсытэт, няўстойл!вага, няпрыгод- 
нага для сур'ёзнай акадэм!чнай працы—ўсё тэта само сабой адпала 
! зьн!кла. Тыя во, як!я дайшл! да канца, выяв!л! сябе, як цьвёрдыя 
ўііартыя працаўн!кі, як!я здолеюць спраўдз!ць сябе ! па заоьценам! 
Ун!вэрсытэту. Дзень першага выпуску быў днём ун!вэрсытэцкіх !мя- 
НІН. Тэты дзень сьведчыў аб тым, што Ўнівэрсытэт вытрымаў экза- 
мен, як! пастав!ла яму жыцьцё, што ён заваяваў сабе права на !сна- 
ваньне, што ён закончыў першы, найбольш цяжкі, арган!зацыйны 
этап свайго будаўн!цтва.

3 часу першага выпуску прайшло яшчэ два 3 паловаю гады. 
Унівэрсытэт даў Беларус! яшчэ мног!я сотн! так патрэбных ёй ира- 
цаўн!коў—дактароў, пэдагогаў, эканам!стых, юрыстых... Няма цяпер, 
амаль што на усёй тэрыторы! БССР н!воднага буйнага пункту, дзе-б 
вы не спаткаліся 3 выхадцам 3 сьцен Беларускага Ўн!вэрсытэту. 
Тысячы маладых, часта захоплсных лепшым! !мкненьням!, ўзброеных 
надзейнаю зброяю ведаў, спэцыял!стых, працуе не пакладаючы рук 
над гасиадаркай ! культурай Беларускай Савецкай Рэспубл!к!. Ун!- 
вэрсытэт горды ! шчасьл!вы сазнаваць, што тэта — яго выхаванцы, 
гэтыя лепшыя 1 перадавыя сыны масы, як!я акунул!ся ў  хвал! ве- 
даў ! сьвету... І няма цяпер мядзьвсжжага кутка ў Беларус!, дзе ня
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ведалі־б xpoï■̂ літар ״Б. Д 8, У.“, дзе сяляйскія дзяўчатЫу две мвсхач- 
ковыя хлапцы JM марылі б аб Мвнску 1 яго ўніварсытэце^ўнівэр־ . 
сытяце рабочих І сяляы.

Наш Ун1вэрсытэтт7Дзяржаўды. Тэта не ,.ярлнчок, не этыдетка, 
тэта—многазначучы 1 да многагаабавязваючы факт: УнівэрсытэтДзяр-,^ 
живы пераходнага часу, Вышэйшая школа рабочае Дзярж ави, ]?эта' 
ня правіла, а коэфіцыэат, які вызначае ўвесь хардктар дзейыасьді, 
увесь зьмест, усё жыцьцё Б. Дз. У.

Нашим лепшим пажаданьнеы роднаму Ўнівэрсйтэту ў дні Ка• 
стрычнікавай Гадавіны—вера ў тое, што наотушшя гады яго існа- 
ваньня будуць даотойнымі яго першых гадоў.

Няхай расьце, пашыраецца 1 ўзмацняецца ыаш олаўац Ўыівэр- 
СИТЭТ, адвіа 3 шматлікіх помнікаў нашай вялічавай эпохі—эаохі . 
рэвалюцыйнай барацьбы, рэвалгоцыйнай перамогі 1 рэвалюцнйнай 
творчасьці рабочих мае...



Праф, М. М П ІОТУХО ВІЧ.
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Старовка ўспамінау.

П раф . М. М. П ІотуховІч .

У рйвалюцыйнай навальніцы, пад 
грукат яшчэ ня сьціхаўшых rap- 
мат грамадзянскай вайиы, швсьць 
год таму назад на Беларусі зацяп- 
лілася вогнішча асьветы—Белару- 
СКІ Дзяржаўны Ўнівэрсытэт. Вы• 
клікапы да жыцьця Вялікіы Каст- 
рычнікам, Б .Дз. У. росіўзмацняўся  
па меры таго, як расло і развіва• 
лася Ў нас рэвалгоцыйнае будаўні- 
цтва; вогнішча паступова перава- 
рача.1ася ў шугаючае полымя, якое 
зараз на далёкую адлегласьць 
алкідае ад сябе яскравыя прамень- 
н1 сьвятла І культуры. ,

У працэсе чарговай будзёнай 
працы, часам ня зусім ясна заў- 
важваюцца дасягненьн! оучаснага: 
цэгліна за цэглінай кладзецца ў  
ВЯЛІКІ будынак, але каб абхапіць 
увесь рост гэтага будыика ў 
цэлым, трэба некалькі адыйсьці назад—тады контуры будынка аб- 
рысуюцца яскравей і рэльефней.

I весь зараз, у момант Вялікага Сьвята 10-й гадавіны Кастрыч- 
н1ка, м1ма волі хочацца аягывіць цекяторыя вобразы прошлага: як 
аганькі, адзін за другім успыхіваюць у памяці гэтыя вобразы, такія 
дадёкія, адышоўшыя• ўжо ў нябыт, і адначаона такія блізкія, родныя, 
60 ўсё гэта перажыта, усё гэта калісьді хвалявалася само і хваля- 
вала друі'іх.

Жыва прадотаўляе цца знадворная абстакоўка аўдыторый ў 
першыя гады іенаваньня БДэУ і паасобкі Падаі’агічнага Факультету, 
на якім прышлося 3 самага пачатку працаваць пішучаму гэтыя 
радкі. Бедна і няпрытульна было ў гэтых аўдыторыях. Нізкія ла- 
вы, на ЯКІХ раней сядзелі вучні падгатоўчай клясы а цяпер 3 вялі- 
кай натугай для сябе ўсадясваліся барадатыя і шаноўныя дзядзькі 
студэнты; запэцканыя, даўно ня бачыушыя рамонту сьцены, часам 
слабое сьвятло сьвечкі замест эляктрычнасьці—ў  такой жабрацкай 
абстаноўцы .прыходзілася пачынаць працу. Але у  грудзёх студэнцт- 
ва і прафзоуры палыхаў бадзёры юнакацкі энтузіазм, верылася, што 
пачынаецца справа вагромністай гістарычнай важнасьці, і гэты энту- 
зіазм, гэта магутная вера ў будучыню як-то окладвалі жабрацтва 
і няпрытульнасьць энадворнай абтсаноўкі, яна як-то не заўважвалася: 
і ў аўдыторыях, часам халодных, мала пратопленых, было па свой- 
му цёпла і прытульна, 60 ў іх моцна біўся пульс сьвежай навуко- 
вай дуыкі, у Іх раздаваліся бадзёрыя і радасныя галасы працоўнаіі



моладзі, якая Кастрычнікавай Рэвалюцыяй непасрэдна ад сахі I 
варштату прызвана была ў муры Вышэйшай Навучальнай Установы.

Радасьць творчасьці, творчы ўздым прымушалі мірыцца 3 роз- 
НЫМІ недахопамі, а такіх недахопаў было на першых парах ня мала. 
Ня было, папрыклад, у  першы год існаваньня этнолёга-лінгвістыч- 
нага адзяленьня (1921-1926 акад. годзе) нават сталага раскладу лек- 
цый: большас^ць профэсуры станавілі сабой асобы, як1я прыяжджа- 
л1 3 Масквы, Сыалвнску; на долю працаўнікоў, стала жыўшых у 
Менску, выпадала замяшчаць свабодныя гадзіны, якія ўтвараліся 
пры адсутнасьці каго-небудзь 3 прыежджых. 3 гэтай прычыны наг- 
рузка мясцовых працаўнікоў была не раўнамерная: бывал! тыдні, 
калі амаль кожны дзеыь прыходзілася весьці заняткі звыш нормы.

Ня было далей навуковага абсталяваньня кафэдр. Памятаецца, 
як у 1922 г. быў адчынены габінэт беларускай мовы 1 літаратуры. 
3 Дзяржаўнай бібліатэкі был! адабраны непатрэбныя ёй дублетныя 
экземпляры, якія склалі сабой каля 100 назваў: усе кн!жк! памясь- 
ЦІЛІСЯ на 2-х невялічкіх паліцах, ! гэтыя паліцы црадстаўлял! сабой 
увесь фонд ״габ!нэта“. Ня было канца розным вастротам ! кп!нам 
скептыкаў: ״вось дык габ!нэт, адразу можна забраць увесь у  парт- 
фэль״—чуліся часам насьмешл!выя галасы некаторых студэнтаў. 
Але был! сярод 1х 1 оптымістыя, як!я л!чыл!, што 1 маленьк! кн!ж• 
ны фонд прадстаўляў сабой ужо пачатвк сур'ёзнай справы навуко- 
вага абсталяваньня кафэдры. Жыцьце паказала, што был! правы 
0ПТЫМІСТЫЯ: зараз габінэт мае каля 2.000 назваў, !м набыта нават 
шмат каштоўных выданьняў, як!я прадстаўляюць зараз б!бл!ографі- 
чную рэдкасьць, асабліва ў галіне мастацкага фольклёра.

Рэвалнщыйнае будаўніцтва перамагло скептыкаў 1 ва ўсіх ін- 
шых галінах жыцьця.

Памятаецца, асабл!вы скэптыцізм выяўлялі некагорыя асобы ў 
аднос!нах да выкладаиьня ва Ўнівэрстытэце на беларускай мове. 
Невялічкай жменцы беларуск!х працаўнікоў ־ (проф. У. М. 1ГН.\Т0У- 
СКІ, доц. Я.Ю. ЛЁСІК ! пішучы гэтыя радкі) тут сапраўды прыхо- 
дзілася быць п!аиэрам! зусім новай справы.

Белоруская мова, мова Францыска Скарыны, Вас!л!я Цяп!нскага, 
дзякуючы пол!тыцы полон!зацы! ! рус!ф1кацы!, у  працягу 2-х стаго- 
дзьдзяў паступова зьн!жалася на ступень амаль што выключив на- 
роднан сялянскай мовы; яна л!чылася ״мужыцкай* мовай. I тольк! 
Кастрычнік, прынёсшы беларускаму народу разам 3 соцыяльным 
! нацыянальнае вызваленьне, шырока расчын!ў перад гэтай ״мужыц- 
кай" мовай дзьверы Вышэйшай Навучальнай Установы. Гаворачы 
словам! нашага народнага поэта Янк! КУПАЛЫ, можна сказаць, што 
сапраўды зараз:

—  —

Беларусь на куце 
У хаце сваёй села—
Чарка мёду ў руцэ,
Наз!рае сьмела.

Але Ў першыя гады існанаваньня БДзУ моцна яшчэ давала сябе 
адчуваць улада традыцый; выкладаньне на беларускай мове разгля- 
діілася некоторым! асобамі, як кур'ёз; !м! ня мысьл!лася, як тэта мож- 
на вышэйшую навуку ў вышэйшай установе выкладаць на ״мужыц- 
кай״ мове. У аўдыторыю часта прыходз!л1 студэвты !ншых аддзяле- 
ньняў ! нават !ншых Факультэтаў тольк! дзвля таго, каб паслухаць 
як тэта можна выкладаць навуку па беларуску. Але цаотупова лед
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(!кэптыцызму таяў. Вялікую ролю ў гэтым адыгралі наладжваўшыясй 
па ініцыятыве Рэктара У. I. ШЧЭТЫ ўрачыстыя пасяджэаьні, якія 
ішсьвячаліся паасобвым беларускім поэтам і аісьменьнікам (Явка 
КУПАЛА, Якуб КО Л АС, М. БАГДАНОВ1Ч і інш). На сходах рабілі- 
ся даклады аб творчасьці пісьмепьаікаў; звычайва на 1х зьбіралася 
вагромністая маса слухачоў; заля ледзь магла ўмясьціць усіх жада- 
ючых; даклады праходзілі 3 вялікім уздыыам 1 мел1 вялізарнае зна- 
чэньые: ЯНЫ будзілі дікавасьць да беларускасьці шырокіх колаў гра- 
мадзянства. Тамашы няверныя навочна бачылі, што і ў  беларускай 
мове можна, рабіць навуковыя даклады ня горш чым у іншых мовах...

Цяпвр скэптыцызм пераможаны. На Пэдфаку зараз в0®/0 працоў- 
пых гадзін выкладаецца ў мове беларускай і і 5 0  ;у мовв яўрэйскай—״/
гэта яскравы выраз дасягненьняў, зробленых Пэдфакам у  галіне 
здаровай нацыянальнай палітыкі, якую праводзіць Савецкая ўлада 
пад кіраўніцтвам Камуністычнай Партыі.

Так ва ўспамінах аб прошласьці ІІэдфаку БДУ цьмяныя воб- 
разы паступова перамагаюцца сьветлымі, 60 ў самым жыцьці пера- 
магалі творчыя будаўнічыя сілы.

Вось чаму ўсв прадаўнікі БДУ сьвята 10-й гадавіны Кастрыч- 
ніка сустракаюць 3 пач^^цьцсм падвойвай радасьці: гэта, па першае, 
агульная радасьць савецкіх грамадзян, якія сьвяткуюць перамогу 
рэвалюцыі, 1, па-другое, гэта радасьць члена мясцовага калектыву, 
які расьце і сьпее пад сонцам Кастрычніка.



Выканбюро профсвккіый.
Думка аб утварэньні адзінага цэнтру існуючых у Б. Дз. У. 

студэнцкіх аргапізацын ўзьнікла праз год пасьля адчынвньня Ун1- 
вэрсытэту. Ды І наогул, была ыеабходнасьць дикладна азначыць 
функцыі 1 ўвязаць працу многіх існуючых у той час аргайізацый. 
Апошнімі былі на факультэтах Айадэмічныя сэкцыі, а на Мэдыцын- 
СКІМ факультэце—Экоиомсэкцыя 3 коопвратывам. Колькасьць оту- 
дэнтау паступова ўзрастала; жыцьцё магутна патрабавала шырокаі'а 
разгортвавьня політыка-асьветнай працы іарганічнай сувязі студэн- 
цтва 3 иролетарскай грамадзкасьцю. У сьнежні 1922 г. гэтая думка была 
праведзена ў жыцьцё. Студэнцтва Б. Дз. У., па прыкладу іншых 
В. Н. У—оў, пачала арганзіавацца і аб'ядпацца па профэсыяналь- 
иаму прынцыпу (да прыналежнасьці да таго ц1 іншага профсаюзу) 
у адпаведныя профсэкцыі, 3 цэнтральным органам—Выканбюро 
Профсэкцый на чале. Апрача ўзмацненьня сувязі студэнцтва 3 тым 
альбо ІНШЫМ профсаюзам, гэтым аб'яднаньнем дасягнута была су вязь 
паыіж студентам! розных факультэтаў, 60 ў  Профсэкцыі ўваходзіл! 
сябры Прафсаюзаў, незалежна ад факультэтаў, на якіх яны вучы- 
ліся. У далейшым, пачынаючы 3 1924 году, профсэкцыі пачалі пера- 
будоўвацца па вытворча—факультэцкім адзнакам, якія прывялі да 
таго, што ўсе мэдыкі знаходзіліся выключна ў профсэкцыі Мэдсан- 
труд, ІІэдфакаўцы—ў профсэкцыі Брац. Асьв. 1 г. д. У маі 1923 го- 
ду была склікана 1-ая конфэрэнцыя студэнтаў Б. Дз. У., сяброў 
нрофсэкцый, якая выдзяліла Выканбюро 1־га скліканьня. У далей- 
шым на гэтых конфэрэнцыях абмяркоўвалісярозныя пытаньні жыць- 
ця 1 працы ўнівэрсытэту 1 студэнцтва.

3 першых крокаў сваёй працы Выканбюро прыходзілася адда- 
ваць найбольшую ўвагу экономічнай працы, 3 прычыны таго, піто 
матар'яльнае становішча студэнтаў было вельмі цяжкім. Пры Выкан- 
бюро існавала 3 самага пачатку 4 аддзелы: Экономічны, ІІолітыка— 
Асьветны, Організацыйны і Акадэмічны. .\днак ў розныя пэрыяды 
праца праводзілася поўным тэмпам не ва ўсіх галінах.

Уся праца Выканбюро 3 мая па верасень 1923 году праходзіла 
пад углом зроку свайго організацыйпага афармленьня налад- 
жаньня сувязі 3 савецкімі, профсаюзнымі і грамадзкімі арганізацыямі 
і ў  падрыхтоўцы, асабліва ў экономічнай частцы, да наступнага 
1923/24 навучальнага году.

На вясновым, 1923 годзе на V Усебеларускім зьезьдзв Профсаюзаў 
Выканбюро профсэкцый прыняло актыўны ўдзел, атрымаўшы два 
мандаты, ад імя арганізаванага студэнцтва Бел. Дзярж. Унівэрсы- 
тэту. 3  восені 1923 году, вялася падрыхтоўчая праца па арганізацыі 
 Тыдня ІІролетарскаіа студэнцтва“, які праводзіўся ў сьнежні па״
Беларусі I Гомельшчыне 3 вялікім посьпехам, як ў сэньсе эконо- 
мічным, гэтак і у сэньсе разгортваньня політыка—асьветнай працы, 
прапаганды задач Б. Дз. У, як культурнага цэнтру, 1 ў сэньсе ўзмац- 
неньня сувязі студэнцтва 1 Ўнівэрсытэту 3 шырокімі рабоча-сялян- 
скімі масамі.
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Наступным буйным мерапрыеыствам Выканбюро было разьвя• 
заньне пытаньня аб Касах Узаемадапаыогі, якія іонавалі разрозь׳׳ена 
на факультэтах, бяз уставау 1 Палажэньняў. Пасьля правядзеньня 
рэгістрацыі Ў ыаштабе ўсяго ўнівэрсытэту і вырабаткі ўставаў, пала- 
жэньняў, форм і мэтадаў працы, Выканбюро склікала зноў зацьвер- 
джаных сяброў касы, на схидзв якіх было выбрана Праўленьне. 
Апошняе ў сваёй дзейнасьш па прынцыпіяльным пытаньняы кірава- 
лася ўвагамі Выканбюро. Існаваўшыя разрозьнена па факультэтах 
3 сталоўкі былі эьліты к пачатку навучальнага году ў адну. Былі 
адрэмантаваны інтэрнаты Рабфаку, Мэдфаку і Пэдфаку. Ад камхозу 
атрымалі бО пакояў. Многа ўвагі было аддадзена Выканбюро аргані- 
зацыі шавецкан майстэрні, цырульні, пральні і другіх прадпры- 
емств, зьвязаных 3 задаваленьнеы патрэб 1 камунальных паслуг сту- 
дэнтаў.

Аддаючы ўсю ўвагу экономічным іштаньням, Выканбюро, ў 
пачатку свайго існаваныія, куды слабей кіравала акадэмічнай і 
культурна-асьветнай працамі. Пры Выканбюро настўпнага скліка- 
ньня шырока разгарнулася нолітыка—асьветная праца, у выніку 
якой ўдалося прыцягнуць студэнцтва да пролетарскай грамадзка- 
сьці. І І І Т 0  ^=атычыцца акадэмічнай працы, дык яна найбольш поўна, 
бяз усякага кіраўпіцтва 3 боку Выканбюро, праводзілася на Факуль- 
тэтах, у вы*?іку чаго ў 1925/26 навучальным годзе ўтворана ліквіда- 
цыя -ЛкадэыЧнага аддзелу, 3 выключным правядзеньнем гэгай працы 
факультэцкімі органамі.

Для замацаваньня сувязі студэнцтва 3 прафсаюзамі, была склі- 
кана ў  ліпені 1923 году ў нечарговая 2 ая конфэрэнцыя ІІролетар• 
скага Студэнцтва, 3 удзелам прадстаўнікоў усіх губ. аддзелаў 
профсаюзаў, Апошняя прайшла вельмі ажыўлена і сваю мэту цал- 
кам спраўдзіла. Выканбюро 1-ага скліканьня аргапізавала ў Б. Дз. У 
Гомельскае зямлячаства.

1023-24 навучальны год паставіў перад Выканбюро ва ўсю шыр 
пытрньне аб узьняцьці грамадзкай актыўнасьці студэнтаў. 3 пры* 
чыны таго, што Ц. В. К. БеларусІ адпусьціў зьверх стыпэндыі што- 
месячную субсыдыю ў 3.000 руб., экономічнае становішча^ студэн- 
цтва зпачна палепшылася. .Адначасова Праўленьне Касы Ўзаемада- 
памогі пасьпела так разгарнуць сваю працу, што здолела абслугоў- 
ваць, галоўным чынам у э.кономічных адносінах, усё большую і 
большую колькасьць сваіх сяброў, шляхам выдачы адначасовых 
пасобій і пазык ״возвратных і безвозвратных“. ІІрофсэкцыі колькас- 
на павялічваліся, якасна ўзмацнялася сувязь 3 губ. аддзелаы і 3 
усёй прафсаюзнай масай, ўзрастала і павялічвалася матар'яльная 
дапамога 3 боку губаддзелаў саюзаў адпаведным профсэкцыям. Сва- 
ІМІ ородкаыі профсэкцыіі загадвалі па ўластнаыу мяркаваньню, 
аказваючы матар'яльную дапамогу сябром данай профсэкцыі.

Усяго ва Унівэрсытэце было 18 профсэкцыі, 3 колькасьцю 
сяброў звыш 530 чалавек 3 агульнай колькасьці 3330 студэнтаў. 3  
гэтага часу пачалася праца па ўцягваньню ў профсэкцыі студэнтаў 
3 працоўнага сялянства, якія зьяўляліся вябрамі Касы ўзаемадапа- 
могі. У лістападзе 1924 г. была склікана IV конфэрэпцыя, якая 
выбрала Выканбюро 3-га скліканьня. Лііа вырашыла пытаньне коопэ- 
рыраваньня студэнтаў на льготных умовах (скарачэньнем паявых, 
сяброўскіх і адначасовых ўзносаў) ІІадрыхтована і праведзена 
праз Саўнарком 1 Р. С. І. пытаньнв аб унясеньні у каштарыс Нар- 
камасьветы расходаў па аплаце пэўнага штату працаўнікоў Выкан- 
бюро і на культурным патрэбы. 3  гэтага часу правядзены ў закона-
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даўчым иарадку Саўнаркому дэкрэт аб летняй практыцы, на 4ap3è 
стаяла таксаыа абгаварвньни пытиньня иб мвтадах заняткаў і прын- 
цыиах праве^кі ведаў студэнтаў. Летняя практыка 3 кожным годам 
нраводзіцца усё лепііі І лепш, 60 ўсё лвпш выяўляюцца' патрэбы 
мясцовай прамйсловаоьці і гаспадаркі, і ўсё болын дакладнай робі- 
цца нраца практыкантаў, адпаведна мясцовымумовам.

дкономічнае становішча студэнцтва к восвні 24« ו г. выявілася 
ў настунныы: больш —׳ ыенш абсталяваная оталоўка адтіушчала 
штодавнна 1800 абедаў, па сабекошту 18-20 кап״ прычым, аболн вы- 
даваліся ая толькі отыпэндыятам, ал0 I тым оябрам каоы Узаема- 
дапамогі, якія молі ў іх асаблівуго патрзбу; цырульня прапушча- 
ла штодня 160 студэнтаў; бязплатна ў  пяці студэнтцкіх інтзрнатах 
знаіодзіласл да 300 студэнтаў, у большасьці стыпэндыятаў.

Разгортвалася політыка— асьветная праца. Пры Політасьвёт- 
аддзеле існавалі наступныя гурткі: мастацкі—42 чал., харавы 1 му- 
зычны — 131 чал., 3 драматычных гурткі: Беларуси!, яу'рэйскі і 
Расейскі — 130 чал.; ячэйка П. Н.—200 чал.; лектарскі колектыў— 
28 чал.; Бязбожнікаў—77 чал.; фізкультуры—70 чал. 1 гурток ״Куль- 
турная дапамога весцы* — 150 чал. АпошнІ ў  1925 годзе ўліўся ў 
Шэфвобчаства, якоё выконвала шэфства над Самахвалавіцкім раёнам 
Менскай акругі. Наступная чарговая конфэрэнцыя арганізаванага 
студэяцтва адбылася ў кастрычніку 1925 году.

Асноўнай працай Выканбюро IV окліканьня была: рэаргавізадыя 
профс-экцый па вытворча-факулі.тэцкаму прынцыпу. У выніку коль- 
касьць профоэкцыі окарацілася да 14, иричым 3 іх 10 існавлі на 
Рабочым Факультэце, 3 прычыны няяснасьці 1х будучага ўхілу. 
Найболын многалічбеннымібылі профсэкцыі: мэдсантруд—ча Мэдфаку, 
Працаасьветы—на Пэдфаку і Саўгандльслужачых—на факулыэце нра- 
ва і Гасйадаркі (б. Ф. Г. Н.) Асноўным пытаньнем у справе палеи- 
іпаныія матар'яльнага становІШча студэнцтва, апрача разгортваньня 
экономічнай працы выканбюро і касы Ўзаемадаііамоп, было на 
1924-25 навучалыіы год павялічэньне разьмэру стыпэндыі і колькась- 
ці стыпэндый —Усяго било адпушчдиа па дзяржбюддсэту ЮООстыпэн- 
дни, 3 ЯКІХ 400 Рабфаку. Разьмер стыпзнды! роўііы 12 р  ̂ у 1925-26 
навучальп. гоцзе даведзены да 17j?J311a4aTKy научаЛБйага году ста.пі 
рэгулярна выходзіць иасьценн’ыя газэты па факультэтах. Газаты, 3 
прычыны актыунага I масавага ўдзелу студэнцтва, найбольш поуна 
асьвятлял! жыцьце Ўнівэреытэту 1 был! адбіткам яго грамадзка-ака- 
дэмічнага ясыцьця.

Каса Ўзаемадапамогі 1 Палітасьветадзел поступова паглыбля- 
гоць сваю працу, удаскапальваюць ^сё больш 1 больш свае ыэтади 
на аснове воныту мінулых гадоў 1 усё  бліжэй падводзяць студэнцтва 
да жыцьця нашай акружаючай пралетарскай грамадзкасьці. Выкан- 
бюро гэтага скліканьня таксама, як ! наступных скліканьняў, нясу- 
пинна выдзьвігала перед адпаведным! савецкімі 1 грамадзкімі apra- 
нізацыямі пытаньнс ао неабходнаоьці стварэиьня студэнцкага клюбу. 
Адсутнаоьць спэцняльнага памяшканьня перашкаджае раалізацыі гэ- 
тага пытаныія ў жыцьці.

Приняты шэраг конкрэтных мер у адносінах беларусізацыі. У 
1924/25 нав, годзе апараты Выканбюро і яго адзелы на мясцох у 
сваёй працы пораіішлі выключна на беларускую мову. У 1926 годзе 
ўзмацнілася праца Краязнаўчага Таварыства, была наладжана сувяіь 
3 аб'яднаныіем ״Маладняк", Інбелкультам. БІбліатэка папоўнена бел. 
літаратурай і г. д.
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ІІалітасьветадзел праз свае сэкцыі кіраваў працай наступйых 
арганізацый; ячэйкі ПН—419 ч., МОГІР‘у-5вО  ч., Нот. 36־  ч., Авіа■ 
ХІМ—200 ч., Краязнаўчае-таварыства—75 ч., ОСО—80 4., Радыё—60 ч., 
Бязбожнік—35, Эспэшшта—36. Струнйа-Музычны гурток—82, Драм- 
гурток—80, ІЗО—25, ОіТартгурток-250, НІахматніл —110 чал. Такім 
чынаы, у актыўную політыка-асьветную працу ВНУ уцягнута 2081 
чал., што складае каля 60 проц. 3  прычыйы таго, што эконамічна- 
гаспадарчая праца да гэтага часу займала ў йрацы ўоІХ складаў 
Выканбюро амаль ш цэнтральнае меоца, Вйканбюро \ДІ Ькліканьня 
рэалізавала йытаньне аб перадачы сталрвых, разьмеркаваньне сты- 
ПЭИДЫЙ J другіх гаспадарчых функций, гаойадарчаыу аддзелу Праў- 
лвдьня Уйівэрсытвту. Другія ўстановы, якіяабслугоўваліотудэнцтва 
на началах ״самоокунаемооти“ {цырульня 1 інш.) пврададзены ў вяд- 
зеньне ІСасы Узаеыадапамогі.

К пачатку 1926-27 навуч, году праввдзена лраца па правврцы 
дзвйнасьці студэнцкіх органіаацый за ўвесь час, маючы на мэце ад- 
начасова ўдасканаліць працу 1 ўняоьці ў яа элемэнты навуковай 
арганізацыі працы. У працягу 1926 навучальнага году не аднойчы 
падымалаоя пйтаньне аб зьліцьці Быканбюро БДзУ 3 Белбюро сту- 
дэнцтва, але апошняе не адбылося, 3 нрычыны неабходнаоьці мець 
пры БДз, Уніввроытэце самаотойны, студэнцкі, кіраўнічы і аргаійза- 
цыйнк асяродак.

Апошні 1926-27 г. адзначан надзвычайаай актыўнасьцю отудэн* 
цтвв, Студвнцтва ўсё больш патрабуе ад стударганізацнй, якія ўсго 
сваю йрацу будуюць такім чынам, каб уою гэтую актыўнасьць сту- 
дэнцтва накіраваць у здаровав руоло.

.\рган13ацыйныя формы будовы паляпшаюцца. Праца Д грама- 
дзкая наі'руака рацыяналізуюцца.

Палепшаньню ыатар'яльнага становішча студэнцтва садзвйніча- 
ла разгорнутая праца па каапэрыраваньню, крэдытаваньню ўзаема- 
дапамогі. У апошнім адбыліся аранізацыйныя зьмены ў сэнсе дэ- 
цэнтралізацыі і арганізацыі саыастойных кас на факультэтах.

•\сабліва выявілася актыўнасьць, як ўсяго студанцтва, гэтак і 
студэнцкіх арганізацый ў пытаньнях навучальнага жыцьця Ўн-ту. 
Зноў была створана пры Выканбюро Акадэмкамісія.

Пранрацоўка навучальных плянаў, . нытаньні летняй практыкі, 
уздым кваліфікацыі, рацыяналізацыя навучальнага жыцьця, высоў- 
ваньне і ііадрыітоўка навуковых працаўнікоў, выданьне шэрагу над- 
ручнікаў і праграм—вось" асноўныя моманты працы акадэмкамісіі.

Мінулы год досыць выоьвятліў настррі студэнцтва, якое вытры- 
мала 3 гонарам экзамен савецкага грамадзянства. Акадэм. HHCbnaBijj-gj, 
смасьць колькасна і якасна ўзрасла.

Студэнцтва чула і сваечасова рэагіруе на ўсе зьмены ў̂! 
родных абставінах 1 солідарызуецца 3 усім пролетарыят^у, 
якога яно зьяўляецца ,  ы1״

Пролет, студ. БДзУ пераступав парог дзесяцігодзьдзя НялГкага 
Кастрычніка, уяўляючы сабой арганізаваную сілу пралетарскай 
іптэлігэнцыі, дзеяні і імкненьні якой накіраваны да барацьбы за ne- 

■ рамогу рабочей кляоы, за захаваньне і ўзмацнеаь'Ёе.'вававўоКаеі*рыч• 
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3 партыйнай прады ў Б. Дз. У.
к дзесяцігодзьлзю гадавіаы Кастрычніка, калі рабочая і сялянв 

НеларусІ побач 3 складанымі задачами клопатамі па будаўніцтву 
Савоцкай дзяржавы падводзяць вынікі сваім дасягненьням за 10 год, 
мы дэманструем некаторыя вынікі партыйнага будаўніцтва ў ыашым 
унівэрсытэце.

ЦІ трэба гаварыць асабліва шырока аб дасягненьнях, калі за 
плячыма шэсьць год працы. І якой працы—ўпартай, цяжкой, цвс- 
на зьвязанай 3 ростам 1 разьвіцьцём Ун-ту.

Ун-т вырас, ўзмацніўоя, стаў сапраўднай кузьняй пралетарскай 
ідэолёгіі, пусьціў глыбока свав веды ў гушчы беларускай рабоча-ся- 
лянскай масы.

Пройдзены шлях будаўніцтва і арганізацыі Ўнівэрсытэту быў 
нязвычайным, як нязвычаннымі былі ўмовы, у якіх разьвіраўся но- 
вы культурны асяродак на Беларусі.

Кожіш год, побач 3 агульным уздымам нашай сацыялістычыай 
гаспадаркі і ўзмацненьнеы краіны ў цэлым, узьняцьцем актыўнасьці 
рабоча сялянскіх мае, уносіў многа новага, бадзёрага і здаровага ў  
жыцьцв Беларускага дзяржаўнага Ўнівэрсытэту.

Адпаведна гэтаму, парт, колектыў—пярвічная ячэйка камуні- 
гтычн. партыі ва Ўн*це,—адпаввдная перад партыяй і пралетарыя- 
тал! у цэлым, перабуі^оўваў свав рады і працу, у  сувязі 3 агульны- 
мі задачам! і мясцовымі патрабаваньнямі.

1921-1922 г. г. Маленькія разрозьненыя групкі комуністых на 
асобных факультэтах. Усе яшчэ мала ведаюць адзін другога. Няма 
яшчэ вопыту ў  кіраўніцтве ўнівэрсытэцкай грамадзкасьцю. Няма 
яшчэ адіінага магутнага камуністычнага калектыву, які-б напраўляў 
і кіраваў ўнівэрсытэцкім жыцьцём. ІІввядомы яшчэ формы арганіза- 
цыі студэнцтва і мэтады працы. lia факультэтах, ў  прыватнасьці 
на мэдфаку, дзв парт, калектыў быў найбольш актыўішм, был! хут- 
чэй знойдзены формы ! мэтады працы, як па аклдэмічнай арганіза- 
цы!, гэтак 1 па эканам!чным ! палітычна-асьветным жыцьц!. Тэты 
вопыт к наступнаму году быў перанесены, на друг!я факультэть! ! 
першпачатковыя ячэйк! студ. арганізацый на мэдфаку был! пачат- 
кам адпаведных агальна-ўнівэрсытэцк!х арган!зацый.

1922■ 192Я г. г. Так!м-жа тэмпам, як йшло жыцьцё, расло ! шы- 
рылася будаўяіцтва нашага маладога Ўн!вэрсытэту, Яго трэба было 
ахап!ць, накіроўваць, 1 3 гэтай мэтай асобныя комун!стычныя ячэй- 
к!, як!я !снавал! на мэдфаку і на факультэцв грмадзкіх навук,—зьл!- 
ваюцца ў адну агульную камуністычпую ячэйку БДзУ. Разьв!ваец- 
ца шырокая самадзвйнасьць студэнцтва. Пралет. студэнцтва няможа
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быць толькі пасыўным слухачом у сьценах вышэйшай школы. Дно 
адначасова зьяўляецца і актыўным удзельнікам yclx ыерапрыёмств 
па буцаўніцтву сваёіі школы. Студ. арганізацыі, а праз 1х і сту- 
дэнцтва ўдзельнічаюць у працы прадметных камісій. Ствараецца 
акадэм. сэкцыя. Студэнцтва пасылае сваіх прадстаўнікоў ў дэканаты, 
Саветы Факультэтаў Ўнівэрсытэту, і ў  Праўленьнв Ўнівэрсытэту. 1 
вось, камувістычны калектыў ўвесь час кіруе гэтай аджыўшай гра- 
мадзкай актыўвасьцю студэнцтва. Патрэбы 1 запросы студэнцтва ўвесь 
час клапатліва прымаюцца над у вагу камуністычным калектывам.
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1923-1924 г. Да гэтага часу ўжо магутны колектыў 3 369 дартый- 
цаў, працаваў настойліва I ўпарта, сумесна 3 усім студэнцтвам па 
далейшаму ўзмацненьню БДзУ. 134 таварышы актыўна працавалі ў 
вытворчых ячэйках гораду Менску. 170 таварышоў вячі цартыгіную 
працу сярод пролетарскіх мае ранічнага Рабфаку. 65 таварышоў на- 
кірована для штодзённай ״органнчнай“ іірацы на трох асноўных фа- 
культэттх БДзУ. За гэты־ж час ячэйка перажывае ралам 3 усёй 
партыяй і прац. масай сьмерць свайго правадыра Ў. I. Леніна.

Сувязь 3 беспартыйным студэнцтвам усе больш і больш ўзмац- 
нялася. Сходы колектыву наведваюцца агромністай колькасьцю бес- 
парт, студэнцтва. Заля ўжо ня можа зьмясьціць усіх прысутных. 
Ў ячэйку наступав звыш 100 заяў ад жадаючых уступіць ў партыю. 
Вядзецца шырокая гуртковая палітыка-выхаваўчая праца сярод сту- 
дэнцтва і арганізуюцца марксыцкія сэмінарыі для сяброў колектыву.

Вялікую ўвагу аддае ячэйка партыі ячэйцы КСМ якая да тэта* 
га часу ахапіла амаль ўсіо рабоча-сялянскаю моладвь Унівэрсытэту 
і энэргічна вядзв ў сваіх радох баявую выхаваўчую працу. 110  ма- 
ладых кіпучых камсамольцаў настойліва патрабавалі паглыбленьня 
кіраўніцтва парт, колектыва Камсамолам, і яно было поўнасьцю за- 
бясьпечана.

Насьпявае ліквідацыя факультету Грамадзкіх навук. Калектыў 
праводзіць вялікую тлумачальную працу, а ў сувязі 3 ліквідацыяй 
Ф.Г.Н. стаіць пытаньне аб перавясеньні асяродка ўвагі на Пэдфак, 
дзе сконцэнтравана аснаўная маса пролетарскага студэніітва. Гэта 
вядзе да неабходнасьці стварыць асобныя ячэйкі на Мэдфаку і Пэд- 
факу 3 агульна-ўнівэрс. калектывам.

У такім становішчы ячэйкі існавалі да студзеня 1926 г. гэтым 
раз'яднаньнем ячэек была дасягнута вялікая спанка, ўзмацненьне 
парт.-выхаваўчай працы, яшчэ большая сувязь 3 масамі беспартын- 
нага прал. студэнцтва, больш поўнав кіраўніцтва грамадзка-акадэ* 
ыічныыі арганізацыяыі факультету.

Але разам 3 тым ўсё-ж цярпвла кіраўніцтва агульна-ўнівэрсы- 
тэцкімі арганізацыямі, 60 ня было адзінага кіруючага партыйнага 
асяродку.

1925-1926 г. г. Жыцьцё Ўяівэрсытэту абагачаецца адчыненьнем 
новага Фатсультату Права і Гаспадаркі. Партыйнае жыцьцё—ства- 
рэньнем адзінага партыйнага колектыву, які падзяляецца на ячэйкі 
па факультетах, і на чале якога стаіць партыйны і агіт.-проп. арга- 
нізатары. Шырока разгортваецца партыйная праца. Паглыбляецца 
кіраўніцтва студэнцкімі арганізацыямі. Партыйная вучоба арганізу- 
ецца па сыстэме самаадукацыі, якая кіруецца заўсёдішм кадрам
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коцеультантаў. Пагльгбляецца кіраўчіцтва камсамольскай і шэфскай 
працай над сельсаввтам Гнад вансковымі частнамі.

102в־і0?Т г, г .'Унівэрсытвт ўамацніўся. Шот. колвктывы на фа- 
к.\־л1|׳;тэт«іі узрасьлі над адаШим кірауніцтвам Бюро ячэйкі. Канчат- 
копа вызн^чаны нарыальныя ўдаемаадносінн ііаміж кіраўнічш і, пар- 
ты/інымі 1 грамадзкімі арганізацыямі.

Ячэйк/ КПБ уарасьлі колькасна, якасна ўзмацніліся, Удзельная 
вага іх высокая, як па свайму складу, гэтак і па свай.му аўтарытэту 
і ўр.чыву на пасы студэнцтва 1 навуковых працаўн|коў. , ,

ЙбЬг у  агўльных рысах аснбўныя мо!1!а,н1־м яашай: тгарт^най 
пратіці вя. Ўпівэрсытэце. І калі ў  перпіыя м־цыі;гіа ўмбвах вык'лючна 
ця)кк1х,, расла спайка, узпацняла<^я пгчыльнасьць радаў, пінрі^^ся 
ÿrfnaÿ на'студэпдтва, множыўся вопыт, 'адраджалася прада 1 накі- 
роўйлаСЙ жыпьцё’ўсяго фaкyльтэîy, дык сягодня, да дню кастрыч- 
нікк,' мы аОаблІва востра адчуваеП пашую ёілу 1 м.од.

‘ i tp k n e T a p b K a é  студэпдтва 3 намі. Яно перапаўняе наіпіыя ячэй- 
кавыя схрды, і  ыы поясам налічыць агромністую групу сяброў, якія 
імкнуцца ў  пкртыю, сапраўдннх) адданых нашыХ’ прыхільнікаў.

. Замадаваньне дасягнўтых выігікаў, пытаньні яшчэ большага 
ажыўдсйьпя ^ну*г1)ы—партыйнага жыцьця, ыерапрнёмствы па ўзмац- 
нен'ьпю марксыдка-леніпскай падрьгхтоўкі партыйнай пасы, выха- 
ваньне наішай камсаыольскай зьпены, папаўненьнв ячэйкі за лік 
лепшых пралстарскіх элемэнтаў, 1х падрыхтоўка для партыі—яскра־ 
вымі штрыхамі кладудца ў  пэрспэктыву нашай далейпгай партый־ 
най працы і застаюцда такімБяс яснымі і рэльефнымі, як ў  першым 
шаСьщ годаьдзі, прав якое мн так у)рІачыста перашагнулі.
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I Навукова-дасьледчая яраязнаучая
Прада у Б. Дз. У.

Краязн8ўчыя гурткі і таварнствы стала пачалі арганізоўвацца 
на Белар5’0і толькі у 1а24 годэе. Ва учівэрсыгэце краязнаўчая праца 
вяласл аліаль ня 3 першага дню ісііавйньвя. Кожная кафздра, у  тн^1, 

;ni І11ШЫМ напрамку імкнулася дасьледаваць край 1 яго асаблівасьт.
Студэнцтва 3 самага пачатку бнло зацікаўлена краязнаўчаіі 

працаіі. Але апошняГі шмат перашкаджала адсутнасьць сувязі 3 ін- 
шымі краязнаўчымі арганізацнямі, і такса|ма аде,\ Піасьць сваёіі сту- 
дэнцкай арганізацыі, якая ііравОдзТла-б самааДукацыййую ' драйу 
сяроД студэнцтва, 60 на аднин ім'кнспьЙІ, на адних жаданьнях, без 
адпаведнаіі самаадукацыі і йадрыхтоўкі пеЛьга вёсьці дасьледчаіі 
нрацы.

Краязнаўчая конфэрэнцыя, якая адбмлася роўна 3 гадн назад 3 
задаваленьнем аляначыла краяэааўчы характар прнцй ва  унівэрсы- 
тэце і побач 3 гэтнм канстатавала дрэннао стаяовішча ў снраве оту- 
дэнцкага краязнаўчага руху, які ші мае кіраўнічай «тудэнцкай кра- 
язнаўчай арганізацыі.

У тым жа 1924 годзв рэктар БДУ, проф. В. Ів. ІІічэта, пісаў 
што беларускае отудэнцтва павііша ирийгиаць сими актыўны ўдэе.і 
у краязнаўчай працы, што без студэнакай даііамоіі краязпаўчын 
оргайізацыі ня здолеюць многа зрабіць. 1 калі ў  1905 годзе і пазьнеіі 
беларускія студэйцкія ryprid вывуча.1־і сваю краіну і яе нацьгяна.іь- 
на-культурныя ўмовы, лык цяпер, калі адчіліены ўсе шляхі ў пы- 
тацьнях краязнаўства, стулэнцкія арганівацыі павіііны стань'цэнтрам 
краязнаўства. ״Знаток сваёіі радзімы, ёсьць сіла без якой ітаргідіші 
праца ня ыоя:а быць пасыіяховай“.

У пачатку 1925 году ў артыкуде ״Задачи студэнцтва Белару- 
qi״ б. сэкратар Д. К. Iv.lI. (6.)B. т. Крыніцкі аданачаў: ״Неабходиа 
студэнцкім арганізацыям у сваіх шэрагах злучиць тых людзей, якія 
любяць Беларусь, зьяязэны 3 ёй, хочуць 1 лічайь сваім ибавяакам 
зьвярнуцца да тых рабочых і да таго, сялянстра, якія іх выдвялілі 
на вучобу. Неабходна у гэгых нрганізацыях высока надняць края- 
знаўчуіо працу, якая цадрыхтуе людэе,й> зчаёмых 3 прыродазнаў- 
4ЫМІ, і'істарычнымі і Іншымі ўмовамі Беларусі“.

ІПмат студэнтаў высоўвалі нытаііьне ао стварэйьні студэнцкзй 
краязпаўчай арганізацыі ў Б. Да. У. Пека.торыя нават нрапанавалі 
арганізаваць таксіма і йгулыіа-Бсларускўю студэнцкую краязнаў- 
чуго асоцыяцыю, якая־б мсла уйлыў, ,як аргааізацыйна, гэтак і на- 
вукова на ўсе студэнцкія гурткі ў В. II. У. Беларусь

Такім чынам мы бачым, што у 1921-25 і одзе 3 yçix бакоў было 
высунута нытаньпе аб утварэ :міі крііяаііаўчай студэнцкай арганіза- 
цыі, мэтай якой павіппн быць уяўлсньні; самай сутнасьці ііытаньня, 
мэтадолёгічная расіірацоўка і, на0і*5׳л, данамога студэнцтву ахапіць 
усе тыя момапты, якімі жыве і 3 якімі зьвязана ўся маеа пабельніц- 
тва роднан краіны.

Што־ж было зроблона ў гэтым напрамку і якія мы маем дася- 
гненьні?
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3 самага пачатку нельга ня прызнацца, што студэнцкія проф- 
організацмі, якія ва ўсіх пытаньнях ідуць па чале, у ііытайьні кра- 
язнаўства, ня зьвярнулі сваечасова патрэбнай увагі на тэту справу.

Праўда, што ў 1924-25 годае, калі асобныя ст^^дэнты і граыа- 
Д3КІЯ дзеячы высоўвалі тэта пытаньне, студорганізацыі займаліся 
вельмі важным! пытаньыяыі пабудовы Унівэрсытэту і політвыхаваўчай 
працы, але-ж факт застаецца фактам—крайаналае яавуковав тавары- 
ства Б. Д8. У. арганіааванае ў 1925-26 годзе, аформілася канчаткова 
толькі ў !926-27 годзв. Тут-жа трэба адзначыць, што і да гэтага часу 
многа студэнцкіх аргаыізацый ня прыймаюць ніякага ўдзелу ў кра- 
язнаўчай працы і ня цікавяцца ёю. Ззразумела, што адсутнасьць пад- 
трыманьня збоку іышых студэыцкіх організацый адбілася ыа працы 
краязнаўчага т-ва.

Апошняе ставіць перад сабой тры ыэты.
Галоўная—вывучэньне сваёй краіны—Беларусі, шляхам зьбі- 

раньня краязнаўчага ыатар'ялу Іпдывідуальна, таксама шляхам эк- 
спэдыцый, экокурсій і г. д.

Другая мэта—навукова дасьлвдчая распрацоўка матар'ялаў, 
ужо сабраных студэнцтвам.

Трэцьця мэта—падрыхтоўка 3 колаў студэнцтва навуковых, 3 
краязнаўчым ухілам, працаўйікоў; даць магчымасьць студэнту са- 
мастойна выявіць сябе практычна ў навуковым напрамку.

Такім чынам, галоўнан задачай таварыства зьяўляецца аб'яд- 
наньнв павакол сябе ўсю навуковую думку лепшай часткі студэнц- 
тва і ў сваю чаргу даць студэнцтву новы цікавы зьмест грамадз- 
кай працы.

Побач 3 тым павукова даследчыя экспэдыцыі і экскурсЙ павінны 
задаволіць і культурна-асьветныя запатрабаваньні студэнцкай мо- 
ладзі.

Прафэсарскі і настаўніцкі склад прыймае ўдзел у працы, праўда 
ня ўсе ў аднолькавай меры.

Лік сяброў таварыства на 1-lX—26, быў 70, зараз жа палічва- 
ецца 171 чалавек. Мала уцягнуіа жанчын (39), мала ыэдфакаўцаў 
(35) і праўгасаўцаў (17). Недастатны I лікпартыйцаў (сяброў і канд. 
КПБ—16, КСМ—29). Апошнія перагружаны і пры ўсім сваім жадань- 
ні ня ыогуць цалкаы аддацца краязнаўчай працы. 3  агульнага ліку 
сяброў таварыотва, працуюць ў ім толькі 50 проц. і гэта наводзіць 
на думку аб неабходнасьці шэрагу мерапрыемств у сэнсе больш 
уважлівых адносін да прыёму новых сяброў т־ва.

3 прычыны адсутнасьці сродкаў, 3 трох намечаных экспэдыцый, 
адбылася толькі адна ў Тураўскі раён Мазнрскай акругі, якая мела 
агульна-дзяржаўнае значэньне. Матар'ялы распрацоўваюцца і будуць 
надрукаваны асобным зборнікам. Экспэдыцыяй зроблена вялікая гра- 
мадзка-культурна асьтветная праца сярод сялянства: праведзена 30 
папулярных лекцый і дакладаў на розныя тэмы.

Таксама за адсутнасьцю сродкаў пя ўдалося арганізаваць асоб- 
ных далёкіх экскурсій, але т-ва дабілася уключэньня сваіх сяброўу  
ЛІК агульных экскурсій Выканпрофбюро.

Галоўная праца т-ва—навукова-дасьледчая, якая праводзіцца 
па сэкцыях Ікамісіях. Усяго утворана 1 аформлена 6 сэкцый: прыро- 
дазнаўча-гэографічная, сацыяльна-эканамічная, культурна-гісторыч- 
ная, мэтадычная, сэкцыя мовы лігаратуры і яўрэская сэкцыя. Больш 
працаздолышмі зьяўляюцца мэдычная і культурна-гістарычная сэкцыі.
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Так, мвдычная сэкцыя заслухала шараг навуковых дакладаў, ! паыіж 
іншым, студэнцкія даклады на наступныя тэмы: ״Як І чым лечыцца 
наша вёска“, ״Вальляк па Менску*, ״Вальляк па Віцебшчыне І Ар- 
шаншчыне“, ,Санітарна-Гігіенічны досьлед Асіпавіцкага раёну“, ״Як 
адбіліея хваробы на народнай творчасьц!", ״Лекавыя травы па Бела• 
русі І 1х ужытак у народнай ыэдыцыне“.

Яўрэйская сэкцыя організавана зусім нядаўна і аб працы яе 
яшчэ рана гаварыць. Мэтай яе зьяўлявцца вывучэньне быту, экано- 
мікі, ыовы 1 літаратуры яўрвяў на БеларусІ.

Калі ыы ў 10־ую гадавіну Кастрычнікавай рэвалюцыі I в-ю гада* 
віну Іонаваььвя Б.Дз. У. аглядаеыся на пройдзены шлях, мы павінны 
адзначыць ўзрост і ўзмацвеньне, асабліва за апошні гид, краязнаў• 
чай працы ў Б.Д . У. У гэты-ж час нельга ня спывіцца на недахо; 
пах, да зьнішчэньня якіх павінна імкнуцца наша грамадзкасьпь. І 
галоўныы недахопам зьяўляецца, як ужо вышэй было гаворава, не- 
каторая індыфэрэнтнасьць да справы краязнаўства 3 боку шэрагу 
студзяцкіх арганізацый. Недахопам зьяўляецца таксама няўвязка 
вашай краязнаўчай працы 3 вучэбнымі плянамі. Чарговай задачай 
павінна зьявіцца бярацьба за зьнішчэньне гэтых недахопаў.

Студент павінен вывучаць родны край і вывучыўшы зыагацца 
за яго вультурнае 1 эканамічнае адраджэньне.



ЭЛЬКІНД.

ОСО ў Б. Д8. У.
Адказам працоўйых ыас С.С.С.Р.на памятную ноту Керзона 

было ўтварэньне дабраівотных таварыств, мэта якіх-аказваць ма- 
тар'яльную 1 Іншую дапамогу Чырвонаіі АрмЙ і падрнхтоўка да 
абароны ў выпадку ваеннай інтэрвэнцыі.

Пролетарскае студэнцтва СССР хутка адгукнулася на заклік 
савецкаіі грамадзкасці. У Б. Д. У. былі арганізаваны ячейкі ״ОДВФ“ 
і ״Добрахім“. Праца гэтых ячэяк у тэрыін 1923—1926 т. г. заклю- 
чалася ў уцягненьні новых сяброў, зьоіраньні сяброўскіх узносаў. 
Практычнай працы ваенізацыі не праводзілася. Паралелізм у працы 
двух таварыств ״ОДВФ“ і ״Доброхім", якія ставілі перад сабой адну 
мэту абароны краіны, адбіўся па працы ячэяк у Б. Д. У. у оэньое 
непрадукцыйнасьці.

Пасьля зьліяньня, зноў арганізаваўшаяся ячейка ״Добрахім״ 
налічвала 180 сяброў, сярод якіх значна паглыбілася праца, пачалі 
працу гурткі і хімкаманды. Побач 3 разгортваючайся працай Авіахі- 
му ўзрастала праца я ч э й е і  ОСО, якая мела ў сваім распараджэньні 
стралковыя гурткі, гурткі вайсковых ведаў, навуковыя гурткі і г. д. 
3 пачатку працы ячэйка ОСО налічвала 90 сяброў, але праца ОСО 
праводзілася сярод усёй масы студэнцтва.

У пачатку 1927 голу зьліліся таварыствы Добрахім і ОСО ў 
аано—Осоавіахім Новая ячэйка ў Б. Д. У. адразу налічвав 40в чал. 
И фактычна толькі 3 гэтага часу праца ваенізацыі была накіравана 
па належнай плыні. Да 1927 году праца мела характар бальшасьцю 
Компанейский“. У гэтым жа годзе мы маем у Б. Д״ . У. стройную 
арганізацыю ячэяк Осоавіахіму па ўсім факультетам і на 1-ае ліста- 
пада ЛІК сяброў узрос больш чым на 100 проц.—876 чал. Тэта наказ- 
вае што студэнцтва ўявіла сабе задачи абароны. Усяго мы маем у 
БДУ б ячэяк (на Мэдфаку, Пэдфаку, ГІраўгасу, Рабфаку 1 пры мяс- 
цкоме супрацаўнікоў). *

Агульнае кіраўніцтва працай сканцэнтравана ў бюро, пры якім, 
працуюць 7 сэкцый: ваеннасанітарная, ваенна-палявой xlpyprll, 
стралкова—тактычная, вайсковай зброі, дзьве ваенна- -хімічныя 1 
артылерыйская. Гурткоў налічваецца—26, у  як1х працуюць 404 сту- 
дэнты. Заняткі гурткоў праводзяцца па пляну нясупынна. Часгка 
працы праведзепа пад кіраўніцтвам прафэсуры.

У параўнаньні 3 агулышм лікам студнцтва ячэйка яшчэ коль- 
касна малая, але працай сваей яна ахапіла большую частку студэн- 
таў. Аб гэтым сьведчаць вечары іэкскурсЙ ў  якіх прыймаюць удзел 
студенты не сябры ОСО.

Ячэйка цесна зьвязаиа 3 акруговым саветам ОСО. Навакол ячэй- 
КІ маецца акГыў 3 103 чалавек. Дасягненьнем ячэйкі зьяўлявцца 
ўцягненьне ў працу жаичын. Вавнна-санітарныя курсы складаюцца 
амаль што поўнасьцю 3 студэнтак.

Заняткі праводзяцца ў ціры, прапускная здольнасць якога яшчэ 
малая І Ў гэтым годзе ён будзе пашыраны.



с. МЕКЛЕР.

Штрыхі быту.
I. Харчаваньне.

Большасьць студэнцкай масы харчуецца ў сталоуках. Студэнц- 
кая сталоўка прапушчае штодня да 1000 чалавек, некальк! сот 
абедае ў шоотай оталоўцы М. Ц. Р. К., у якой ад 2-х да 3-х гадзін 
дня—чао вольны ад лекцый і практыкумаў—ыожна ўбачыць студэн- 
таў yolx факультэтаў 1 курсаў.

На поршым годзе Існаваньцл Унівэрсытэту сталоўкі ыя было. 
Ў 1921—22 годзв аа іілошчы Волі, недалёка ад будынку, дзе зараз 
зьмяшчаецца Саўнарком, знаходзіўся коопэратыў ״Медик", дзе сту- 
дэнты Мэдфаку атрымлівалі штомееячвы паёк—муку, цукер, алей, 
заыарожанав соленае мяса і г. д. Муку ыянялі на хлеб, мяса часта 
 збывалі' у обмен на больш страўныя нрадметы, само мяса варыць״
ия было Ў чым І на чым.

.\днойчы, праўда, рашылі хлопцы ў інтэрнацена камоамольскай 
вуліцы ярыгатаваць мясное блюда. Дасталі кацялок, бульбы і, самас 
галоўнае, пару дашок ад суседзкага плоту. Дзьве цэгліны замянілі 
таганок, а ўласныя лёгкія адыгрывалі ролю канальных мяхоў—сырыя 
дошкі доўгв не хацелі гарэць. Калі патух апошні вугалёк і апэтыт 
дайшоў да вышэйшага пункту, выявілася, што ״топліва" не хапіла. 
Мяса I бульба зварылася толькі на палову. Але... ня выкідываць-жэ... 
Голад ня цётка? Кал1 можна грызьці граніг навукі, чаыу аельга 
грызьці недавараную саланінку. І грызьлі. Грызьлі пад акампаніыэнт 
хрусьцеўшай пад зубамі сыраватай бульбы....

Сталоўка адчынілася ў пачатку 1923 г. Знаходзілася яна ў  
вядзеньні касы ўзаемадапамогі, экономаддзелу Выканбюро, а цяпср 
ёй загадвае Праўленьне Ўнівэрсытэту. У сталоўцы апрача абеда 
можна па дзяшовай цане атрымаць сьняданьне і вячэру.

У раде пакояў інтэрнатаў, у  болыпасьці жаночых, арганізавана 
калектыўнае харчаваньне. Уносяць паі—кожны жылец у сярэдніы 
6 руб. і на гэтыя грошы сьнедаюць і вячэраюць. Рыхтуе сьнвданьне 
дзяжурны па пакою, пры чым, што і як прыгатаваць цалкам зале- 
жыць ад гаспадарчых здольнасьцяй дзяжурнага. Трэба сказаць, што 
задача гэта нялёгкая: накарміць чалавека ў  дзень два разы за 20 к. 
тут патрвбяы І гаспадарчыя здольнасьці 1 уменьне поўнасьцю пра 
весьці рэжым экономИ. Многае залея:ыць ад характару дзяжурнага 
адпы ідуць па .чініі ״найменьшега сопротивления“—купляюць у ко 
опвратыве, каўбасу, масла і інш. , гатуюць на прымусе гарачыястра 
вы—бу.тъбу варацБ, жараць грэнкі 1, нават, тушаць моркву. Фонд 
харчаваньия непарушаны; толькі ў  асабліва важных выпадках, калі 
трэба купіць падарунак чырвонаармейцам. як1я варочаюцца зманэў- 
раў, альбо, калі ирыяждясае на гастролі Маскоўскі тэатр, пазычаюць 
у  фондзе грошы да наступнай стыпэндыяльиай палучкі.
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Гаворачы аб харчаваньні студэнтаў, нельга не закрануць таго 
факту, што ў ДНІ рэволюцыйных сьвят, у ДНІ, калі ўсюды харча- 
ваньнс паляпшаецца наша студэнцкая сталоўка не працуе зусім і 
напярэдадні выДаюцца сухія прадукты—хлеб, каўбаса 1 г. д.

У выніку—сьвята ў нашыы быту зусім не адчувавцца, альбо 
праўдзівей адчуваецца ня так, лк павінна было־б. I ў  юморыстычнай 
музычнай газэце на вечары, ў адно зтакіхсьвят, студэнцтвасьпявала 
пра сьаю дэмонстрацыю ״по улицам ходила большая крокодила, она, 
она голодная была“.

Тэты факт адзначаўся і ў  наказах Прафкомам. Абяцалі ў  гэтыы 
годзе справу выправіць.

' 2. Івтврнат.
Гаварыць аб значэньні Інтэрнату ў  быту нашага студэнцтва ня 

прыходзіцца. Ва ўмовах кватэрнага крызісу Менску наяўнасьць ін- 
тэрнату на 460 чал. зьяўляецца вялікім дасягненьнем стударгапіза- 
цый. Але гэтага ня досыць. Усяго толькі 60 проц. стыпэндыятаў 
жывеў інтэрнатах, тады, як жадаючых многа больш. І штодзённыя 
кватэрныя баталП, перапоўненасьць пакояў ״сверхкоечные обитатели“ 
—усё тэта падкрэсьлівае неабходнасьць далейшага павялічэньня, 
кват. плошчы інтэрнатаў.

У 1921 г.—першы год Існаваньня Ўн-ту Інтэрнатаў ня было. 
У 1922 г. адчыніўся Інтэрнат па Камсамольск. вул. на 30 ч. Цесната 
беднае абсталяваньне, холад ня будзеи граха таіць ужо прайшла 
судзебная даўнасьць, можна прызиацца калі неўмагату было ад 
марозу кал! замярзала вада ў  шклянцы на стале, йшл! студэнты ў 
анатамку 1 са страхам вялікіы (баяліся стоража), ״умыкал! вязанки“ 
дроў.

У 1923 г. беларуская Т-ва .Чырвонага крыжу“ абсталявала 
студэнцтву !птэрнат па Беларускай вуліцы на 30 чал. Намячаўся 
он спэцыяльна для студэнтак—! нават надтс быў адпаведны:— 
 інтэрнат для студэнтак“,—але жыл! ў !м ! хлопцы. Пры !нтэрнаце״
б ыў добры фруктовы сад, пасылаліся туды таварышы слабыя зда- 
роўем—лічыуся інтэрнат, як-бы домам адпачынку. У 26 г. быў тэты 
!нтэрнат пераданы г!дратэхн!куму.

У 24 г. на 100 месц павялічылася жыл. плошча—стударганіза- 
цыі атрымал! будынак па вул. Энгельса. Жывучыя цяпер у  гатым 
ітэрнаце наўрад ц! ўяўляюць сабе, як1 быў выгляд !нтэрнату ўтой  
час. ״Старычкі״ успамінаюць 8 неахвотай, !асабл!вападкрэсьліваюць 
фанэрныя перагародк! 3 жорсткім! кланам!...

У 25 г. Пэдфак пераехаў на Земляробск! завулак ! звольніў над 
!нтэрнат трохпавярховы будынак па Ленінскай. Тэта дало павялі- 
чэньие на 150 ло/ккаў. Адрэмантаваиы !нтэрнат па вул. Энгельса, 
зачынены, у мэтах зьнішчэньня распыленасьц! ! захаваньня эконо- 
м!чнага адз!иства, иевял!чк! !нтэрнат па камсамольскай.

За апошн! год у сувяз! 3 пераездам кафэдр Мэдфаку (г!столёг!! 
! ф13!рлёг1!) жылплошча зноў узрасла.

І Ў цяперешн! момант мы маем 450 ложак. Ужо няма! ўпам!не 
драўляных тапчаноў першых год, !х выцясьніл! жалезныя ложк!, ужо 
ня прыходз!цца вечарам! нас!ць дровы 3 анатомкі. Інтэрнаты рэгу- 
лярна апальваюцца, няма былой цеснаты, не параўняць сав!тарнае 
станов!шча пакояў. .\пошняе ва мног!м залежыць ад сам!х жыльцоў 
! нярэдка большыя ! мнагалюдныя жаиочыя пако!, куды чысьцей 
ўтрымл!ваюцца, чым маленьк!я пако!, як!я лягчэй ирыбраць ! ў як!х 
жывуць усяго 2—3 чалавек! ״моцнага“ полу.
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Унутраыы распарарадав строга захоўваецца жыльцаіі( 1 а я й і  
ыесца ўжо тйн ,мастацтвам“, аб якіх два гады назад гаварыў на 
стуцконфэрэнцыі тав. Слоніы, калі студенты дзеля ״фізычных до- 
сьледаў“ праводзілі варотвае ааыыканьне, і інтврват невальві дзён ня 
меў сьвету, валі цяжка было змагацца 3 недыоцыпліваванасьцю 
асобных жыльцоў. Зьмяніўся знадворны выгляд накояў:— феранві, 
партрэты, кветві—ўсб гэта драбніцы, але драбріцы, гаворачыя аб 
няўхільным росьце сьвядомасьці таго, што Інтэрнат треба берагчы 
аздобіць, 60 тым самым аздабляецца наш быт, нашае жыцьцб.

Зьнішчана безварыснае і няоупыннае Х(йвдзеньне жыльцоў 
івтернату па навоях суседзяў, явое перашваджала займацца, няма 
былой зьнявагі да оажыцеля.

Аглядаючыся на шлях прароблены інтернатамі мы павінны 
ванстатаваць іх рост, побач 3 ростам і ўсяго нашага маладога 
В. У. З ‘у.

Мы ўпеўнены, што рост гзты будзе прадаўжацца і далей.
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